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Op woensdag 27 oktober 2021, 12 januari en 19 januari 2022 hield de Commissie 

voor Welzijn, Volksgezondheid, Gezin en Armoedebestrijding hoorzittingen over 

interlandelijke adoptie naar aanleiding van het eindrapport van het expertenpanel 

inzake interlandelijke adoptie. 

 

De sprekers waren:  

− Annemie Paeshuyse, coördinator Het Kleine Mirakel vzw; 

− Erika Van Beek, coördinator Ray of Hope; 

− Katja Verbeek, roots- en zorgmedewerker Fiac-Horizon vzw; 

− Ariane Van Den Berghe, Vlaams Centrum voor Adoptie; 

− Liesbet Denys, bestuurder-coördinator MOA vzw (Maatschappelijk Onderzoek 

voor Adoptie); 

− professor doctor Lieselot De Wilde, docent algemene en historische pedagogiek, 

Universiteit Gent; 

− Jan Brocatus, beleidsmedewerker Pleegzorg Vlaanderen; 

− Dries Verdonck, directeur Minderjarigen Dienst Pleegzorg West-Vlaanderen; 

− Gera ter Meulen, Kennisbureau Ter Meulen; 

− Yung Fierens, geadopteerde; 

− Annelies Van Boven, secretaris Vereniging voor Adoptiekind en Gezin vzw; 

− Veronique Van Craen, Vereniging voor Adoptiekind en Gezin vzw; 

− Catherine Hoefnagels, Vereniging voor Adoptiekind en Gezin vzw; 

− Vicky Vanmarcke, adoptieouder; en 

- Leena de Bakker, geadopteerde. 

 

Het eindrapport van het expertenpanel, de presentaties en de aanvullende ant-

woorden zijn terug te vinden op de dossierpagina van dit document op 

www.vlaamsparlement.be. 

 

(Deze commissievergaderingen werden als digitale vergaderingen georganiseerd.) 

I. Uiteenzetting door Annemie Paeshuyse, coördinator Het 
Kleine Mirakel vzw, Erika Van Beek, coördinator Ray of 

Hope en Katja Verbeek, roots- en zorgmedewerker Fiac-

Horizon vzw 

1. Bedenkingen bij het eindrapport van het expertenpanel 

Op vraag van het Vlaams Parlement geven de drie diensten voor interlandelijke 

adoptie een gezamenlijke toelichting bij het eindrapport van het expertenpanel. 

Erika Van Beek herinnert eraan dat enkele klachten over wanpraktijken bij adoptie 

uit het verleden de aanleiding vormden voor een hoorzitting op 9 mei 2019 (Parl.St. 

Vl.Parl. 2018-19, nr. 1988/1). In navolging van Nederland, waar iets gelijkaardigs 

was gebeurd, besloot de toenmalige minister een panel van onafhankelijke exper-

ten op te richten. De opdracht van het panel was drievoudig: onderzoek voeren 

naar wanpraktijken in het verleden, goede praktijken analyseren en beleidsaanbe-

velingen formuleren op basis van beide analyses. Enkele leden van het panel moes-

ten worden vervangen, en op vraag van enkele geadopteerden werd het panel 

aangevuld met twee geadopteerde experten. 

 

De bevraging van de adoptiediensten door het expertenpanel was zeer beperkt: er 

werd enkel gepeild naar mogelijke wanpraktijken in het verleden en niet naar de 

huidige werking van stakeholders zoals de adoptiediensten, het VCA, Steunpunt 

Adoptie en de DMO. Ook de goede praktijken werden niet onderzocht. De resulta-

ten over de vastgestelde wanpraktijken uit het verleden zijn belangrijk. De dien-

sten voor interlandelijke adoptie vragen dat die wanpraktijken verder worden 

onderzocht en dat men in gesprek gaat met de slachtoffers. De betrokkenen ver-

dienen allemaal erkenning en ondersteuning. De diensten voor interlandelijke 

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=13956
http://www.vlaamsparlement.be/
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adoptie willen de legitimiteit van de bevraging inzake wanpraktijken absoluut niet 

in vraag stellen: die resultaten moeten worden erkend en opgevolgd. 

 

Nederland deed voor de periode 1967-1998 een gelijkaardig onderzoek naar het 

verleden, tot nu toe als enige land. In Zweden was er ook een onderzoek, maar 

dat focuste vooral op de huidige werking. Het valt op dat Nederland een veel groter 

aantal geadopteerden kon bereiken dan Vlaanderen, namelijk 3454. Daarnaast had 

men zelfs nog een controlegroep van niet-geadopteerden. Bovendien werd niet 

uitsluitend gepeild naar wanpraktijken. In het Vlaamse onderzoek daarentegen, 

vulden 64 geadopteerden de onlinevragenlijst in en werden 12 geadopteerden ge-

interviewd. Onderzoek door UA-historica Chiara Candaele wijst uit dat er in Vlaan-

deren minstens 23.000 geadopteerden zijn. Er zijn bedenkingen te maken bij de 

representativiteit van de steekproef en de verhouding ervan ten aanzien van de 

conclusies en aanbevelingen van het expertenpanel. Men zou bijvoorbeeld kunnen 

concluderen dat de overige 22.900 geadopteerden geen wanpraktijken hebben er-

varen. Elke wanpraktijk is er een te veel, maar risico’s vallen in geen enkele situatie 

volledig uit te sluiten, ook niet als het over adoptie gaat. Men zou kunnen conclu-

deren dat de adoptiediensten het eigenlijk goed hebben gedaan, zeker als men 

beseft dat het alternatief opgroeien in een tehuis is, terwijl internationaal is afge-

sproken dat dat geen goed idee is voor kinderen. Vandaag moeten 8 miljoen kin-

deren opgroeien in instellingen. Men zou mogen concluderen dat elk van hen dat 

minimale risico waard is. 

2. Huidige werking interlandelijke adoptie 

2.1. Context 

Als men de huidige werking van de diensten voor interlandelijke adoptie toetst aan 

de aanbevelingen van het rapport, kan worden gesteld dat de diensten werken 

conform het Internationaal Verdrag voor de Rechten van het Kind, het Haags Adop-

tieverdrag, de United Nations Guidelines for the Alternative Care of Children, de 

heersende Belgische en Vlaamse wetgeving en de wetgeving van de herkomstlan-

den. De werking en alle procedures van de diensten worden opgelegd en gecon-

troleerd door het VCA en finaal ook nog eens door de FCA.  

2.2. Algemene principes 

Dat alles impliceert dat het belang van het kind altijd centraal staat, dat het sub-

sidiariteitsprincipe altijd wordt gehanteerd en dat men zich ertoe verbindt om kin-

deren zo veel mogelijk in een gezin te laten opgroeien. Er bestaat samenwerking 

tussen centrale autoriteiten met eindverantwoordelijkheid in elk dossier en in elk 

kanaal. Dat betekent ook dat interlandelijke adoptie nooit kan plaatsvinden zonder 

akkoord van de centrale autoriteit van een herkomstland, na een gerechtelijke 

procedure daar en het aanvaarden daarvan door het VCA en de FCA. 

 

De drie organisaties voor interlandelijke adoptie zijn bewust lerende organisaties. 

Ze sturen hun werking continu bij op basis van internationale en nationale contac-

ten met stakeholders, wetenschappelijk onderzoek, opleiding en evaluaties van 

kanalen en werking. Financieel gewin is niet toegestaan. Er zijn maatregelen om 

dat te voorkomen.  

2.3. Financieel 

De diensten voor interlandelijke adoptie zijn gesubsidieerd. In het decreet van 

20 januari 2012 houdende regeling van de interlandelijke adoptie van kinderen, en 

de besluiten van de Vlaamse Regering van 2016 en 2019 is vastgelegd hoe dat 

moet gebeuren. Er is ook controle op. De diensten krijgen een werkingssubsidie, 

een forfaitair bedrag per dienst ongeacht het aantal gerealiseerde adopties, om te 
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vermijden dat er druk wordt uitgeoefend om meer adopties te realiseren. Er be-

staat een bijkomende subsidiëring voor kanaalonderzoeken. Die is beperkt en ei-

genlijk ontoereikend. Zo bedraagt de kanaalsubsidie 6000 euro voor een actief 

kanaal. Men moet er minimaal vijf op een jaar doen, wat 30.000 euro oplevert. 

Met die 6000 euro moet men accreditatiedossiers kunnen indienen, een contact-

persoon betalen, de plaatselijke werking organiseren en soms een kantoor oprich-

ten. Door de wijziging in 2019 van het besluit van de Vlaamse Regering is er recent 

een forfaitaire extra nazorgsubsidie ingevoerd. Daarmee werkten de adoptiedien-

sten een extra aanbod uit. Ze maken steeds transparante afspraken in herkomst-

landen. Die worden allemaal gecontroleerd en beoordeeld door het VCA. Zonder 

hun akkoord kunnen ze daar niet werken. Om duidelijk te zijn ten aanzien van de 

adoptieouders is er daarnaast ook een bemiddelingsovereenkomst tussen een 

dienst voor interlandelijk adoptie en een kandidaat-adoptant. Ook die overeen-

komst wordt voor elk land goedgekeurd door het VCA. Daarin staan transparante 

en duidelijke afspraken over alle kosten die in een adoptieprocedure aan de orde 

zijn. De kosten voor bemiddeling zijn volgens de richtlijnen van het besluit van de 

Vlaamse Regering ook geplafonneerd op 3000 euro. 

2.4. Passieve houding versus kenbaar maken 

Annemie Paeshuyse gaat in op het voorstel om in de toekomst een passiever hou-

ding aan te nemen in plaats van zich kenbaar te maken. Een dergelijke reversed 

flow is geen alternatief. Herkomstlanden beslissen over de adopteerbaarheid van 

de kinderen en maken de noden kenbaar aan geaccrediteerde diensten. Zonder 

accreditatie kan men geen vraag krijgen. Men krijgt niet zomaar kinderen voorge-

steld tenzij men de best mogelijke ouders stuurt. Er bestaat een pool in het her-

komstland om zo de beste match met een kind te kunnen maken. Accreditaties 

zijn het gevolg van het zich kenbaar maken als ontvangstland met een goed uit-

gebouwde adoptieregelgeving. De VN-richtlijn dat men kinderen maximaal in ge-

zinsverband moet laten opgroeien, wordt gevolgd. 

2.5. Landenwerking 

De diensten voor interlandelijke adoptie verrichten vandaag heel wat werk. Ten 

eerste hebben ze een landenwerking. Dat impliceert werken in verschillende tijd-

zones en een goede talenkennis. Ze doen aan prospectie: ze bekijken waar kin-

deren nood hebben aan plaatsing in goed voorbereide adoptiegezinnen en in landen 

met een goede structuur. Ze doen kanaalonderzoeken en -bezoeken, soms samen 

met het VCA. Ze stellen inlichtingendossiers op: via een standaardsjabloon wordt 

het hele proces in kaart gebracht, van wetgeving tot procedure ter plaatse: kind-

profielen, hoe kinddossiers eruitzien, welke vorm van samenwerking mogelijk is, 

het aanleveren van contracten die worden afgesloten, informatie zoals cv’s en re-

ferenties van de contactpersonen, en of er een accreditatieprocedure nodig is. Een 

bureau ter plaatse of het opstarten van een plaatselijke ngo kan nodig zijn. 

 

Na goedkeuring door het VCA wordt de plaatselijke werking uitgebouwd. Daarbij 

gaat men onder andere contactpersonen aanstellen en controleren. Er worden dan 

samenwerkingsovereenkomsten opgestart. Indien nodig wordt een accreditatie-

dossier opgesteld, wat administratie en kosten met zich meebrengt. Het dossier 

wordt ingediend bij de centrale autoriteit van het herkomstland, waarna goedkeu-

ring wordt gevraagd om op te starten. Men blijft daarbij frequent internationale 

contacten met overheden, diplomatieke posten en plaatselijke ngo’s onderhouden. 

De kanalen worden jaarlijks geëvalueerd. Er is een kanaalcontrole ter plaatse, 

soms samen met het VCA. 
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2.6. Bemiddeling 

Ten tweede doen de diensten voor interlandelijke adoptie aan bemiddeling voor 

adoptieouders. Er wordt gestart met een infogesprek. Daaraan nemen meestal 

adoptieouders deel die de eerste infosessies na aanmelding bij het VCA hebben 

gevolgd. Dan is er een doorstroomgesprek. Indien adoptieouders openstaan voor 

een bepaald land of een ruimer kindprofiel, kunnen ze voor een gesprek bij de 

dienst langskomen. Daartoe worden ze aangeschreven door het VCA. Samen met 

hen wordt dan bekeken of hun kindprofiel een mogelijkheid is voor een van de 

landen. Meestal gaat het om profielen van specialneedkinderen. Als ze eenmaal 

hun geschikheidsvonnis hebben, volgt een motivatiegesprek en een bepaling van 

het kindprofiel. Als er mogelijkheden zijn, dan volgt er een intakegesprek gericht 

op het herkomstland. Dan begeleidt men adoptieouders bij het samenstellen van 

hun dossier en zorgt men voor de verzending naar het herkomstland. Men bereidt 

de kandidaten voor en organiseert contactmomenten met hen. Als er een mogelijke 

match vanuit een herkomstland blijkt te zijn, gaat men de kindprofielen bestuderen 

en adviezen inwinnen bij experten. Het multidisciplinair team van de adoptiedien-

sten beoordeelt de matching en geeft er een gemotiveerd advies over. Dan wordt 

het akkoord van het VCA gevraagd voor kindtoewijzing. Er wordt ook een nazorg-

plan opgemaakt voor specialneedkinderen. Na het akkoord van het VCA volgt een 

toewijzingsgesprek met de kandidaat-adoptieouders en wordt de nazorgovereen-

komst samen bekeken. Middels een huisbezoek gebeurt de voorbereiding op de 

komst van het kind. Er volgt nog een reisvoorbereiding. Dat gaat over trauma-

sensitiviteit, maar ook over de praktische planning. Voor afreizende ouders is er 

een 24/24-permanentie, zodat er voldoende begeleiding is bij het reizen. Een ver-

blijf ter plaatse kan gaan van twee weken tot meerdere maanden. Wanneer de 

procedure in het herkomstland rond is, zorgen de diensten voor de erkenning van 

de adoptie. Dat kan ook pleegvoogdij of ‘kefala’ zijn. Dan volgen er nog een aan-

komstgesprek en begeleiding voor het afronden van de adoptieprocedure. 

2.7. Nazorg 

Katja Verbeek zegt dat de adoptiediensten inzake nazorg voor heel wat ondersteu-

ning en begeleiding zorgen. Daar wordt veel tijd, mankracht en zorg aan besteed. 

Het is een belangrijk item in hun werking. Het besluit van de Vlaamse Regering 

van 2019 gaf hun de kans om die nazorg verder uit te breiden. Er wordt gestart 

met de primaire nazorg, met welkomstbezoeken en twee huisbezoeken. De dien-

sten zorgen ook voor rapportage aan de herkomstlanden. Bij specialneedkinderen 

is er natuurlijk een intensievere opvolging, met een nazorgplan en frequente extra 

huisbezoeken. De plaatsing wordt intensief opgevolgd. Er wordt ook werk gemaakt 

van jaarlijkse nazorgrapporten op vraag van de herkomstlanden. Voor de diensten 

is dat een uitgelezen kans om regelmatig in contact te zijn met het hele adoptie-

gezin. Er is de bespreking in het multidisciplinair team, eventueel aangevuld met 

extra huisbezoeken of een doorverwijzing. De jongste jaren is daar ook het aanbod 

van aanvullende huisbezoeken op 7 en 12 jaar bij gekomen. Ook aan het samen-

brengen van geadopteerde en hun families, via familiedagen of andere bijeenkom-

sten, wil men veel aandacht besteden. Daarnaast wordt elke vraag opgepikt en 

wordt elk probleem aangepakt op maat. De drie diensten vinden het belangrijk om 

nazorg nog meer, langer en beter ter beschikking te stellen. 

2.8. Inzage en rootsvragen 

Met betrekking tot zoekvragen, rootsvragen en de inzage in dossiers is er een 

maatschappelijke evolutie gebeurd. De aandacht voor de roots neemt toe, ook op 

het moment dat er wordt gewerkt aan de accreditaties met landen. De diensten 

merken dat het aantal rootsvragen jaarlijks toeneemt. De mogelijkheid voor ge-

adopteerden om later zoekvragen te stellen, is al een aandachtspunt bij het op-

starten van samenwerking met een herkomstland. Als er dergelijke vragen komen, 
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worden die op maat van de geadopteerde beantwoord. De diensten investeren in 

het leggen van een vertrouwensband. Ze organiseren en begeleiden de inzage van 

het dossier en werken eventueel een traject op maat uit, met inspraak van de 

geadopteerden. Ze begeleiden de geadopteerde: ze gaan er niet boven staan maar 

ernaast. Ze bieden ook begeleiding aan voor, na en tijdens de reis. Er komen ook 

regelmatig vragen binnen van de eerste ouders in de herkomstlanden. Die worden 

ook beantwoord. Vanuit de adoptiedriehoek moeten alle betrokkenen worden er-

kend en voorbereid op een eventuele reconnectie en moet er naar hen worden 

teruggekoppeld. Dat impliceert nauwe samenwerking met betrouwbare partners in 

de herkomstlanden. 

 

Uit een recent Nederlands onderzoek naar de correctheid van de informatie van 

geadopteerden die zijn gaan zoeken naar hun roots en die die informatie vaak via 

hun adoptieouders hadden gekregen, blijkt dat het aantal gevallen waarin de in-

formatie incorrect bleek, sinds 1992 enorm is gedaald. De implementatie van het 

Haags Adoptieverdrag en het Kinderrechtenverdrag heeft de registratie en de pro-

cedures binnen de interlandelijke adoptie verbeterd. Door die verdragen en aan-

passingen aan wetgeving is er progressie gemaakt op dat vlak. Op dat gebied doet 

men het steeds beter. 

3. Toekomstige werking 

3.1. Huidige taken adoptiediensten bij het VCA? 

De vraag werd gesteld of het niet cruciaal is om de huidige taken van de adoptie-

diensten in de toekomst bij het VCA onder te brengen. Op basis van hun ervaringen 

met de VCA-werking de voorbije jaren hebben de adoptiediensten vragen bij het 

parkeren van nog meer taken bij het VCA, stelt Annemie Paeshuyse. Daar is een 

gebrek aan personeel en is veel personeelsverloop waardoor er weinig ervaring is. 

Er is geen multidisciplinair team om kindvoorstellen te bekijken en te evalueren. 

Er is ook weinig wetenschappelijke onderbouw. Het VCA is te weinig beschikbaar. 

Er is een gebrek aan technologie en interne organisatie, en een tekort aan netwer-

ken. Soms is er stroeve communicatie, weinig transparante samenwerking en on-

dersteuning van de adoptiediensten. De adoptiediensten hebben ook vragen bij de 

opdrachten en verantwoordelijkheden van de adoptieambtenaar. Ze zien dat dat 

leidt tot willekeur in beslissingen, waardoor actoren in het proces dat als onrecht-

vaardig ervaren. Gezien het Haags Adoptieverdrag is de vierde aanbeveling van 

het expertenpanel dan ook uitgesloten: het ontvangstland kan en mag geen adop-

teerbaarheid en subsidiariteit van een kind vaststellen, enkel beoordelen. Een cen-

trale autoriteit is beter geen uitvoerder en controleur tegelijk. 

3.2. Debat over risicobeperking nodig 

De adoptiediensten zien dat er wordt geijverd voor risicobeperking. Daarvoor is 

echter een uitgebreid debat nodig. Hoewel eraan wordt gewerkt, zijn er nog geen 

voorbeelden van een beslissingskader uit andere landen beschikbaar. Het huidige 

beslissingskader van het VCA is noch voor de diensten voor interlandelijke adoptie, 

noch voor de kandidaat-adoptieouders duidelijk. De diensten hebben jaren erva-

ring met het toetsen en evalueren van de samenwerking. Ze hebben bijkomend 

een ethisch comité opgericht om huidige en toekomstige samenwerkingen kritisch 

te bekijken. Er moet een beslissingskader worden uitgewerkt met respect voor de 

cultuur en visie van het herkomstland, niet-koloniaal. Dat kader mag geen uitsluiting 

impliceren van landen met bijvoorbeeld een zwak gezondheids- en welzijnssysteem, 

een slecht geboorteregistratiesysteem of discriminatie, waar de noden vaak het 

hoogst zijn. Hoever gaat men met risicobeperking? Het is mogelijk dat interlande-

lijke adoptie een kind een trauma geeft, maar wat is het alternatief? Opgroeien in 

een tehuis? Recent internationaal wetenschappelijk onderzoek toont aan dat elke 

maand langer in een tehuis voor een kind niet alleen neurologische en andere 
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schade aanbrengt, maar ook doorwerkt tot in de volwassenheid, met een ver-

hoogde kans op psychische en/of psychiatrische en lichamelijke gezondheidsklach-

ten. De United Nations Guidelines for the Alternative Care of Children stellen 

duidelijk dat men er alles aan moet doen opdat een kind in een permanent gezin 

zou kunnen opgroeien. 

3.3. Bijkomende bedenkingen 

Erika Van Beek geeft nog enkele bedenkingen bij de toekomstige werking. Wat de 

suggestie van het expertenpanel over meerouderschap betreft, wijst ze erop dat 

er al openheid is voor eerste ouders en dat daar hard aan wordt gewerkt in de hele 

keten. Er zijn echter vragen met betrekking tot het internationaal juridisch kader: 

hoe wil men zoiets organiseren? Dat kan niet worden bepaald vanuit Vlaanderen. 

Zal aan eerste ouders nog beslissingsbevoegdheid worden gegeven over het kind 

dat wordt geadopteerd? De gemaakte vergelijking met open en volle adoptie is niet 

correct. Men kan een volle en een open adoptie tegelijk hebben. Die hebben een 

heel verschillende insteek. Een volle adoptie is een juridisch onderbouwd gegeven, 

dat betekent dat een kind dezelfde rechten en plichten heeft als een biologisch 

kind. Een open adoptie gaat om de bereidheid om zich open te stellen voor het 

herkomstland en contact te onderhouden met de eerste familie, als zowel het adop-

tiekind als de eerste familie dat wenst. 

 

De adoptiediensten maken zich ook zorgen over de eengemaakte pool voor pleeg-

zorg en adoptie. Beide zijn erkende kinderbeschermingsmaatregelen. Ze bestaan 

naast elkaar, met een verschillende finaliteit. Wetenschappelijk onderzoek toont 

aan dat er een belangrijk verschil is qua breakdowns tussen pleegzorg en adoptie. 

Bij pleegzorg liggen die enorm hoog. Hoogstwaarschijnlijk ligt dat aan de onvoor-

waardelijkheid. Bovendien worden er wezenlijk verschillende existentiële keuzes 

gevergd van kandidaat-ouders. 

 

De adoptiediensten hebben veel vraagtekens bij de stelling van het expertenpanel 

dat de wachtlijsten disproportioneel lang blijven. In het rapport wordt immers geen 

onderscheid gemaakt tussen het aantal wachtenden voor binnenlandse adoptie en 

het aantal wachtenden voor buitenlandse adoptie. Vandaag ervaren de diensten 

een tekort om een goede matching te kunnen doen voor kinderen in het buitenland 

voor wie een thuis wordt gezocht. Bij de drie adoptiediensten samen zijn er nu een 

honderdtal wachtende kandidaat-adoptanten. Ze werken in 22 landen. Dat bete-

kent een gemiddelde van vier per lijst, wat te weinig is om te kunnen voldoen aan 

de vragen naar een thuis voor kinderen. De Vlaamse adoptieprocedure is ook te 

lang en te traag, wat ontmoedigend werkt en veel kandidaten doet afhaken. 

 

Erika Van Beek vindt ook de uitgangspremisse dat interlandelijke adoptie steeds 

afneemt, kort door de bocht. Er is een grote behoefte aan adoptieouders voor in-

terlandelijke adoptie, en niet alleen voor specialneedkinderen. In 2020 zijn er maar 

43 kandidaten daadwerkelijk gestart voor interlandelijke adoptie, wat te weinig is. 

Men moet stoppen met alleen naar het dalende aantal interlandelijke adopties te 

kijken zonder zelfs maar te overwegen wat de mogelijke oorzaken zijn. Er is geen 

enkele aanwijzing dat men rekening houdt met de wereldwijde reële nood van 

kinderen die geen kans hebben om op te groeien in een gezin. Dat interlandelijke 

adopties dalen zegt niks over die reële nood. Adoptie kan wat betekenen voor die 

kinderen. Het Vlaamse systeem ter zake moet worden bekeken. 

 

Ook hebben de negatieve beeldvorming en berichtgeving in de media negatieve 

impact. Betrokkenen worden er onvermijdelijk door geculpabiliseerd: geadopteer-

den en adoptieouders maken zich zorgen, voelen zich schuldig, zijn gekwetst of 

raken in de war. Dat helpt niemand vooruit. De adoptiediensten pleiten voor een 

sereen debat. Ze pleiten voor een initiatief zoals de positieve mediaweek rond 

adoptie die in Finland heeft plaatsgevonden. De spreker verwijst naar hoe Siska 
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Schoeters in haar programma Durf te vragen een mooie, eerlijke en realistische 

kijk op geadopteerden in Vlaanderen heeft gegeven. Aansluitend daarbij werd op 

Facebook Live besproken wat de adoptiediensten vandaag doen. Geadopteerden 

gaven daar aan dat ze in shock waren toen ze hoorden van een adoptiepauze, en 

dat een pauze absoluut geen oplossing is. Werken aan een betere werking is een 

oplossing. 

3.4. Adoptiedienst 2.0 

De diensten hebben ook nagedacht over een adoptiedienst 2.0. Ze willen de huidige 

werking professionaliseren en werken aan een eengemaakte dienst, met behoud 

van expertise en binnen een realistische termijn. Daarbij moet worden gestreefd 

naar het behoud van de accreditaties. Ze willen het ethisch expertencomité dat ze 

oprichtten, meer inzetten voor advies bij moeilijke adoptiekwesties. Ze willen de 

expertenbevraging bij adoptiekinderen met special needs verder uitbouwen. Ze 

willen nog meer inzetten op het betrekken van alle stakeholders in het kader van 

het professionaliseren van het adoptieproces. Zo organiseerden ze bijvoorbeeld al 

een denkdag Adoptie bij de tijd met dertig deelnemers die elk op hun manier bij 

adoptie betrokken waren. Ze willen contacten met buitenlandse collega-adoptie-

diensten versterken. Ze hebben al netwerken met collega’s in buurlanden, maar 

overwegen zich aan te sluiten bij EurAdopt. Ze willen hun wetenschappelijke on-

derbouw ook vergroten. In Nederland is er het KennisBureau Ter Meulen. Ook daar 

zou men zich bij kunnen aansluiten. 

 

De adoptiediensten blijven ijveren voor een korter Vlaams adoptieproces, in het 

belang van de kinderen. Het bestaande nazorg- en rootsaanbod moet verder wor-

den uitgebouwd. Elke geadopteerde heeft immers recht op een kwaliteitsvolle pro-

cedure. 

 

Ook zou men een soort adoptieambassadeur goed kunnen gebruiken, een aan-

spreekpunt onafhankelijk van diplomatieke posten, met kennis van adoptie, die 

vlot contact heeft met herkomstlanden en andere centrale autoriteiten, die meteen 

inzetbaar is in geval van problemen en ijvert voor de belangen van geadopteerden 

bij rootsvragen, maar ook bij de gewone adoptiewerking. 

4. Tot slot 

De diensten voor interlandelijke adoptie vragen dat men kinderen niet zou uitslui-

ten, dat men de internationale afspraak dat een kind het recht heeft om op te 

groeien in een gezin, als basis zou nemen. Ze zijn ervan overtuigd dat interlande-

lijke adoptie nodig is en bestaansrecht heeft. Het proces dat ze organiseren, inclu-

sief nazorg, gebeurt in constructieve samenwerking met de overheid, waarbij alle 

betrokkenen met zorg en respectvol worden begeleid. De fusie van de drie adop-

tiediensten tot een eengemaakte dienst creëert kansen om best practices en ex-

pertise samen te voegen in het belang van het kind. Ze roepen op om daar samen 

werk van te maken. 

 

Katrien Schryvers, waarnemend voorzitter, dankt de sprekers. Deze hoorzittingen 

zijn er om aan de hand van het rapport van het expertenpanel conclusies te trekken 

over zowel het verleden als de toekomst. Dan komt het erop aan om elke actor in 

het proces aan het woord te laten en te bekijken welke rol die in de toekomst kan 

vervullen. Daar mag kritisch naar worden gekeken, maar ze vraagt persoonlijke 

aantijgingen achterwege laten, want die helpen niet vooruit. 

  



14 1127 (2021-2022) – Nr. 1 

Vlaams Parlement 

II. Uiteenzetting door Ariane Van Den Berghe, Vlaams Centrum 

voor Adoptie  

1. We staan voor een geweldige kans! 

Ariane Van Den Berghe ziet een geweldige kans. Adoptie is, zoals geweten, een 

praktijk met een lange en bewogen geschiedenis. De afgelopen jaren en decennia 

is er ontegensprekelijk al veel veranderd. De kennis over adoptie en de wetgeving 

over interlandelijke adoptie zijn sterk geëvolueerd, zodat de praktijk van vandaag 

niet zomaar kan en mag worden vergeleken met die van twintig of dertig jaar 

geleden. De omkadering door het Haags Adoptieverdrag was een belangrijke mijl-

paal, maar ook de afgelopen jaren stond men niet stil. De spreker vindt dat de 

interlandelijke adoptiediensten dat goed hebben toegelicht. Er zijn heel wat zaken 

uitgewerkt, zowel door het VCA als door de adoptiediensten zelf, waardoor adoptie 

op een andere manier wordt georganiseerd dan vroeger: het kanaalonderzoek, het 

toezicht op de kosten, de werkwijze die is ontwikkeld met het ethisch comité of de 

zorg rond adopties van specialneedkinderen. Dat waren allemaal belangrijke stap-

pen, waarvoor men oog moet hebben. 

 

Toch is het rapport, hoewel het in essentie gaat over adoptiepraktijken uit het 

verleden en de vraag of er toen wantoestanden zijn gebeurd, relevant. Het is een 

unieke kans om kritisch te reflecteren over de aanpak en regelgeving in Vlaande-

ren. Dat is belangrijk, net omdat adoptie een praktijk en een beslissing is met 

ingrijpende gevolgen voor alle betrokkenen. Iedereen heeft de afgelopen tijd ge-

voeld dat dat moeilijk ligt: elk debat over adoptie brengt reacties met zich mee, 

die vaak emotioneel zijn. Dat is te begrijpen: het gaat immers over een fundamen-

teel aspect van het menselijke bestaan. Iedereen staat vandaag echter voor de 

opdracht om te proberen los te komen van die emotie en de kans te grijpen om 

het systeem nog verder te versterken en resoluut het kind centraal te zetten. Het 

rapport bevat daartoe waardevolle inzichten. Dat betekent niet dat de praktijk van 

vandaag per definitie verkeerd is. Noch adoptieouders, noch adoptiediensten wor-

den geculpabiliseerd. 

 

De spreker wil in haar presentatie focussen op de toekomst. Het VCA is aan de slag 

gegaan met de aanbevelingen en krijtlijnen van het rapport die recent werden 

gevalideerd door de Vlaamse Regering. Ze zal noch het rapport op zich, noch de 

diverse aanbevelingen ervan bespreken, maar men moet weten dat die het ver-

trekpunt vormen om naar de toekomst te kijken. Er wordt vooral uitgegaan van 

algemene concepten. Het is belangrijk dat verder wordt overlegd over hoe men dat 

in de praktijk zal doen. Zoals aangegeven door de interlandelijke adoptiediensten 

is het belang van wetenschappelijke onderbouw cruciaal. Het VCA neemt dat ter 

harte. Het is al jaren lid van diverse werkgroepen binnen het Permanent Bureau, 

over de financiële aspecten van adoptie of over het voorkomen van verboden prak-

tijken. Het werkt nauw samen met, bijvoorbeeld, de International Social Service 

en met UNICEF als het gaat over beoordeling van de kanaalonderzoeken. Het VCA 

probeert jaarlijks voor alle betrokkenen in de adoptieketen, dus ook voor de dien-

sten, vorming door experten te organiseren. Er moet inderdaad ook worden geke-

ken naar de ervaring in andere landen. Er is al lang frequent overleg met andere 

Europese ontvangende landen. Ook andere landen denken na over de toekomst 

van interlandelijke adoptie. 

 

Dat haar betoog op de toekomst focust, is geen miskenning van het feit dat er 

wanpraktijken zijn of zijn geweest. Het betekent ook niet dat de aanbevelingen 

van het expertenpanel over erkenning van en herstel voor slachtoffers van die 

wanpraktijken minder belangrijk zijn. Ze verwijst naar het proces ter zake dat en-

kele jaren gelden in Vlaanderen heeft plaatsgevonden. Het is belangrijk om woor-

den te geven voor een erkenning die er moet komen, maar ook om actief te zoeken 
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naar herstel waar mogelijk, bij administratieve problemen, bij ondersteuning bij 

een zoektocht naar de roots, of bij andere mogelijkheden in een juridisch kader. 

Ook daarvoor moeten er nog stappen worden gezet, ook in overleg met de federale 

overheid, want dat is deels federale materie. 

2. Toekomst ligt in het concept van meerouderschap 

Interlandelijke adoptie heeft een toekomst, en voor het VCA en het agentschap 

Opgroeien ligt die in het concept van meerouderschap. Dat meerouderschap is niet 

nieuw: het is vandaag aan de orde voor een vrij grote groep kinderen die meer 

dan één of twee ouders of belangrijke opvoedende figuren in hun leven hebben. 

Dat is niet problematisch. Onderzoek toont aan dat de intenties van volwassenen 

en de inhoud van relaties binnen die gezinnen belangrijker zijn dan de structuur of 

samenstelling van het gezinsverband. Wel cruciaal voor de identiteitsontwikkeling 

van kinderen is de band met of de kennis van hun oorspronkelijke context: wie zijn 

ouders, grootouders, broers of zussen? Als er meerdere opvoedende figuren zijn, 

is opgroeien niet altijd eenvoudig. Dat geldt zowel voor adoptie als voor pleegzorg, 

maar ook voor nieuw samengestelde gezinnen of bij draagmoederschap. Daarom 

is het belangrijk om dat goed te regelen. Het klopt dat daarvoor op dit moment 

nog geen wettelijk kader bestaat, noch Vlaams, noch federaal, want dat is eigenlijk 

federale bevoegdheid. Ook internationaal is dat nog niet geregeld. 

3. Wat kan dit betekenen voor de praktijk van interlandelijke adoptie? 

Het concept van meerouderschap kan bijdragen tot het faciliteren van open adop-

ties. In samenwerking met de herkomstlanden kan het ertoe leiden dat de toegang 

tot afstammingsinformatie, in de mate dat die voorhanden is, vanzelfsprekend 

wordt en wettelijk geregeld raakt. Het is een manier om geadopteerden te steunen 

in hun zoektocht. 

4. Meerouderschap opent opportuniteiten inzake samenwerking tussen 

pleegzorg en adoptie 

Vanuit het perspectief van het recht van elk kind om op te groeien in een gezin en 

met het meerouderschap als gemeenschappelijk paradigma, is het logisch om werk 

te maken van nauwe samenwerking tussen pleegzorg en adoptie. Er is in eerste 

instantie de gedeelde expertise inzake voorbereiding, screening en nazorg. Daar-

naast is er een opportuniteit om te komen tot één enkel traject voor wie de wens 

heeft om een kind op te nemen in zijn gezin. 

5. Focus op de ware aard van interlandelijke adoptie: adoptie als jeugd-

beschermingsmaatregel 

Het internationale verdragsrecht zet de rechten en belangen van kinderen in kwets-

bare situaties centraal. Er worden namelijk bijkomende beschermingsmaatregelen 

voor kinderen opgelegd. Op basis van de twee internationale verdragen moeten de 

volgende stellingen consequent aangehouden en uitgedragen worden. Adoptie is 

ten eerste een jeugdbeschermingsmaatregel en geen invulling van het recht op 

een gezinsleven. Interlandelijke adoptie is ten tweede een uitzonderingsmaatregel 

ten behoeve van een kind, die pas in laatste instantie overwogen kan worden van-

wege het subsidiariteitsprincipe. 

 

Een consequente toepassing van dit principe betekent dat interlandelijke adoptie 

pas overwogen kan worden wanneer alle mogelijke jeugdbeschermingsmaatrege-

len in het herkomstland zijn onderzocht en uitgeput, en wanneer het herkomstland 

zelf actief de vraag naar interlandelijke adoptie stelt. Op dat moment wordt er in 

Vlaanderen nagegaan of er geschikte kandidaat-adoptieouders zijn die aan de spe-

cifieke noden van het kind kunnen voldoen. Deze werkwijze wordt vandaag al 
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succesvol toegepast door een aantal herkomstlanden, en dat voor kinderen voor 

wie er in het binnenland geen duurzame oplossing wordt gevonden. 

6. Leidende principes bij (interlandelijke) adoptie 

Er is samenwerking mogelijk met herkomstlanden waar adoptie een jeugdbescher-

mingsmaatregel is en waar regelgeving en praktijk inzake adoptie verankerd zijn 

in de jeugdbescherming. Een uitgewerkt zorg- en jeugdbeschermingssysteem is 

paradoxaal genoeg absoluut noodzakelijk om adoptabiliteit en subsidiariteit te kun-

nen waarborgen op kindniveau. 

 

Jeugdbescherming, en bijgevolg ook adoptie, is de verantwoordelijkheid van over-

heden. Een (betrouwbare) overheid moet het systeem organiseren en financieren. 

De samenwerking verloopt van overheid tot overheid. 

 

Er moet worden opgepast voor financiële risico’s. Er is een sterke link tussen de 

financiële aspecten verbonden aan interlandelijke adoptie en het risico op illegale 

praktijken. Zorgvuldigheid en regulering door het herkomstland zijn op dit punt 

van belang. 

III. Uiteenzetting door Liesbet Denys, bestuurder-coördinator 

MOA vzw (Maatschappelijk Onderzoek voor Adoptie) 

Liesbet Denys stelt dat de aanbevelingen van het expertenpanel iedereen bezig-

houden die met adoptie te maken heeft. Sinds 1 mei 2021 doet MOA vzw de maat-

schappelijke onderzoeken voor adoptie en daardoor krijgt men van kandidaat-

adoptanten heel wat vragen over die aanbevelingen. Het expertenpanel doet twin-

tig aanbevelingen. Inzake de negen aanbevelingen over het omgaan met het ver-

leden moet de maatschappij haar verantwoordelijkheid nemen. De adoptiesector 

moet daaraan meewerken zodat wanpraktijken uit het verleden worden erkend en 

de slachtoffers krijgen waarvoor ze al zo lang ijveren, namelijk excuses en een 

adoptiesector die er alles aan doet om zulke zaken in de toekomst te vermijden. 

De spreker zal met betrekking tot de elf aanbevelingen omtrent de paradigmashift 

vooral focussen op de aanbevelingen die betrekking hebben op de werking van 

MOA vzw. 

 

Zo wordt aanbevolen om het wachtlijstensysteem om te vormen tot een poolsys-

teem. De ambitie is om de voorbereidingstrajecten voor kandidaat-adoptieouders 

en kandidaat-pleegouders deels te laten samenlopen, om zo kandidaat-adoptieou-

ders ook warm te maken voor pleegzorg. Bij de bevraging die MOA doet bij kandi-

daat-adoptieouders over het traject dat ze aflegden, wordt steeds gevraagd of ze 

ook pleegzorg hebben overwogen. Vaak is dat zo en hebben geïnteresseerden de 

weg naar pleegzorg al gevonden, zonder die gemeenschappelijke pool. MOA vraagt 

ouders om daar weloverwogen mee om te gaan. Voor de eerste hechting van een 

adoptiekind is een stabiele gezinssituatie immers belangrijk. Het kind heeft er alle 

baat bij dat het gezin vaste gezinsleden heeft en dat de pleegzorgplaatsing al is 

gebeurd en wat stabiliteit kent, zodat het niet steeds afscheid moet nemen van 

pleegkinderen die maar voor even of deeltijds in het gezin leven. Ook wordt uitge-

breid gepeild naar de motivatie om naast adoptie ook een pleegzorgtraject te vol-

gen. Tegelijk aan pleegzorg doen en adopteren kan, maar is niet voor iedereen 

weggelegd. De mensen die ervoor kiezen, moeten goed worden gescreend en be-

geleid. Er moet immers worden vermeden dat het aantal misgelopen pleegplaat-

singen stijgt omdat de keuze voor pleegzorg een verdoken invulling van een kin-

derwens bleek te zijn.  

 

Het expertenpanel vraagt ook om te voorzien in een aangepaste en passende op-

volging, ondersteuning en zorg voor geadopteerden met bijzondere ontwikkelings-
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behoeften. De jongste jaren is het aantal specialneedadopties sterk toegenomen, 

stelt de spreker. Ze vindt dat men verder moet gaan dan die aanbeveling: er moet 

ook preventief worden gewerkt, zodat adoptiekinderen worden gematcht met ou-

ders die over voldoende extra en gepaste vaardigheden beschikken om voor een 

kind met extra zorgbehoeften te zorgen. Niet elke kandidaat-adoptieouder is zich 

bewust van wat de adoptie van een kind met extra zorgbehoeften met zich mee-

brengt. In de voorbereidingscursus wordt daar heel wat informatie over meegege-

ven. MOA probeert stil te staan bij de keuzes die mensen willen maken, en bekijkt 

of ze een realistische kijk hebben op wat hen te wachten staat en of ze de extra 

vaardigheden bezitten om een specialneedkind op te vangen. 

 

Bij MOA is men het ook helemaal eens met de stelling van het panel dat ook infor-

mele steun belangrijk is, in de vorm van een sociaal netwerk dat emotionele en 

praktische ondersteuning kan bieden. Daarom wordt tijdens het maatschappelijke 

onderzoek ook bekeken of de kandidaat-adoptanten zo’n sociaal netwerk hebben. 

Daar is al aandacht voor. 

 

Het panel vindt ook dat er meer aandacht moet zijn voor de specifieke noden van 

geadopteerden in het voorbereidingstraject van de kandidaat-adoptanten. Het pa-

nel raadt aan dat het preadoptieonderzoek van de DMO zou worden aangepast aan 

die context van geadopteerden bij aankomst in België. Ook MOA vindt het belang-

rijk dat adoptieouders goed voorbereid zijn op de mogelijke impact van dergelijke 

ervaringen bij geadopteerden, om zo hun adoptiekinderen optimaal te kunnen bij-

staan. Daarom peilt MOA nu al naar die zaken. 

 

Hoe geeft MOA al extra aandacht aan de thema’s die het expertenpanel naar voren 

schuift? Het panel heeft het over de complexe identiteitsvorming van adoptiekin-

deren. MOA toetst of de kandidaat-adoptanten in staat en bereid zijn om contacten 

op te bouwen en te onderhouden met personen die tot een andere etnisch-culturele 

groep behoren. Kunnen ze een divers en multicultureel netwerk opbouwen rond 

hun adoptiekind en hun gezin, om hun adoptiekind zo de kans te geven om rolmo-

dellen te hebben bij wie het terechtkan of aan wie het zich kan spiegelen om zijn 

identiteit te ontwikkelen? Er wordt ook bekeken of ze contact hebben of willen 

leggen met andere adoptiegezinnen, zodat het kind ook andere adoptiekinderen 

kan leren kennen en ervaringen kan uitwisselen. Aan de adoptieouders wordt ook 

gevraagd hoe ze culturele mogelijkheden zullen aanbieden aan hun adoptiekind 

om het etnisch bewustzijn en de trots bij het kind met betrekking tot zijn unieke 

identiteit te stimuleren. 

 

Dan is er de verlieservaring waarmee adoptiekinderen te maken hebben. MOA peilt 

op welke momenten ouders rouw verwachten, hoe zich dat kan uiten bij hun kind 

en hoe ze daarmee denken om te gaan. 

 

Er is ook het feit dat adoptiekinderen vaak geen aansluiting bij hun omgeving voe-

len. Er wordt met kandidaat-adoptieouders besproken hoe ze daarmee willen om-

gaan. Hoe is het bijvoorbeeld voor een adoptiekind om op te groeien in een niet-

multiraciale omgeving? 

 

Ook zijn er adoptiekinderen die geen begrip krijgen voor hun worsteling met het 

geadopteerd zijn. Het toetsen van de adoptiesensitiviteit van kandidaat-adoptie-

ouders is een rode draad in alle gesprekken. Kunnen ze die worsteling begrijpen? 

Hoe kan die zich uiten? Hoe kijkt men als ouder achter het gedrag van het kind en 

hoe gaat men daar gepast mee om? Dat is voor MOA reeds een cruciale toetsings-

factor. 

 

Er is ook het leven met onbeantwoorde vragen. MOA peilt hoe ouders willen om-

gaan met een kind dat geen achtergrondinformatie heeft of niet durft te vragen 
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welke informatie er is omdat het met een loyaliteitsconflict zit ten opzichte van de 

adoptieouders. 

 

Ook is er de discriminatie en het racisme waarmee adoptiekinderen te maken krij-

gen. MOA vraagt aan kandidaat-adoptanten hoe ze hun kinderen zullen helpen om 

weerbaarheid te ontwikkelen tegen mogelijke uitingen daarvan. Hoe kunnen ze 

daarmee omgaan en hoe willen ze hun kinderen daarin begeleiden, ondersteunen 

en opvangen? 

 

Heel wat aanbevelingen zijn reeds geïmplementeerd in de werking van MOA, aldus 

Liesbet Denys. Ze hoort hetzelfde van andere diensten in de adoptiesector. Veel 

van de door het panel aangehaalde zaken waren er in het verleden niet, maar zijn 

er nu wel. Dat moet positief worden bekeken: het betekent dat de adoptiesector 

op één lijn zit met het expertenpanel. Ze ziet de aanbevelingen dan ook als een 

goede basis voor het verder uitwerken van een adoptiebeleid waarin iedereen zich 

kan vinden. De polarisatie bij de discussies in pers en sociale media heeft haar 

gestoord. Adoptiekinderen, kandidaat-adoptieouders, adoptieouders en de adop-

tiesector stonden lijnrecht tegenover elkaar en werden tegen elkaar uitgespeeld. 

Dat is jammer, want het gaat om mensen die allemaal hetzelfde doel voor ogen 

hebben: het welzijn van de adoptiekinderen. Ook bij het MOA-team is men gedre-

ven in het werk, omdat men vindt dat elk adoptiekind de best mogelijke ouders 

verdient. 

 

De adoptiesector heeft om de zoveel jaar echter te maken met grote hervormin-

gen. Zelf ging de spreker in 2003 voor het eerst aan de slag als maatschappelijk 

werker binnen een DMO, met een tijdelijk contract, omdat er toen grote verande-

ringen op til waren en de dienst misschien zou worden opgedoekt. Vele fusies en 

hervormingen later is ze de enige van het dertigtal mensen die toen in een DMO 

werkten, die nog aan de slag is in de sector. Er wordt bij het hervormen vaak 

weinig rekening gehouden met de professionelen in de sector, die met hart en ziel 

werken. Ze werken soms jaren in onzekerheid, en vaak leidt dat ertoe dat mensen 

ontslag nemen omdat ze het beu zijn om publiekelijk aan de schandpaal te worden 

genageld, of omdat ze het beu zijn om steeds te worden geconfronteerd met jobon-

zekerheid. MOA wil een adoptiesector die goed en dergelijk werk levert. Daarvoor 

is er stabiliteit nodig, en mensen met ervaring, die weten waarover ze het hebben. 

Liesbet Denys roept op tot menselijkheid, begrip voor elkaars standpunt en sa-

menwerking bij het onderzoeken, bediscussiëren en implementeren van de nieuwe 

inzichten en aanbevelingen. 

IV. Uiteenzetting door professor doctor Lieselot De Wilde, 

docent algemene en historische pedagogiek, Universiteit 

Gent 

1. Inleiding 

Lieselot De Wilde wil ingaan op de oproep om samen te werken en te denken. 

Vanuit haar invalshoek zal ze aandacht hebben voor het verleden en dat combine-

ren met de huidige situatie, op basis van haar eigen onderzoek. Ze heeft drie ele-

menten gekozen waarbij ze een aantal bedenkingen heeft en waarover ze de 

discussie wil verruimen. 

2. Van registratie naar informatie 

De registratie van persoonlijke gegevens en de inzage van informatie worden in 

het eindrapport meermaals als mogelijk pijnpunt aangeduid. Dat is niet onver-

wacht: uit recent onderzoek blijkt dat professionals in de jeugdhulp registratie vaak 

zien als een administratieve taak die niet behoort tot de kern van hun werk, 
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namelijk met mensen samenwerken. Dat lijkt iets van vroeger, maar ook vandaag 

blijkt, als mensen hun persoonlijk dossier willen inkijken, die informatie soms frag-

mentarisch, tegenstrijdig of onvolledig te zijn, zeker als het een hele tijd geleden 

is dat die informatie is bijgehouden. Ook uit het eindrapport blijkt dat vaak de 

indruk wordt gewerkt dat dergelijke documenten alle antwoorden bevatten op on-

beantwoorde levensvragen. Men weet echter al lang dat het bijhouden van infor-

matie een moeilijke zaak is in de jeugdhulp, voornamelijk omdat de vraag te weinig 

wordt gesteld waarom die informatie moet worden bijgehouden. Is die informatie 

louter bedoeld als professioneel werkinstrument voor de professionals, of wil men 

die ook bijhouden voor de kinderen van nu en de volwassenen van later? Zeker in 

het verleden bleek dat een probleem. Het ging vaak over kinderen, maar was niet 

geschreven voor kinderen en al helemaal niet voor de latere volwassenen. De spre-

ker pleit voor een debat over informatie dat ruimer gaat dan alleen over inzage of 

toegankelijkheid. Wat immers het verschil maakt voor mensen die informatie zoe-

ken, is de argumentatie. Uiteraard is de juistheid van gegevens belangrijk, zeker 

in adoptiecontexten, maar de reden waarom beslissingen zijn genomen, een be-

schrijving van hoe de vork aan de steel zit, vooral wat de familiale context betreft, 

maakt een verschil voor wie informatie zoekt over de persoonlijke levensgeschie-

denis. 

 

Gezien haar interesse in historisch onderzoek is de spreker een voorstander van 

het behouden, zoals gesteld in het eindrapport, van de bewaartermijn voor per-

soonlijke informatie, en ook van de suggestie om die dossiers na honderd jaar te 

schenken aan archiefinstellingen. Ze wijst erop dat de discussie over die bewaar-

termijn in alle sectoren in de jeugdzorg wordt gevoerd. Misschien moet er daarover 

een gemeenschappelijk standpunt komen, ook om te vermijden dat men de dis-

cussie steeds opnieuw moet voeren over de vraag hoelang en door wie iets precies 

moet worden bijgehouden. Dat is natuurlijk niet enkel een taak van de overheid: 

het is ook interessant om die discussie op het niveau van voorzieningen en instan-

ties te voeren. 

3. Van wachtlijst naar pool 

Er is nog stof voor discussie als het gaat over meerouderschap of gedeeld ouder-

schap, en de vraag of de hele procedure of een deel ervan moet samengaan met 

pleegzorg. Er is een goede reden waarom die circuits van elkaar gescheiden zijn. 

Er is een groot verschil tussen adoptie en pleegzorg als het gaat over meerouder-

schap, hoe dat ook vorm krijgt. Heel wat recent onderzoek toont aan dat gedeeld 

ouderschap, ook in pleegzorgcontexten, een moeilijke evenwichtsoefening is. Dat 

is logisch. Er wordt nogal wat verwacht van pleegzorgers qua samenwerken met 

biologische ouders en omgekeerd. Het ontbreekt ook aan wetenschappelijk onder-

steunend materiaal. Daar moet onderzoek naar worden gevoerd. Wel ziet men dat 

het belang van het gezin van herkomst en van roots in het algemeen steeds groter 

is geworden en dat de samenleving daar gevoeliger voor is geworden. Het is be-

langrijk om goed na te denken over wat meerouderschap eigenlijk is en wat men 

daarmee wil bereiken. Nu is gedeeld ouderschap vaak verdeeld ouderschap: de tijd 

waarin men met de kinderen bezig is, wordt verdeeld, maar het echt delen van 

opvoedingsverantwoordelijkheden verloopt moeilijk, hoewel er uiteraard voorbeel-

den zijn waar dat goed verloopt. Daarom wil men bij dat onderzoek ook plaatsma-

ken voor good practices: hoe gaan mensen om met die verantwoordelijkheid en 

die samenwerking, hoe geven ze vorm aan dat gedeeld ouderschap, hoe verlopen 

die onderhandelingen, over welke kwesties gaat dat, wie neemt daartoe het initi-

atief en wat kan men daarvan meenemen om een kader te ontwikkelen? 

 

De spreker heeft moeite met de uitspraak dat men kandidaat-adoptieouders warm 

moet maken voor pleegzorg. Het zal meer moeten zijn dan warm maken. Belang-

rijk is dat men heeft geleerd dat het belang van het kind niet zomaar te scheiden 

is van het belang van de ouders. Men zegt nogal snel dat men werkt in het belang 
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van het kind, maar men kan daar veel en soms verschillende dingen mee bedoelen. 

Men moet die belangen samen bekijken. Het is geweten dat ouders en biologische 

ouders het vaak moeilijk vinden om een plaats te vinden in meerouderschap of 

gedeeld ouderschap, zeker op lange termijn. 

4. Van wantoestanden naar erkenning 

In het eindrapport is de publieke erkenning de minst uitgewerkte aanbeveling, 

vindt Lieselot De Wilde. Men is daar ondertussen al wat mee vertrouwd: het Vlaams 

Parlement heeft zich al verontschuldigd voor historisch misbruik in jeugd- en on-

derwijsinstellingen, maar ook voor gedwongen adoptie. Lieselot De Wilde stelt vast 

dat heel wat landen die pioniers waren in die verontschuldigingspolitiek, de onder-

zoeken van tien, twintig jaar geleden heropenen, vaak op vraag van groepen men-

sen die toen verontschuldigingen hebben gekregen, maar zich toch niet erkend 

voelen door die verontschuldigingen of andere acties, zoals het oprichten van 

standbeelden. Uit onderzoek blijkt dat het bij een publieke erkenning belangrijk is 

om het volgende te weten: hoe wil men dat doen, kan het niet veel breder dan een 

verontschuldiging, wie moet dat doen, waarvoor wil men zich excuseren en, vooral, 

wat is het doel van de verontschuldiging? In het rapport en andere suggesties 

inzake publieke erkenning kan men lezen dat het een symbool moet zijn dat de 

samenleving het meent. Vaak betekent dat echter het einde van een dialoog. Als 

men wil dat erkenning meer dan een symbolische waarde heeft, dan moet men het 

daar grondig over hebben en dan is het essentieel om na te denken over wat pre-

cies wordt erkend en of men dat doet op collectief of individueel niveau. Op collec-

tief niveau kan dat een verontschuldiging zijn. Individueel is het vooral de vraag 

wat de focus is na de erkenning: wat genereert die voor de huidige situatie, maar 

ook voor de toekomst? Het rapport doet heel wat suggesties daarover: een meld-

punt, meer onderzoek of nazorg. Dat is hoopgevend. De spreker vindt die aanbe-

velingen fragmentarisch beschreven. Ze pleit voor een geïntegreerd aanbod, dus 

niet voor verschillende initiatieven bij verschillende instanties waardoor mensen 

voor elke vraag telkens ergens anders moeten zijn en verloren lopen. Er moet 

worden bekeken hoe al die suggesties samenhangen en misschien kunnen worden 

vastgehaakt aan reeds bestaande initiatieven. 

 

Het is ook van belang om werk te maken van een focus op de goede verhalen of 

herinneringen, maar daarover leest de spreker weinig. Dat geldt niet alleen voor 

dit rapport, maar voor de hele evaluatie van de geschiedenis van jeugdzorg. Men 

moet voorzichtig zijn met die evaluatie. Door de focus op misbruik en wantoestan-

den dreigt men te vergeten dat er ook heel wat goeds is gebeurd en dat sommigen 

goede herinneringen hebben. Als mensen het hebben over hun ervaringen, dan zal 

dat bij één iemand heel positief zijn, bij een ander heel negatief, maar de meesten 

zullen daartussenin zitten. Aan hen vragen om dat te evalueren als slecht of goed 

is lastig. Voor wie er niks mee te maken had, is het altijd gemakkelijker om dat 

verleden te beoordelen. Om dat te vermijden, is het belangrijk om dat verleden 

veeleer te zien als een hoofdstuk dat niet is afgerond. Ook de herinneringen daar-

aan veranderen. Ze worden beïnvloed door de huidige ervaringen en context. 

Goede verhalen zijn ook belangrijk in het licht van de culpabilisering van de be-

trokkenen. Het is lastig om enkel met de negatieve zaken van adoptie te worden 

geconfronteerd. In de loop der jaren is hoe men daarnaar kijkt en wat men er 

zinvol en minder zinvol aan vindt, veranderd, maar het overgrote deel van wie in 

adoptie en jeugdzorg werkt, doet dat met goede bedoelingen. Men kan discussiëren 

over hoe dat in zijn werk zou moeten gaan, maar het is belangrijk een volledig 

beeld te krijgen, ook van het verleden. De vraag naar een ruimer onderzoek is 

belangrijk. 
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5. Conclusie 

Concluderend stelt Lieselot De Wilde het eens te zijn met de basisprincipes en de 

grote lijnen van het eindrapport. Ze erkent dat veel van wat erin wordt gesugge-

reerd, al aan het gebeuren is. Wil men het adoptielandschap grondig heroriënteren, 

dan moet men op zijn minst over die pauze nadenken: is die nodig om die hervor-

mingen te kunnen doorvoeren? Belangrijker vindt ze echter dat de gesuggereerde 

initiatieven worden samengebracht en dat wordt bekeken hoe die zich tot elkaar 

verhouden. Men moet het rapport zien als een aanzet om voort te werken, bijvoor-

beeld inzake de vraag hoe erkenning vorm kan krijgen. Principes zoals die met 

betrekking tot herkomst moeten zeker worden doorgetrokken. Bijvoorbeeld een 

discussie over anoniem spermadonorschap lijkt daarbij dringend. Ook beveelt ze 

aan de circuits van adoptie en pleegzorg minstens ten dele gescheiden te houden 

en/of sterk te focussen op hoe meerouderschap of gedeeld ouderschap praktisch 

vorm kan krijgen. Men mag er niet van uitgaan dat dat onmiddellijk kan worden 

gerealiseerd. 

V. Uiteenzetting door Jan Brocatus, beleidsmedewerker 

Pleegzorg Vlaanderen, en Dries Verdonck, directeur 

Minderjarigen, Dienst Pleegzorg West-Vlaanderen 

1. Insteek vanuit pleegzorg 

Jan Brocatus stelt dat Pleegzorg Vlaanderen vijf door de decreetgever bepaalde 

perspectieven samenbrengt: die van pleegjongeren, van pleeggasten, van ouders 

van kinderen in pleegzorg, van pleegzorgers en van pleegzorgdiensten. Hij wil die-

per ingaan op twee elementen uit het rapport van het expertenpanel en de mede-

deling van Vlaams minister Wouter Beke over meerouderschap en de verbinding 

tussen adoptie en pleegzorg. Pleegzorg Vlaanderen ziet aandachtspunten, maar 

ook opportuniteiten voor een samenwerkingsgerichte positieve benadering voor 

een continuüm van opvanginitiatieven. De pleegzorgdiensten willen ter zake hun 

expertise mee inzetten. Vanuit cliëntperspectief kunnen ideeën en aanbevelingen 

worden aangebracht. Aspecten zoals een gedragen en kwaliteitsvolle screening, 

indicatiestelling, begeleiding en behandeling kunnen zeker aan bod komen. 

2. Meerouderschap: kader 

Dries Verdonck wil de benadering vanuit het pleegzorgperspectief geven. Begin 

juni 2021 zijn de diensten voor pleegzorg in aanraking gekomen met meerouder-

schap. Het agentschap Opgroeien heeft toegelicht wat die nieuwe visie precies in-

houdt, en bij de diensten voor pleegzorg is men daarover beginnen na te denken, 

wat heeft geleid tot een gemeenschappelijke nota over wat ze daarin zien en wat 

de verhouding met pleegzorg kan zijn. De positieve conclusie daarvan is dat men 

opportuniteiten ziet op dat vlak. Het lijkt logisch dat men bij meerouderschap 

vooral de focus legt op open adoptie. Wat de pleegzorgdiensten daarbij erg aan-

spreekt, is de nadruk op transparantie over de identiteit en de achtergrond van 

een kind en over wat ertoe heeft geleid dat werd beslist tot adoptie of uithuisplaat-

sing. Meerouderschap is immers niet enkel van belang voor adoptie, maar ook voor 

andere vormen van opvang van een niet-biologisch kind door zorgouders in ver-

schillende contexten. Niet alleen het adoptieproces, maar ook die achtergrond en 

identiteit zijn cruciaal voor de identiteitsontwikkeling en het welzijn van een kind. 

De emotionele band die er kan zijn en de kennis van de oorspronkelijke context 

zijn cruciaal. Dat heeft onderzoek de voorbije jaren uitgewezen. Ook in de pleeg-

zorg ervaart men die als een belangrijk aandachtspunt. 

 

Belangrijk bij meerouderschap is dat een goede opvoeder zijn, wordt losgekoppeld 

van exclusief biologische relaties. De intenties van volwassenen en de inhoud van 
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de relaties zijn inderdaad belangrijker dan de structuur of de samenstelling van 

het gezinsverband. Ook verschillende gezinsvormen krijgen erkenning in dat con-

cept, wat mogelijkheden voor ondersteuning biedt in het brede spectrum van ge-

zinsvormen: hobbygezinnen, speelgezinnen, ondersteunende gezinnen, onder-

steunende pleegzorg en meer langdurige vormen van pleegzorg, maar ook nieuwe 

projecten, zoals Partners in Parenting en gezinshuizen, en dus ook adoptie. Dat is 

een heus continuüm met veel verschillende opvangvormen. Het concept van meer-

ouderschap omvat dat ongeveer allemaal. Dat concept sluit mooi aan bij de visie 

die binnen de pleegzorg leeft en die de jongste jaren sterker is ontwikkeld: men 

wil echt inzetten op gedeeld ouderschap. Of dat nu fysiek is of niet, contact met 

de oorspronkelijke ouders, hoe minimaal ook, is belangrijk. 

3. Meerouderschap: opportuniteiten 

Adoptie binnen meerouderschap wordt gezien als een jeugdbeschermingsmaatre-

gel. Er is het juridisch statuut, maar het belang van begeleiding en nazorg wordt 

benadrukt, wat mooi is. Ook bij pleegzorg is er expertise inzake gedeelde verant-

woordelijkheid. Het concept meerouderschap zal die visie legitimeren, wat een fijne 

vaststelling is. De fusie van Kind en Gezin en Jongerenwelzijn, die heeft geleid tot 

het agentschap Opgroeien, zorgt ervoor dat de expertise over pleegzorg en adoptie 

vanuit dat gemeenschappelijke kader van meerouderschap gemakkelijker kan wor-

den uitgewisseld. Dat gaat dan over mogelijkheden qua screening, indicatiestelling 

en voorbereidingstrajecten naar een vorm van uithuisplaatsing, matching, gezins-

gerichte begeleiding en behandelingsmodules bij situaties die om extra aandacht 

vragen. Sommige zaken kunnen zo misschien beter op elkaar worden afgestemd 

of zelfs gelijktijdig lopen. De spreker meent echter niet dat alles helemaal moet 

gelijklopen. 

4. Verbinding pleegzorg-adoptie: kader 

Men kan niet om de maatschappelijke vaststelling heen dat er te weinig kandidaat-

pleeggezinnen en te veel kandidaat-adoptiegezinnen zijn. Dat is omgekeerd even-

redig. De vraag of het wenselijk is om een verbinding tussen pleegzorg en adoptie 

te maken is legitiem, meent Dries Verdonck. Het antwoord is misschien minder 

eenvoudig. Gezien de zorgnoden van heel wat kinderen is er zeker een behoefte 

aan meer opvanggezinnen. Kunnen kandidaat-adoptiegezinnen de nood lenigen? 

Als het de onvervulde kinderwens is die primeert, dan rijzen er al meer vragen: in 

welke mate is men bereid om ruimer dan die kinderwens te kijken en te vertrekken 

vanuit de zorgnood van een kind? Men moet dat zien als een soort cascadesysteem. 

Ook zijn er natuurlijk gezinnen die een kinderwens hebben, maar die geen duide-

lijke plaats wensen te geven aan de eerste ouders, terwijl men in het kader van 

meerouderschap de link met de biologische ouders wel degelijk wil maken. Er zijn 

heel wat mogelijkheden, maar men moet zich ervan bewust zijn dat er ook bijko-

mende vragen zijn, dat men niet over één nacht ijs kan gaan en gezinnen sowieso 

kan laten doorstromen om het tekort aan pleeggezinnen op te vangen. In 2015 

hebben de pleegzorgdiensten provinciale infoavonden voor kandidaat-adoptieou-

ders georganiseerd. Daar zijn heel veel mensen op afgekomen, maar de instroom 

naar pleegzorg bleek beperkt te zijn. Men mag niet verwachten dat vanuit adoptie 

een grote groep nieuwe pleegouders kan ontstaan. 

5. Verbinding pleegzorg-adoptie: mogelijkheden en aandachtspunten 

Jan Brocatus wijst erop dat het gedeelde traject waarvan sprake is, bedreigend 

kan overkomen voor ouders. Pleegzorg heeft kunnen bewerkstelligen dat ouders 

gemakkelijker vrijwillig de stap naar ondersteunende pleegzorg durven te zetten 

wanneer ze het zelf tijdelijk niet aankunnen. Men kan daar in de realiteit voorzichtig 

mee zijn, maar als de trajecten voor pleegzorg en adoptie in hun perceptie dichter 

bij elkaar komen, dan vreest hij dat die drempel opnieuw groter zal worden omdat 
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ouders bang worden hun kind kwijt te spelen aan adoptie. Die ouders zijn op dat 

ogenblik vaak gekwetst. Dat zal die drempel alleen maar verhogen. Ook pleegzor-

gers maken die opmerking. 

 

Pleegzorg en adoptie kunnen van elkaar leren. Wat pleegzorg zeker kan leren van 

adoptie is het betrekken van het netwerk rond pleegouders bij de vorming. Dat 

netwerk wordt geïnformeerd over wat er zal gebeuren en waar men rekening mee 

moet houden. Binnen pleegzorg staat dat nog in de kinderschoenen: er wordt aan-

dacht aan besteed dat kandidaat-pleegouders op een netwerk moeten kunnen te-

rugvallen, maar op dit ogenblik wordt nog van hen verwacht dat ze daarover zelf 

spreken met hun sociale omgeving. 

 

Dries Verdonck beaamt dat dit in de kinderschoenen staat. Daar is even mee ge-

experimenteerd in het kader van de verkorte screeningsprocedure tijdens de co-

ronaperiode. Dat heeft wel wat teweeggebracht, maar er is inderdaad nog een 

duidelijk verschil tussen hoe de pleegzorg en de adoptiediensten daarmee omgaan. 

Dat toont nog maar eens aan dat nog meer moet worden ingezet op het verknopen 

van expertise. Als de verbinding wordt gemaakt tussen pleegzorg en adoptie en 

meerouderschap op de voorgrond komt, dan is het ook belangrijk om ondersteu-

nende diensten zoals het OCJ en de sociale dienst voor gerechtelijke jeugdhulp van 

bij de start voldoende te betrekken, net om nuance aan te brengen en niet te 

vervallen in zwart-wittegenstellingen. Zij zijn immers bij de belangrijkste aanmel-

ders. 

 

Op het werkveld zijn er al heel wat positieve ervaringen met samenwerkingsmo-

dellen. Meer samenwerking binnen de jeugdhulp wordt gefaciliteerd en aange-

stuurd door het agentschap Opgroeien. Men merkt dat die samenwerking resultaat 

heeft: bijvoorbeeld qua indicatiestelling en screening, maar ook op het vlak van 

begeleiding heeft die een positieve impact. Sommige zaken kunnen inderdaad 

meer gemeenschappelijk zijn omdat ze gelijkaardig zijn, of men nu richting adop-

tie, pleegzorg of een andere opvangvorm gaat. Men moet erover nadenken of er 

bepaalde stukken zijn die voor alle zorgouders kunnen worden meegenomen bij de 

screening, en vanaf waar men begint te differentiëren. Dat die differentiatie ge-

beurt, dat het onderscheid duidelijk wordt gemaakt, is belangrijk maar er kan een 

gemeenschappelijke basis zijn. In het verdere traject van de screening verandert 

de finaliteit wel. 

 

Behandelingspleegzorg betekent dat men, op het moment dat wordt gevoeld dat 

het echt nodig is, naast de reguliere begeleiding een extra aanbod kan doen aan 

pleegouders, pleegkinderen en ouders, zodat er intensief kan worden ondersteund. 

Die behandelingspleegzorg is decretaal geplafonneerd. Als men bepaalde expertise 

inzake behandelingsmodules, zoals traumasensitief opvoeden, pleegouders ver-

sterken in opvoeding of video-interactietraining, wil verbreden, bijvoorbeeld naar 

de adoptiesector of gezinshuizen, dan is het belangrijk dat wordt losgekomen van 

die plafonnering. Dan moet men evolueren naar een andere vorm binnen de glo-

bale subsidiëring van jeugdhulp. Anders zal men snel te maken hebben met lang-

durige wachtlijsten. Die zijn er in pleegzorg soms al, maar die zouden dan toenemen. 

Dat moet flexibeler worden ingezet. 

 

Het is de spreker niet duidelijk welke plaats volle adoptie kan krijgen als het gaat 

over meerouderschap. Hoe ruim ziet men dat? Hoe kan men dat verder in stand 

houden? 

 

Bij de pleegzorgdiensten hoort men dat het als een jeugdbeschermingsmaatregel 

beschouwen, betekent dat het juridisch verkregen ouderschap enigszins wordt ge-

problematiseerd. Niet alle adoptieouders zijn daar vragende partij voor. Tegelij-

kertijd is er een positieve beweging, ook sterk gestuurd vanuit het agentschap 

Opgroeien, om jeugdhulp te normaliseren, om die dichter bij de basisvoorzieningen 
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te brengen. De vraag is hoe die bewegingen die ontstaan op het werkveld, zich ten 

opzichte van elkaar verhouden. 

 

Pleegzorg Vlaanderen gelooft in een ruimere en nauwere samenwerking. Die zal 

kansen geven en kan winst opleveren. De spreker hoopt dat men op die manier 

meer kinderen kan ondersteunen. Inzake die verbinding tussen sectoren moet ech-

ter ook worden stilgestaan bij een aantal zaken die niet zo evident zijn en verder 

moeten worden verduidelijkt. 

VI. Vragen van de leden 

1. Vragen van Lorin Parys 

Adoptiediensten 

 

Lorin Parys nodigt uit de betekenis van de drie internationale verdragen – en dan 

voornamelijk van de Guidelines for the Alternative Care of Children van de 

Verenigde Naties – te verduidelijken. 

 

Het expertenpanel stelt dat de adoptiediensten meer financiële winst kunnen boe-

ken door meer samenwerkingen op te zetten. De spreker wil vernemen hoe ka-

naalsubsidies functioneren. 

 

Het expertenpanel wil volle adoptie zo veel mogelijk vermijden en inzetten op open 

adoptie. Achten de adoptiediensten meerouderschap in de praktijk haalbaar? 

 

Het expertenpanel stelt voor om de samenwerking met de herkomstlanden te ba-

seren op een nieuw kader met nieuwe criteria. Met hoeveel van de huidige her-

komstlanden kan Vlaanderen blijven samenwerken als die criteria ingevoerd 

worden? Het VCA stelt dat er een zorg- en jeugdbeschermingssysteem moet zijn 

in het land van herkomst om te kunnen samenwerken. Hoeveel van de huidige 

herkomstlanden blijven er over als dit principe wordt gevolgd? 

 

Vlaanderen realiseert jaarlijks tussen twintig en dertig interlandelijke adopties. 

Hoeveel zijn er dat in andere Europese landen? 

 

Het expertenpanel heeft het adoptiesysteem bekeken maar te weinig aandacht be-

steed aan de wijze waarop het nu loopt. Daarnaast roept het vragen op dat de 

werking van het VCA of de overheid niet onder de loep is genomen. De spreker wil 

weten hoe de adoptiediensten de samenwerking met het VCA ervaren. Hij begrijpt 

dat dit een gevoelige vraag kan zijn omdat de adoptiediensten ook door het VCA 

gecontroleerd worden, maar roept op om in alle openheid te antwoorden. 

 

De huidige adoptieprocedure wordt als lang omschreven. Het lid wil weten hoelang 

de wachttijden zijn. 

 

Op 26 oktober 2021 bracht Eén het programma Durf te vragen over adoptie. Ge-

adopteerden hebben er tal van vragen over adoptie in alle openheid beantwoord. 

Het programma bracht een ander geluid dan andere recente en veeleer negatieve 

mediaberichten. De spreker peilt naar het effect daarvan op geadopteerden en 

adoptiegezinnen. 

 

Waarom hebben de adoptiediensten een ethisch expertencomité opgericht? Afslui-

tend wil het lid van de adoptiediensten vernemen of ze de geplande fusie tegen 1 

januari 2023 nog haalbaar achten. 
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VCA 

 

Met hoeveel van de huidige 22 herkomstlanden kan er nog worden samengewerkt 

als elk herkomstland over een goed jeugdbeschermingssysteem moet beschikken? 

Lorin Parys wijst erop dat kinderen uitgerekend in landen zonder jeugdbescher-

mingssysteem baat hebben bij de mogelijkheid om in een gezin opgevangen te 

worden. 

 

Voor de spreker betekent subsidiariteit dat een kind dat in zijn land van oorsprong 

niet in een gezin kan opgroeien, beter in een gezin in Vlaanderen opgroeit dan in 

een voorziening in eigen land. Discussies over subsidiariteit gaan vaak over de 

vraag of opgroeien in de eigen cultuur primeert op opgroeien in een gezin. Welk 

standpunt neem het VCA in? 

 

Ankie Vandekerckhove, het hoofd van het Afstammingscentrum, is op basis van 

haar ervaring als Kinderrechtencommissaris van oordeel dat één ouder weinig is, 

twee prima maar drie altijd te veel. Voor haar is meerouderschap niet evident. 

 

Hoeveel kandidaat-adoptieouders – zowel voor binnenlandse als buitenlandse 

adoptie – wachten om van start te gaan met het adoptieproces? Hoe verloopt de 

doorstroming tussen beide procedures? 

 

Waarom hebben veel kandidaat-adoptieouders die al een adoptiekind hebben, in-

formatie gekregen over de adoptiepauze? Is er een georganiseerd en doelgericht 

informatiesysteem? Hoe wordt dat gemonitord? Hoe is er sedert 2 september 2021 

gecommuniceerd met de adoptieketen, kandidaat-adoptieouders en geadopteer-

den? 

 

Op basis van welk beslissingskader worden samenwerkingen momenteel geëvalu-

eerd of goedgekeurd? Hoelang duurt het vooraleer een adoptiedienst kan samen-

werken met een herkomstland? Wat zijn de wettelijke termijnen? 

 

Hoe verhoudt de adoptieambtenaar zich tot de vaste kanaalverantwoordelijke? Hoe 

staat het VCA tegenover de door de adoptiediensten bepleite adoptieambassadeur? 

Hoe verloopt het contact met de herkomstlanden? Wordt er met vaste aanspreek-

punten gewerkt? Wordt er bij problemen proactief gewerkt? 

 

Wanneer is het laatste kanaalbezoek afgelegd? Welke landen zijn het laatst be-

zocht? Hoe wordt er bijvoorbeeld contact gehouden met Haïti, een land dat gecon-

fronteerd werd met een aardbeving en de moord op zijn president? 

 

Het expertenpanel is van oordeel dat het VCA moet beslissen over adoptabiliteit en 

subsidiariteit van kinderen in herkomstlanden. Hoe verloopt dat precies en hoe 

worden die aspecten gecontroleerd? Worden kinddossiers eenvormig behandeld? 

Om welke redenen wordt een toewijzing uit het buitenland niet toegestaan? 

 

Het expertenpanel suggereert alles bij het VCA te leggen. Lorin Parys wijst erop 

dat de uitvoerder in dat geval ook controleert. Hoe staat het VCA tegenover deze 

suggestie? 

 

Het VCA heeft de centrale autoriteit van elk land waarmee wordt samengewerkt 

een brief geschreven over het expertenpanel. Die brief heeft in veel landen voor 

verwarring gezorgd. Wat was daarvan de bedoeling aangezien de Vlaamse Rege-

ring nog geen beslissingskader voor toekomstige samenwerking heeft goedge-

keurd? Waarom zijn de adoptiediensten daarover niet geraadpleegd?  
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Kunnen nieuwe medewerkers van het VCA alle procedures raadplegen die een een-

vormige en continue werking garanderen? Er was de voorbije jaren veel perso-

neelsverloop waardoor er mogelijk expertise verloren is gegaan. 

 

MOA vzw 

 

Er zit vertraging op de dossierbehandeling als gevolg van de switch. Lorin Parys 

informeert naar de stand van zaken. 

 

Volgens Liesbet Denys zijn de meeste aanbevelingen van het expertenpanel al gro-

tendeels in praktijk gebracht. Lorin Parys beaamt dat het expertenpanel op het 

verleden heeft gefocust en dat een en ander al in de praktijk is omgezet. Hij vraagt 

of het onderzoek niet gedeeltelijk voorbij is gegaan aan de huidige praktijk. 

 

Professor doctor Lieselot De Wilde 

 

Lorin Parys beaamt het belang van registratie. In welke periode vallen er lacunes 

voor? Hoe verloopt de huidige praktijk? 

 

Wie zoals het expertenpanel enkel vragen stelt over mistoestanden zal nooit het 

volledige overzicht krijgen. Het pleidooi voor een blijvende scheiding tussen adop-

tie en pleegzorg omschrijft Lorin Parys als verstandig. 

 

Pleegzorg Vlaanderen 

 

Pleegzorg gaat uit van meerouderschap. Er zijn mensen die een gezin willen vor-

men met zowel pleegkinderen als geadopteerde kinderen. Kandidaat-adoptieou-

ders die opteren voor ondersteunende pleegzorg terwijl ze wachten op een 

adoptiekind, moeten een nieuwe screening ondergaan waardoor ze hun kandida-

tuur intrekken. De spreker betreurt dat aldus kandidaten voor ondersteunende 

pleegzorg verloren gaan. Een andere aanpak zou ertoe kunnen leiden dat wach-

tende kandidaat-adoptieouders ingeschakeld worden als ondersteunende pleegzor-

gers. 

2. Vragen van Suzy Wouters 

Adoptiediensten 

 

Met haar scherpe vragen over dit gevoelige onderwerp wil Suzy Wouters doordrin-

gen tot de essentie van het eindrapport, het debat en deze hoorzittingen. Waarom 

maken de adoptiediensten een vergelijking met een Nederlands onderzoek waar-

van focus en budget anders waren? De Vlaamse adoptiediensten en geadopteerden 

waren daarbij niet betrokken. Waaruit kan worden afgeleid dat dit onderzoek ook 

op Vlaanderen van toepassing is? 

 

Er is sprake van 23.000 interlandelijk geadopteerden in Vlaanderen. Op welke bron 

is dat cijfer gebaseerd? In het rapport worden andere cijfers vermeld. 

 

Er wordt niet bij elke vraag of ieder probleem hulp geboden. Ouders klagen vaak 

over een gebrek aan praktische hulp en expertise. Welke praktische hulp en on-

dersteuning bieden de adoptiediensten ten bate van de dagelijkse levenskwaliteit 

van geadopteerden? 

 

Is het mogelijk dat er te weinig kandidaat-adoptieouders geschikt worden bevon-

den? Hoeveel aanmeldingen zijn er? Hoeveel kandidaten stromen door? Hoe is het 

verschil tussen beide groepen te verklaren? 

 



1127 (2021-2022) – Nr. 1 27 

  Vlaams Parlement 

Ondanks melding van wantoestanden in zestig dossiers zijn de adoptiediensten van 

oordeel dat ze goed werk hebben geleverd. In hoeveel dossiers hebben de adop-

tiediensten naar eigen mening geen goed werk geleverd?  

 

In het verleden zijn adoptiekanalen gesloten na meldingen over fraude en wan-

praktijken. Het volstaat te verwijzen naar de dossiers van Ray of Hope die aanlei-

ding gaven tot dit onderzoek. Aangezien de huidige adoptiediensten zijn samen-

gesteld uit vroegere adoptiebureaus die allemaal betrokken waren bij illegale prak-

tijken, rijzen er enkele vragen. De sector streeft naar een hervorming van inter-

landelijke adoptie om alle betrokkenen een beter toekomstperspectief te bieden. 

Hoe wordt dat vertaald naar de grote groep geadopteerden in Vlaanderen? Zien de 

adoptiediensten zich als een betrouwbare partner voor de toekomst van interlan-

delijke adoptie? Welke stappen zijn er inmiddels gezet om wanpraktijken uit te 

sluiten? In welke mate is dat controleerbaar of verifieerbaar vanop afstand? Wordt 

er nog samengewerkt met lokale contactpersonen, betrokken bij frauduleuze adop-

ties? Wordt er nog steeds samengewerkt met dezelfde bemiddelaars? Wat verstaan 

de adoptiediensten onder fraudevrije adoptie? Worden administratieve anomalieën 

– geboortedatum, leeftijd, geboorteplaats of namen – als ernstige fraude erkend? 

Hoe kunnen de adoptiediensten garanderen dat de toestemming van de eerste 

ouders zowel op papier als in de praktijk correct verloopt? Het verleden toont aan 

dat er vaak fraude plaatsvond bij het verlenen van toestemming. 

 

De adoptiediensten beweren dat fraude uit een ver verleden stamt maar recente 

meldingen van fraude spreken dat tegen. Kunnen de adoptiediensten hic et nunc 

garanderen dat elke door hen geregelde adoptie volledig fraudevrij zal verlopen? 

 

De adoptiediensten laten weten niet betrokken te zijn bij het onderzoek. De on-

derzoekers spreken dat tegen. Voor wie een betrokken partner wil zijn voor alle 

groepen, zijn betrouwbaarheid en transparante communicatie belangrijk. Welke 

nazorg verlenen de adoptiediensten aan volwassen en adolescente geadopteerden? 

Hoe bereiken de adoptiediensten deze groepen? Suzy Wouters heeft vernomen dat 

zij worden geblokkeerd als ze op sociale media contact zoeken. Op welke wijze 

draagt dat bij tot de gewenste serene en constructieve dialoog? Hoe kan men aldus 

een vertrouwensrelatie opbouwen met deze groep met het oog op nazorg? 

 

Welke expertise op het vlak van nazorg kunnen de medewerkers van de adoptie-

diensten voorleggen? Welk vast en verplicht nazorgaanbod is er voor de adoptie-

ouders en -gezinnen, en voor minderjarige en volwassen geadopteerden? Zijn de 

adoptiediensten van oordeel dat hun aanbod volstaat? 

 

Welke expertise hebben de adoptiediensten in de landen van herkomst van de 

eerste generatie adoptiekinderen in Vlaanderen? Een grondige kennis van de her-

komstlanden, waar de adoptiekanalen vaak al lang gesloten zijn, lijkt noodzakelijk 

om deze groepen goed te kunnen ondersteunen. Is er openheid om de deskundig-

heid van geadopteerden uit deze herkomstlanden in te zetten? 

 

VCA 

 

De adoptiediensten ontvangen ruim 1 miljoen euro. Daarbovenop komen de kosten 

die de adoptieouders zelf betalen en het fiscale voordeel dat zij genieten. Hoe valt 

dat te verantwoorden als er slechts 23 interlandelijke adopties zijn gerealiseerd? 

Is er ooit onderzocht welke structurele ondersteuning voor kwetsbare gezinnen 

organisaties en diensten in de herkomstlanden met een dergelijk budget kunnen 

organiseren?  

 

Hoe wil het VCA de ervaringsdeskundigheid van volwassen geadopteerden inzetten 

bij de hervorming van de interlandelijke adoptie?  
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Hoe informeert het VCA zich over culturele eigenheden, gevoeligheden, tradities 

en sociale omgangsvormen in de herkomstlanden waaraan het goedkeuring moet 

verlenen? 

 

Er is boven op de opdracht van het expertenpanel nog 57.000 euro vrijgemaakt 

voor onafhankelijke verificatie van individuele adoptiedossiers. Hoe heeft het VCA 

deze mogelijkheid kenbaar gemaakt? Hoeveel vragen zijn er ontvangen en voor 

welke herkomstlanden? Hoe is het VCA te werk gegaan? Wat was het resultaat 

hiervan? 

 

Er was sprake van extra screening en controle in de herkomstlanden waarmee nu 

wordt samengewerkt. Hoe verloopt die controle concreet? Op welke zaken wordt 

er extra toegezien? Organiseert het VCA die controle zelf of doet het daarvoor een 

beroep op andere actoren? 

 

Het VCA ziet erop toe dat alle andere betrokken diensten kwalitatief en correct 

werken. Wie ziet toe op de werking van het VCA? 

 

MOA vzw 

 

Hoe wordt de motivatie van wensouders geverifieerd? Wordt dat ondersteund door 

een psychologisch verslag? Wordt kandidaat-adoptieouders rouwverwerking aan-

geboden bij een onvervulde kinderwens?  

 

In welke mate wordt in het maatschappelijk onderzoek de rol van de grootouders 

in beschouwing genomen? Hoe kan men er zeker van zijn dat een adoptie naar 

ieders tevredenheid haalbaar is als de eerste ouders niet vermeld worden als be-

trokkenen? 

 

Professor doctor Lieselot De Wilde 

 

Pleegzorg gaat gepaard met tegenstrijdige belangen. Sterkere rechten voor de 

pleegouders benadelen vaak de rechten van de biologische ouders. Hoe kan erop 

worden toegezien dat de rechten van alle betrokken partijen in balans blijven? Is 

Lieselot De Wilde het ermee eens dat bij interlandelijke adoptie de rechten van de 

kandidaat-adoptanten en eerste ouders nog meer uit balans zijn? 

 

Hoe kan het ruime aanbod aan ondersteuning en nazorg bij pleegzorg geïmple-

menteerd worden bij interlandelijke adoptie? 

 

Meerdere geadopteerden waarderen het dat ze in een deelonderzoek van het ex-

pertenpanel voor het eerst expliciet de kans kregen om uit te leggen wat er mis is 

gelopen bij hun adoptie in het verleden en de impact daarvan op het heden. Hoe 

kan daar voldoende gehoor aan worden gegeven zonder andere positieve ervarin-

gen te ontkennen? Het gaat tenslotte om een beschermingsmaatregel waarbij po-

sitieve ervaringen het uitgangspunt moeten zijn. 

 

Pleegzorg Vlaanderen 

 

Er wordt een gemeenschappelijke pool aanbevolen van kandidaat-adoptieouders 

en pleegouders. Welke meerwaarde biedt dergelijke pool voor de pleegzorgdien-

sten? 

 

Hoeveel nieuwe kandidaat-pleegouders wil Pleegzorg Vlaanderen zien instromen 

om de grote behoefte aan pleeggezinnen te lenigen?  
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3. Vragen van Jeremie Vaneeckhout 

Jeremie Vaneeckhout heeft dankzij de uiteenzettingen belangrijke inzichten ver-

kregen in deze gevoelige materie. Het stoort hem dat politiek noch samenleving er 

de voorbije periode in geslaagd zijn hierover een genuanceerd gesprek te voeren. 

Hij drukt de hoop uit dat dit voortaan wel zal lukken. 

 

Verschillende sprekers hebben gewezen op de band met de oorspronkelijke con-

text. Interlandelijke adoptie neemt fundamenteel afstand van de oorspronkelijke 

context. Alles houdt verband met het debat over subsidiariteit. Hij vraagt alle spre-

kers zich uit te spreken over de vraag wat de voorkeur geniet: collectieve opvang 

in het herkomstland of interlandelijke adoptie. Welke houding nemen de sprekers 

aan in dit genuanceerde debat? Welke toekomst zien zij voor interlandelijke adop-

tie? 

 

De focus lag voornamelijk op alles wat zich voorafgaand aan een adoptie voordoet, 

hoewel het vervolgtraject na de adoptie even belangrijk is. Welke verbeterpunten 

zijn er in de vrijblijvende of verplichte opvolging van de adoptiesituatie en het 

adoptietraject van zowel adoptieouders als adoptiekinderen? Wat zou er opgelegd 

moeten worden? Hoe kan men daar het best mee omgaan? Welke stappen – zowel 

regelgevend als qua middelen – kan de Vlaamse overheid zetten? 

 

Er zijn waardevolle initiatieven die gezinnen en adoptiekinderen samenbrengen om 

elkaar te leren kennen. Deze initiatieven worden vaak op gezinsniveau georgani-

seerd. Is er behoefte aan een vrijblijvend aanbod op maat en initiatief van adop-

tiekinderen? Wordt er daarmee al geëxperimenteerd? Is dat ook voor jonge kin-

deren aan de hand van referentiegesprekken mogelijk? 

 

Er is terecht vaak verwezen naar meerouderschap en open adoptie. Is er nog plaats 

voor de klassieke volle adoptie? De inzichten van de sprekers zijn een belangrijke 

basis voor het politieke debat hierover. 

 

Er is veel gedebatteerd over de methodiek achter het rapport. Voor Jeremie 

Vaneeckhout is dat een legitiem debat. Er is in het rapport, maar ook door eerdere 

kritische stemmen terecht op enkele zaken gewezen. Er blijven drie belangrijke 

vragen over. Is er zekerheid dat de vermelde aspecten nu niet meer van belang 

zijn, en is men er zeker van dat ze zich niet meer zullen voordoen? Is er nog 

aanvullend onderzoek nodig naar de huidige situatie of liggen alle nodige elemen-

ten op tafel? Er is immers ook gepleit voor stabiliteit, voorspelbaarheid en heldere 

communicatie. Raakt de dagelijkse werking in de problemen mochten de aanbeve-

lingen over pleegzorg, adoptie en enkele andere zaken op korte termijn uitgevoerd 

worden? Of is men van oordeel dat veel van die aanbevelingen al in uitvoering zijn? 

 

Aangezien adoptie- en pleegzorgcijfers elkaars spiegelbeeld vormen, is het legitiem 

om naar verbinding te zoeken. Jeremie Vaneeckhout is eerder sceptisch daarover 

gezien de verschillende verwachtingen van de kandidaten. Is het mogelijk in te 

schatten hoeveel mensen in beide trajecten kunnen stappen of voor de twee tra-

jecten geschikt zijn? Hoe schatten de verschillende sprekers dat in? Is het haalbaar 

om de link te leggen in deze context? Moet er niet gezocht worden naar een andere 

piste, los van dit debat over adoptie? 

4. Vragen van Freya Van den Bossche 

Adoptiediensten 

 

Freya Van den Bossche vraagt of de adoptiediensten kunnen garanderen dat elke 

interlandelijke adoptie verloopt zoals vastgelegd in het Verdrag van Den Haag. Na 

enkele niet-evidente uitspraken denkt zij dat dat niet het geval is en dat de dien-
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sten daar minder bezorgd over zijn dan zij. In een aantal gevallen was er mogelijk 

toch een alternatief voor interlandelijke adoptie. Er zijn daarnaast tientallen dos-

siers over wantoestanden, namelijk over kinderen die onder valse voorwendsels 

zijn weggehaald. Voor die kinderen was er een alternatief want ze hadden ouders 

die voor hen wilden zorgen. Een kind uit een penibele situatie weghalen is op zich 

niet goed of slecht wanneer abstractie wordt gemaakt van het effect op het kind 

en de mensen die het kind opvangen. Uit het feit dat een kind uit een – soms 

slechts voorgewende – benarde situatie wordt gehaald kan niet worden afgeleid 

dat het steeds positief is om dat te doen. 

 

De adoptiediensten hebben gepleit voor voorzichtige communicatie omdat een licht 

werpen op wantoestanden pijn berokkent aan wie adoptie op een positieve wijze 

heeft beleefd. Hoewel Freya Van den Bossche daar begrip voor opbrengt, wil ze 

niet dat het omgekeerde gebeurt. Tientallen mensen zijn onder valse voorwendsels 

geadopteerd. Het zal hen pijn doen te vernemen dat ze het risico waard waren 

omdat veel andere kinderen een goede thuis hebben gevonden. Het lid aanvaardt 

geen dergelijke nevenschade. 

 

Kanaalonderzoeken zijn volgens de adoptiediensten ontoereikend. Er wordt in een 

bedrag voorzien per kanaalonderzoek maar het aantal is niet hoog genoeg. Wat 

zouden de adoptiediensten meer kunnen doen met extra middelen? Zijn meer mid-

delen de enige oplossing? Zijn er mogelijkheden om kanaalonderzoeken anders of 

selectiever te organiseren? 

 

De adoptiediensten zijn tevreden met de openheid op het vlak van meerouderschap 

maar geven aan dat Vlaanderen dat niet kan bepalen. Freya Van den Bossche wil 

vernemen waarom Vlaanderen niet kan bepalen onder welke omstandigheden dat 

mogelijk is. 

 

VCA 

 

Freya Van den Bossche kan zich vinden in het idee om enkel samen te werken met 

herkomstlanden met een sterk verankerde jeugdbescherming. Welke kanalen zou-

den er wegvallen als dat principe gevolgd wordt? 

 

Het VCA vraagt terecht tijd om een en ander op orde te stellen. Het lid wil weten 

wat er ondertussen moet gebeuren met kanalen die ter discussie staan. Nederland 

is overgegaan tot een behoorlijk radicale schorsing. 

 

Hoe reageert het VCA op de stevige kritiek aan zijn adres? Is het VCA verrast door 

deze kritiek van de adoptiediensten? Is men daarmee al aan de slag gegaan? Ko-

men beide partijen dichter bij elkaar? Hoe moet de politiek hiermee rekening hou-

den bij eventuele hervormingen? 

 

Professor doctor Lieselot De Wilde 

 

Freya Van den Bossche looft de suggestie om werk te maken van een dossier voor 

in plaats van over het kind. Hoe kan men concreet aan de slag met deze suggestie? 

5. Vragen van Maurits Vande Reyde 

VCA en adoptiediensten 

 

Maurits Vande Reyde zegt dat het expertenpanel de organisatie van de adoptie-

procedure wil centraliseren bij het VCA. Welke aspecten moeten door de overheid 

centraal uitgevoerd worden? Kan het VCA zelfstandig kanaalonderzoek uitvoeren 

of zal daar in de toekomst geen behoefte meer aan zijn? Hoe staan de adoptie-

diensten daartegenover? 
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Er wordt geopperd om van een actieve houding over te stappen op een passieve 

houding ten aanzien van interlandelijke adoptie. Wat verstaan het VCA en de adop-

tiediensten onder een passieve houding? Volgens sommige experten komt een pas-

sieve houding neer op het stopzetten van interlandelijke adoptie. De kans bestaat 

immers dat een passieve houding ertoe leidt dat kanaalonderzoeken worden stop-

gezet. 

 

MOA vzw, Lieselot De Wilde en Pleegzorg Vlaanderen 

 

Er wordt gepleit voor meer synergie tussen pleegzorg en adoptie, wat logisch klinkt 

omdat bijvoorbeeld het aantal bestandspleeggezinnen afneemt. De spreker vraagt 

of dat ook in de praktijk uitvoerbaar is. Welke aspecten kunnen beter op elkaar 

afgestemd worden? Welke aspecten blijven beter gescheiden? Waar liggen de li-

mieten? In welke mate zijn kandidaat-adoptanten steeds bereid om de mogelijk-

heden die pleegzorg biedt, ernstig in overweging te nemen? Inspanningen om 

beide systemen beter op elkaar af te stemmen moeten geënt zijn op de wijze 

waarop mensen daarmee in de praktijk omgaan. Een onnatuurlijk systeem waarin 

niemand zich terugvindt, heeft weinig zin. 

6. Vragen van Katrien Schryvers 

Adoptiediensten 

 

Volgens Katrien Schryvers moet het Vlaams Parlement nagaan welke fouten er in 

het verleden zijn gemaakt en wat daarvan de oorzaak was, om daar lering uit te 

trekken en erkenning te bieden aan wie daarvan het slachtoffer was. Andere dos-

siers hebben geleerd dat zulks helend kan werken. Lieselot De Wilde heeft ge-

schetst aan welke voorwaarden erkenning en eventuele excuses moeten voldoen, 

en welke nazorg er geboden moet worden. De adoptiediensten hebben niet aan-

gegeven hoe zij kijken naar wat er in het verleden is misgelopen. Iedereen weet 

dat er inmiddels op een volledig andere manier wordt gewerkt maar dat neemt niet 

weg dat wie een betere organisatie in de toekomst beoogt, het verleden niet zo-

maar kan uitwissen. Het verleden was de aanleiding tot het onderzoek van het 

expertenpanel. De polarisatie van de voorbije weken valt te betreuren. Het is geen 

goede zaak dat elke discussie in deze tweedeling verzandt. De scope van proble-

men en effecten als gevolg van interlandelijke adoptie is breed. Het is zaak niet 

elke betrokkene over dezelfde kam te scheren. Mooie verhalen verdienen het ver-

teld te worden, net zoals de minder positieve ervaringen. Er moet in de eerste 

plaats naar de toekomst gekeken worden met kennis over en erkenning van wat 

er in het verleden verkeerd is gelopen. Adoptiediensten en het VCA hebben daartoe 

al belangrijke stappen vooruitgezet in het kader van het maatschappelijk onder-

zoek. Ook het Vlaams Parlement heeft geprobeerd daar een bijdrage aan te leve-

ren, maar dat is nooit het eindpunt. 

 

Adoptiediensten werken met een beperkt aantal kanalen waarmee ze een beperkt 

aantal adopties kunnen realiseren. Hoe zouden de adoptiediensten zich meer ge-

steund voelen? Het is immers niet altijd evident om zeker te zijn van de lokale 

contactpersonen en de geboden projectsteun. Hoe kunnen de adoptiediensten dat 

up-to-date en veilig houden? Gewenning is immers een slechte raadgever. 

 

VCA 

 

Het VCA wil bijkomende wetenschappelijke onderbouw over het verleden. Op welke 

wijze kan daarvoor gezorgd worden? 
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VCA en MOA vzw 

 

Adoptiediensten en kandidaat-adoptanten worstelen soms met vragen over special 

needs. Er is op gewezen dat er meer informatie nodig is over wat dat precies in-

houdt om geen foute verwachtingen te creëren. Hoe kunnen kandidaat-adoptanten 

beter geïnformeerd worden? Is er ethische ruggensteun bij de vraag welke kin-

deren voor adoptie in aanmerking komen? Wat is de maximumleeftijd? Welk soort 

special needs komt in aanmerking? Het Vlaams Parlement heeft al aangeven dat 

het raadgevend comité met een ethicus uitgebreid moet worden. De adoptiedien-

sten hebben zelf een ethisch comité geïnstalleerd. 

 

Pleegzorg Vlaanderen 

 

Er zijn tijdens de voorbereiding talrijke interferenties tussen pleegzorg en adoptie 

maar de verwachtingen van kandidaat-pleegouders en -adoptanten verschillen. Als 

iemand die ervan droomt een kind te adopteren overgaat tot pleegzorg, moet er-

over worden gewaakt dat de relatie met de biologische ouders niet onder druk 

komt te staan. Pleegzorg verschilt van adoptie omdat het tijdelijk is en gericht is 

op terugkeer. Hoe kan ervoor worden gezorgd dat de goede relatie tussen biolo-

gische ouders en pleegouders niet onder druk komt te staan door een ander ver-

wachtingspatroon bij kandidaat-adoptanten? 

VII. Antwoorden van de sprekers  

1. Antwoorden van Annemie Paeshuyse 

Kanaalonderzoek 

 

Annemie Paeshuyse zegt dat een adoptiedienst met vijf lopende kanalen moet wer-

ken. Er is sprake van een lopend kanaal als er de laatste drie jaar een plaatsing is 

gerealiseerd. Als er geen vijf lopende kanalen zijn, dan is de adoptiedienst decre-

taal verplicht om een kanaalonderzoek in te dienen bij het VCA voor dat jaar. Een 

kanaal wordt om de geschetste reden onderzocht of omdat er in bepaalde landen 

noden zijn. Soms legt een herkomstland zelf contact met een adoptiedienst om na 

te gaan of samenwerking nodig is. 

 

Een kanaalonderzoek omvat een plaatsbezoek om het hele proces in beeld te bren-

gen. In Ghana heeft Het Klein Mirakel vzw een ngo opgericht, een kantoor gezocht, 

statuten geschreven, leden benoemd en een boekhouder aangesteld. Daarnaast 

zijn er documenten vertaald en gelegaliseerd. Nadat de ngo in orde was, is er nog 

een accreditatiedossier ingediend. Dat dossier bevat informatie over de expertise 

van de medewerkers van de adoptiedienst en over de aanpak van plaatsingen, 

nazorg en begeleiding van adoptieouders. Een accreditatiedossier wordt samenge-

steld, vertaald en gelegaliseerd. Daarna moet een advocaat of medewerker van de 

centrale autoriteit bereid worden gevonden om dat proces ter plaatse te begelei-

den. Alle informatie over het kanaalonderzoek dat bij het VCA wordt ingediend 

moet gestaafd zijn en kloppen. Gezien het bedrag dat beschikbaar is voor een 

kanaalonderzoek, is het duidelijk dat de adoptiediensten dat niet omwille van het 

geldgewin doen. De subsidie volstaat niet om alle kosten te dekken. 

 

Beslissingskader expertenpanel 

 

De drie adoptiediensten werken samen met tweeëntwintig landen. De armste lan-

den hebben geen goed zorgsysteem. Die landen zorgen ervoor dat kinderen kunnen 

overleven en vallen sowieso weg als met het nieuwe kader van het expertenpanel 

wordt gewerkt.  
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Er is geopperd om de middelen die Vlaanderen aan interlandelijke adoptie besteedt 

lokaal te investeren in een beter zorgsysteem. De adoptiediensten zijn van oordeel 

dat dit beter op wereldschaal bekeken kan worden en onmogelijk door Vlaanderen 

alleen gerealiseerd kan worden. 

 

Elk herkomstland kent verschillende redenen waarom en situaties waarin een kind 

adoptabel wordt verklaard. Er moet worden vermeden dat een herkomstland wordt 

uitgesloten op basis van een enkelvoudig criterium. Wie besluit niet langer samen 

te werken met een herkomstland dat voornamelijk kinderen plaatst wier achter-

grond onbekend is, sluit ook kinderen uit die geen vondeling zijn. Er moet voorna-

melijk aandacht zijn voor het principe dat kinderen in een gezin moeten kunnen 

opgroeien. 

 

Geen enkel land hanteert een vergelijkbaar beslissingskader. Als Vlaanderen dat 

afkondigt, rijst de vraag wat er zal gebeuren in herkomstlanden die ook met een 

Waalse adoptiedienst bemiddelen. Kandidaat-adoptieouders hebben al te kennen 

gegeven bereid te zijn hun domicilie in Brussel te nemen en met een Waalse adop-

tiedienst te werken. Een andere vraag is hoe Europa of de rest van de wereld 

hierop zal reageren. Vlaamse adoptiediensten worden internationaal beschouwd 

als Belgische adoptiediensten. 

 

In landen met open adoptie lijken mistoestanden uitgesloten maar waar moeders 

om sociale en culturele redenen de kans krijgen anoniem te blijven wanneer ze 

een kind afstaan voor adoptie, moet dat ook erkend worden. Op basis van een 

cultureel of religieus geïnspireerde maatregel kan men niet beletten dat kinderen 

in een gezin opgroeien. 

 

Samenwerking met het VCA 

 

De drie adoptiediensten merken een gebrek aan continuïteit door personeelsver-

loop bij het VCA. Kanalen worden doorgegeven en door iemand anders gevolgd. Er 

is vaak gebrek aan kennis over het verloop van een kanaal. 

 

Op sommige vragen komt er geen of slechts laat een reactie. Er wordt dikwijls 

geen concrete beslissing genomen. 

 

Kanaalonderzoeken waaraan tijd, energie en financiële middelen zijn besteed, wor-

den niet altijd afgewerkt. De telefonisch opgegeven reden waarom een kanaalon-

derzoek wordt stopgezet, wordt niet schriftelijk bevestigd. 

 

Na een aanmelding vernemen adoptieouders soms drie tot zes maanden niets. 

Dringende documenten worden soms niet doorgestuurd. In een situatie die voor 

kandidaat-adoptieouders en adoptiediensten dezelfde is, worden soms verschil-

lende beslissingen genomen. Sommige kandidaat-adoptieouders kunnen onmid-

dellijk met de procedure starten terwijl andere tot twee jaar moeten wachten. 

 

Er is onduidelijkheid over het vereiste aantal proefdossiers. In verdragslanden 

wordt met vijf proefdossiers gestart. In niet-verdragslanden met drie proefdos-

siers. In een aantal gevallen is dat uitgebreid tot tien proefdossiers. 

 

Er zijn opmerkingen over een tekort aan transparante communicatie met de adop-

tiediensten. Dankzij eigen contacten met de centrale autoriteiten in de herkomst-

landen hebben de adoptiediensten weet van de brief die het VCA hun heeft 

verstuurd. Het is moeilijk antwoorden op vragen over een brief waarvan de adop-

tiediensten niet op de hoogte zijn gebracht. 

 

Zowel in de huidige moeilijke situatie als tijdens de fusie was er gebrek aan steun. 

Adoptieouders, geadopteerden en kandidaat-adoptieouders zitten met veel vragen. 
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De adoptiediensten hebben van het VCA en de adoptieambtenaar vrijwel niets ge-

hoord tijdens deze moeilijke periode. Waarom is er geen steun voor de sterke pun-

ten in de werking van de adoptiediensten, die gecontroleerd en gesubsidieerd wor-

den door de overheid? 

 

Media 

 

In het programma Durf te vragen van 26 oktober 2021 waren mooie getuigenissen 

te horen. Er waren vele, vaak harde, aantijgingen aan het adres van adoptieouders, 

adoptiediensten en geadopteerden die hun positieve verhaal deelden op sociale 

media. Adoptiediensten zetten samen met psychologen sterk in op contacten met 

jongeren en adoptieouders. De drie diensten hebben infomomenten georganiseerd 

voor adoptieouders in een lopende procedure. De wijze waarop kranten en dagbla-

den melding maken van bepaalde situaties is soms extreem. Hetzelfde geldt voor 

de sociale media. 

 

Er is gezegd dat geadopteerden geen toegang krijgen tot de sociale media van de 

adoptiediensten. Dat verhaal kan herleid worden tot één situatie. Op een gesprek, 

dat is gestart door adoptieouders, heeft een geadopteerde fel en aanvallend gere-

ageerd. Daarop is beslist de openbare Facebookgroep besloten te maken. Wie lid 

wil worden van die groep, kan dat aanvragen. 

2. Antwoorden van Erika Van Beek 

Internationale verdragen 

 

Het IVRK bevat een aantal artikelen over adoptie. Erika Van Beek verduidelijkt dat 

adoptie volgens dat verdrag een vorm van bijzondere bescherming is voor een kind 

dat niet in eigen gezin kan opgroeien. Zorgcontinuïteit wordt daarbij centraal ge-

steld. Landen die adoptie erkennen en toestaan, passen dat uitsluitend toe in het 

belang van het kind. 

 

Het Haags Adoptieverdrag is sedert september 2005 in voege in België. Als ver-

dragsland moet België een aantal zaken vooropstellen bij adoptie. Het belang van 

het kind staat centraal. Het subsidiariteitsprincipe is de basis waarop adoptie wordt 

gerechtvaardigd. De gegarandeerde samenwerking tussen de centrale autoriteiten 

moet dat garanderen. Het herkomstland bepaalt adoptabiliteit en subsidiariteit. Het 

ontvangende land bepaalt de kandidatuur van de adoptieouders. Beide landen kun-

nen elkaars werk controleren. 

 

De Guidelines for the Alternative Care of Children van de Verenigde Naties dateren 

van november 2009 maar zijn minder bekend. Dat document omvat het idee dat 

elk kind in een gezin moet kunnen opgroeien. Er moet absoluut worden vermeden 

dat kinderen jonger dan drie jaar in een instelling terechtkomen. De adoptiedien-

sten volgen deze bepalingen. Als België dat ook doet, moet dat in elk van de be-

sproken punten gegarandeerd zijn. 

 

Recent onderzoek gepubliceerd in 2019 en 2020 erkent adoptie als belangrijke 

jeugdbeschermingsmaatregel, naast pleegzorg en kefala, om kwetsbare kinderen 

een thuis te bieden. Het is een verantwoordelijkheid die men moet durven opne-

men. 

 

Aantal adopties, kandidaat-adoptieouders en wachttijden 

 

In 2019 realiseerde Frankrijk 419 interlandelijke adopties, Nederland 145, Finland 

79, Denemarken 95, Zweden 374, Italië 1205 en Spanje 439. In Vlaanderen waren 

het er 35. Daaruit kan alleen maar geconcludeerd worden dat Vlaanderen voor-

zichtig te werk gaat en streng bepaalt welke kinderen geadopteerd kunnen worden. 
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Daartegenover staat een tekort aan wachtende kandidaat-adoptieouders voor bui-

tenlandse adoptie. In 2020 mochten er volgens berekeningen op basis van een 

besluit van de Vlaamse Regering 184 kandidaat-adoptieouders doorstromen. In de 

praktijk zijn er minder dan 100 kandidaten doorgestroomd. Er waren simpelweg 

niet meer kandidaten. 

 

De gemiddelde wachttijd tussen aanmelding bij Kind en Gezin en het maatschap-

pelijk onderzoek bedroeg in 2020 26 maanden. Het gaat in totaal om twaalf dos-

siers. De gemiddelde wachttijd tussen aanmelding bij Kind en Gezin en opstart 

bedroeg 36 maanden. Gezien het gebrek aan kandidaat-adoptieouders en de we-

tenschap dat verblijven in een instelling neurologische schade veroorzaakt, is dat 

vreemd. Gera ter Meulen kan de commissie daar nader over toelichten. 

 

Fusie 

 

De drie adoptiediensten hebben al twee jaar hard gewerkt aan de fusie. Dat de drie 

diensten een gezamenlijke presentatie hebben gebracht en samen nadenken over 

de toekomst van interlandelijke adoptie illustreert dat ze het nut van een fusie 

inzien.  

 

Ondertussen is dat proces stilgelegd waardoor het voornemen om vanaf 1 januari 

2023 nog één adoptiedienst te erkennen niet langer realiseerbaar is. Een nieuwe 

adoptiedienst moet worden geaccrediteerd in de herkomstlanden. Er wordt met 22 

herkomstlanden gewerkt wat betekent dat er evenveel accreditaties zijn. Elke ac-

creditatie moet worden overgedragen tegen 1 januari 2023. In eigen land vormt 

dat geen probleem maar in het buitenland is dat niet meer haalbaar en daarom 

zijn overgangsmaatregelen nodig. 

 

Ethisch comité 

 

Het ethisch comité is opgericht in het kader van de fusie. De drie diensten kampen 

bijvoorbeeld vaak met complexe kinddossiers omdat ze grondiger gestaafd zijn of 

omdat het om een kind met een zware achtergrond gaat. Het ethisch comité ver-

leent advies over algemene zaken, zoals de vraag met welke landen (niet) kan 

worden samengewerkt, en casusgebonden advies over kinddossiers. Elke adoptie-

dienst beschikte voordien over een multidisciplinair team met een arts, een psy-

choloog en een jurist. Het gezamenlijke ethische comité is uitgebreider en bestaat 

uit een geadopteerde, een adoptieouder, een ethicus, een jurist, twee traumapsy-

chologen en een kinderarts. De coördinatoren van de drie adoptiediensten zijn niet-

stemgerechtigd lid. 

 

Fraude 

 

Erika Van Beek is geschrokken van de uitspraken over fraude. Er is tot op dit mo-

ment nog geen fraude vastgesteld. Wie daarop wordt betrapt, kan niet langer wer-

ken voor een adoptiedienst. In het eindrapport van het expertenpanel is sprake 

van klachten van geadopteerden. Die klachten werden verzameld uit krantenarti-

kelen. Iedereen weet hoe moeilijk het is om een verhaal in een krant juist te laten 

verwoorden of om de eigen stem te laten horen. De spreekster is recent beschul-

digd in een krant zonder dat haar daarover ook maar één vraag is gesteld. 

 

Fraude wordt algemeen gebruikt en lijkt zowat alles te vatten, terwijl het begrip 

juridisch gedefinieerd is als een gedraging die in strijd is met de wet en gericht is 

op het behalen van een financieel voordeel. Fraude mag en kan daarom niet voor-

vallen. Elke betrokkene vertrekt vanuit zijn/haar overtuiging en werkt hard om 

alles in binnen- en buitenland te controleren. Op dat alles wordt toegezien door de 

overheid. 
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Aantal geadopteerden – bron 

 

Chiara Candaele heeft als historica verbonden aan de UA, en in opdracht van het 

raadgevend comité een telling uitgevoerd van het aantal geadopteerden in België. 

Haar onderzoek is de bron van het vermelde aantal geadopteerden. 

 

Nederlands onderzoek 

 

Erika Van Beek vindt het belangrijk om – zeker in de relatief kleine adoptiewereld 

– verder te kijken dat de neus lang is. Er wordt contact gehouden met andere 

organisaties. Buitenlandse wetenschappelijke literatuur wordt gelezen. Nederland 

beschikt bovendien over een kennisbureau en een universitaire leerstoel die goed 

onderzoek afleveren. 

3. Antwoord van Katja Verbeek 

Katja Verbeek merkt dat jongeren die op zoek zijn naar hun herkomst en bij haar 

aankloppen, na een rootsreis opmerken dat de informatie in hun dossier strookt 

met de werkelijkheid. Er komen niet vaak onregelmatigheden naar boven, wat 

grotendeels te danken is aan de internationale verdragen waar elkeen het nodige 

respect voor opbrengt. 

4. Antwoord van Ariane Van Den Berghe 

Communicatie 

 

Ariane Van Den Berghe zegt dat het VCA is uitgegaan van het idee om zo transpa-

rant en open mogelijk te communiceren met wie dit dossier aanbelangt. Er is beslist 

om niet alleen met wachtende kandidaat-adoptanten te communiceren maar ook 

met adoptieouders die recent geadopteerd hebben. Zoals de adoptiediensten aan-

geven heeft de berichtgeving veel losgemaakt. 

 

Hetzelfde geldt voor de brief aan de herkomstlanden. Het VCA heeft zijn verdrags-

rechtelijke verantwoordelijkheid. Het VCA moet als centrale autoriteit samenwer-

ken en informatie delen met andere centrale autoriteiten. Er is voor geopteerd 

andere centrale autoriteiten objectief te informeren over het rapport en het daaruit 

voortvloeiende traject. Veronderstellen dat wat in Vlaanderen gebeurt niet gevolgd 

wordt in andere landen, is illusoir. De brief nodigde ook uit om contact op te nemen 

bij vragen, een mogelijkheid waar heel wat landen van hebben gebruikgemaakt. 

 

Er is in overleg getreden met de vaste kanaalverantwoordelijke. Elk adoptiekanaal 

heeft een vast aanspreekpunt. Zelfs tijdens de coronapandemie zijn er genoeg di-

gitale mogelijkheden om contact te houden met de herkomstlanden. 

 

Het laatste plaatsbezoek dateert van voor de coronapandemie. Voordien werden 

jaarlijks verschillende bezoeken afgelegd. Nieuwe landen werden bezocht. Bij pro-

blemen reisde het VCA meteen af. 

 

Personeelsverloop, kanaalverantwoordelijke en kanaalonderzoek 

 

Het kanaalonderzoek kent al geruime tijd een vaste werkwijze. Het vertrekt van 

een gestructureerd formulier. De adoptiediensten gebruiken dat formulier als leid-

raad om verschillende aspecten van de adoptiewerking stapsgewijs in kaart te 

brengen. 

 

Er is geen vast en rigide beslissingskader want dat zou geen goede werkwijze zijn. 

Van elk aspect worden risico’s en sterktes in kaart gebracht, wat tot een genuan-
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ceerde en vaak voorzichtige inschatting leidt. Dat verklaart het onderscheid in het 

opgelegde aantal proefdossiers waarmee van start kan worden gegaan. 

 

Er worden weinig kanaalonderzoeken afgekeurd. In de voorafgaande verkennende 

fase maakt het VCA soms duidelijk dat samenwerking weinig zinvol lijkt. Dat kan 

zijn omdat de wetgeving van het herkomstland niet compatibel is of omdat de 

centrale autoriteit van dat herkomstland aangeeft geen behoefte te hebben aan 

een nieuw samenwerkingsverband. 

 

Vertrouwd raken met de culturele eigenheid in een herkomstland is zowel voor het 

VCA als voor de adoptiediensten een uitdaging. Daarvoor wordt er een beroep ge-

daan op Belgische ambassades, lokale afdelingen van UNICEF of UNDS, of ervaring 

van andere ontvangende landen. 

 

Toezicht  

 

Ariane Van Den Berghe beaamt dat toezicht op adoptabiliteit en subsidiariteit een 

moeilijke opdracht is. In essentie is dat de verantwoordelijkheid van het herkomst-

land maar tijdens een kanaalonderzoek wordt het adoptieproces in het herkomst-

land zorgvuldig en stap voor stap onderzocht. Hoe en wanneer wordt een kind 

opgenomen in het zorgsysteem? Wie neemt die beslissing? Wordt die beslissing 

bekrachtigd door een rechtbank? Wordt er een sociaal onderzoek uitgevoerd? 

 

Als een dossier zorgvuldig en volledig is samengesteld, dan kan aan de hand van 

die informatie het traject van een adoptiekind gereconstrueerd worden. Is er tel-

kens toestemming verleend? Is er onderzocht of terugplaatsing mogelijk is? Is bin-

nenlandse adoptie of pleegplaatsing in het herkomstland onderzocht? 

 

Dergelijk dossier is in de eerste plaats bedoeld voor het VCA en de adoptiediensten 

en slechts in mindere mate om de levensloop van het adoptiekind te reconstrueren. 

Het bevat waardevolle informatie over adoptabiliteit en subsidiariteit. 

 

Subsidiariteit 

 

Het principe van de dubbele subsidiariteit betekent dat er in het land van herkomst 

geen duurzame oplossing is voor het kind. Een duurzame oplossing wordt breed 

gedefinieerd: opvang en zorg in het informele netwerk, binnenlandse adoptie, 

pleegzorg, of kleinschalige of andere opvang in gezinsvorm. Dat laatste is geen 

pleidooi voor institutionalisering gezien het wetenschappelijk onderzoek. 

 

Het subsidiariteitsprincipe staat nooit op zich. Er wordt steeds op individueel niveau 

nagegaan of er voor elk kind voldoende rechtswaarborgen zijn dat alle trajecten 

correct zijn doorlopen en dat er telkens toestemming is verleend. Het gaat immers 

om een ingrijpende beslissing over het toekomstige levenstraject van een kind. 

Dat verklaart het grote belang dat wordt gehecht aan een voldoende functionerend 

systeem van jeugdzorg en -bescherming. 

 

Of alle risico’s kunnen worden uitgesloten, is een moeilijke vraag. Iedereen heeft 

er belang bij hier bijzonder zorgvuldig mee om te springen. Recente praktijken – 

in Vlaanderen maar ook in Wallonië en buurlanden – illustreren dat er ondanks 

grote waakzaamheid bij het naleven van de verdragen nog steeds risico’s zijn. Dit 

rapport biedt een unieke kans om dieper na te denken over mogelijkheden om het 

systeem nog beter te maken. 

 

Nieuw kader expertenpanel 

 

De vraag hoeveel landen over een goed jeugdbeschermingsstelsel beschikken is 

moeilijk te beantwoorden en loopt vooruit op de feiten. De Vlaamse Regering heeft 
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gevraagd om een beslissingskader uit te werken. Dat is de eerste prioriteit van het 

VCA, dat daarvoor de nodige tijd zal nemen. Het VCA zal luisteren naar experten, 

geadopteerden en andere centrale autoriteiten. 

 

Op dit ogenblik beschikken herkomstlanden nog niet over een publiek en uitge-

werkt beslissingskader. Contacten met andere centrale autoriteiten leren dat daar-

over wordt nagedacht. Er wordt onderzocht of het mogelijk is krachten, informatie 

en expertise te bundelen. 

 

VCA: rechter en partij 

 

De vraag of het VCA tegelijk rechter en partij kan zijn, is relevant en terecht. In 

een systeem dat een grote verantwoordelijkheid legt bij de overheid moet er wor-

den nagedacht over hoe externe expertise gevaloriseerd en ingezet kan worden. 

Er kunnen nog stappen gezet worden in de richting van internationale samenwer-

king. 

 

Het VCA is er geen voorstander van om alles te bundelen onder de overheid. Dat 

is geen gezonde situatie. Expertise over nazorg, matching, voorbereiding van kan-

didaten of special needs zijn waardevol en mogen niet verloren gaan. 

 

Terughoudende benadering 

 

Een terughoudende benadering staat niet gelijk met een passieve benadering maar 

betekent dat de nodige omzichtigheid aan de dag wordt gelegd. Dat kinderen ge-

plaatst worden op vraag van het herkomstland is daarbij de belangrijkste leidraad. 

 

Verhouding overheid adoptiediensten 

 

De Vlaamse Regering wil de verhouding tussen overheid en adoptiediensten nader 

onderzoeken. De onderlinge spanning is inherent aan de verschillende positie die 

elkeen inneemt en aan de verschillende belangen. De overheid houdt toezicht. 

Adoptiediensten moeten er in de eerste plaats voor zorgen dat adopties gereali-

seerd kunnen worden. Het gaat niet op blind te zijn voor deze spanning. Er moet 

blijvend gezocht worden naar onderlinge afstemming van de verschillende visies. 

 

Subsidies 

 

De scherpe vergelijking van het subsidiebedrag met het aantal gerealiseerde in-

terlandelijke adopties verdient nuance. Een groot deel van het subsidiebedrag is 

bestemd voor de voorbereiding en screening van alle kandidaat-adoptanten, en 

gaat bijgevolg ook naar binnenlandse adoptie, stiefouderadoptie en intrafamiliale 

adoptie. Als Vlaanderen ervoor opteert om interlandelijke adoptie mogelijk te ma-

ken, moeten er voldoende middelen vrijgemaakt worden om dat op een kwaliteits-

volle wijze te doen. 

 

Onderzoek naar individuele dossiers 

 

Er is in eerste instantie een bedrag vrijgemaakt om een aantal Ethiopische dossiers 

te onderzoeken. Die mogelijkheid is bekendgemaakt via de adoptiediensten en in 

gesprekken met ouders. Er is over gecommuniceerd op Facebook. Een groep ou-

ders is daarop ingegaan. Corona en de politieke situatie in Ethiopië hebben voor 

vertraging gezorgd waardoor het moeilijk is informatie te geven over het resultaat 

van die onderzoeken. De onderzoeken lopen op dit ogenblik nog. Tegelijk zijn over 

een aantal andere zaken reeds vragen gesteld aan de Sri Lankaanse overheid. 
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Ondersteuning van geadopteerden 

 

Er moet meer zijn dan alleen maar nazorg voor adoptiegezinnen. Het initiatief 

a-Buddy en de initiatieven voor tieners van het Steunpunt Adoptie zijn belangrijk. 

 

Meerouderschap 

 

De opmerking van de voormalige Kinderrechtencommissaris is correct, en verklaart 

de oproep van het VCA om meerouderschap juridisch goed te onderbouwen. 

 

Open, gewone en volle adoptie 

 

Open adoptie is geen juridisch concept maar omschrijft de wijze waarop te werk 

wordt gegaan door voor en na de plaatsing ruimte te laten voor contact met de 

eerste ouders. Dat kan in principe in elk scenario maar volle adoptie, waarbij alle 

banden met de oorspronkelijke familie worden doorgesneden, moet worden voor-

behouden voor de situaties waarin er in het herkomstland de facto, effectief of 

juridisch al geen banden meer zijn met het oorspronkelijke gezin. 

 

Wachtlijsten 

 

Er is een groot aantal wachtenden. Er zijn meer dan 900 aangemelde kandidaten. 

Slechts 480 hebben beide infosessies afgerond en zijn klaar om in te stromen. Er 

is vertraging vanwege corona omdat het de voorbije periode moeilijk was om info-

sessies, die niet altijd geschikt zijn om digitaal te organiseren, te laten doorgaan. 

Van de 480 kandidaten kiezen er bijna 200 voor binnenlandse adoptie. Een 100-

tal staat on hold. Een 200-tal staat mogelijk open voor interlandelijke adoptie. In 

die groep zijn er maar een 40-tal heterokoppels. Alleenstaanden of koppels van 

hetzelfde geslacht hebben slechts beperkte mogelijkheden om interlandelijk te 

adopteren. Objectief gezien zijn er vrij weinig kandidaten. 

 

De doorlooptijd tussen aanmelding en bemiddeling is een terecht aandachtspunt. 

Corona heeft daar parten in gespeeld. Het Steunpunt Adoptie organiseert opnieuw 

volop infosessies en voorbereiding. De doorlooptijden voor screening waren ook 

vrij lang. Maar de recent opgestarte dienst MOA vzw levert grote inspanningen om 

de wachtlijst weg te werken. 

 

Het gaat niet op de doorlooptijd te linken aan de periode waarin een kind in zijn 

herkomstland in een instelling verblijft. Zodra een kind adoptabel wordt verklaard, 

gaan de diensten ter plaatse na bij wie er geplaatst kan worden. In vrijwel elke 

situatie komen ook kandidaten uit ander landen in aanmerking. 

VIII. Uiteenzetting door Gera ter Meulen, KennisBureau 

Ter Meulen 

1. Bijdrage vanuit de wetenschap 

Gera ter Meulen probeert een bijdrage te leveren aan de discussie over interlan-

delijke adoptie vanuit de wetenschap. Ze deelt de resultaten van het onderzoek 

dat ze samen met de Universiteit Leiden heeft gevoerd naar volwassen interlande-

lijke geadopteerden. Daarna schetst ze vanuit de wetenschap een breder kader 

van wat er bekend is over adoptie in relatie met alle andere vormen van alterna-

tieve zorg. Dat komt ook terug in het rapport van het expertenpanel en in het 

beslissingskader. 
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2. Brug tussen wetenschap en praktijk 

Gera ter Meulen heeft een kennisbureau voor pleegzorg en adoptie dat een brug 

vormt tussen wetenschap en praktijk. Veel wetenschap komt niet in de praktijk 

terecht. Ze houdt wetenschappelijke literatuur over adoptie en pleegzorg bij. Van 

artikelen die belangrijk zijn voor de praktijk, worden kennisflitsen gemaakt en toe-

gelicht. Ze doet zelf ook onderzoek om wetenschappelijke antwoorden te kunnen 

geven op vragen vanuit de praktijk. 

 

KennisBureau Ter Meulen komt voort uit de Stichting ADOC – Kenniscentrum voor 

Adoptie en Pleegzorg die was gevestigd aan de Universiteit Leiden onder leiding 

van professor Femmie Juffer. Gera ter Meulen was er coördinator van 2008 tot 

2017. Na de adoptie van haar dochter heeft ze jaren onbetaald gewerkt voor een 

adoptieorganisatie waar ze verantwoordelijk was voor de externe contacten. Ze is 

ook gevraagd om lid te worden van het ethisch comité interlandelijke adoptie in 

België, en is betrokken bij discussies over het nieuw op te richten expertisecentrum 

adoptie in Nederland dat wordt opgericht na misstanden bij adoptie in het verleden, 

onderzocht door de commissie-Joustra. Ze heeft ook onderzoek gedaan naar onder 

andere nazorg en specialneedadopties, en doet een tweejaarlijks onderzoek naar 

tevredenheid bij pleegouders. 

3. Het belang van wetenschap 

Gera ter Meulen maakt deel uit van de adoptiedriehoek, ook als adoptiemoeder, 

maar vandaag spreekt ze vanuit de wetenschap. Bij adoptie komt veel emotie kij-

ken. Bijna iedereen heeft er een mening over. In wetenschap gaat het niet over 

meningen. Wetenschap probeert te kijken naar grote aantallen en hanteert grote 

zorgvuldigheid. Wetenschap past zich aan nieuwe kennis aan en streeft naar feite-

lijkheid. Er is een strenge controle want andere experten controleren de artikelen. 

4. Onderzoek 

Het thema van haar onderzoek was: hoe beoordelen Nederlandse volwassen inter-

landelijke geadopteerden hun adoptie en hoe tevreden zijn zij met hun leven? In 

2016 werd er een conferentie georganiseerd door EurAdopt. Men wilde de stem 

van de geadopteerden horen. Gera ter Meulen heeft toen een vragenlijstonderzoek 

mogen uitvoeren. 

 

Het is belangrijk om een representatieve groep te bevragen maar dat is net moei-

lijk. Er waren 1205 respondenten tussen de 18 en 55 jaar, waarbij een kleine groep 

boven de 40 jaar was. Het onderzoek is voor een deel overgedaan in 2020 door 

het Centraal Bureau voor de Statistiek, in opdracht van de commissie-Joustra, en 

de uitkomsten bleken vergelijkbaar. 

 

80 procent van de volwassen interlandelijke geadopteerden was vaak of heel vaak 

positief over zijn of haar adoptie en 9 procent was vaak of heel vaak negatief. 9 

procent is aanzienlijk en dat moet worden bekeken. De geadopteerden bleken ge-

middeld tevredener te zijn met hun leven dan de algemene bevolking. De Neder-

landse bevolking geeft gemiddeld een score van 7,5, de geadopteerden bijna 8. 

Hoe ouder de geadopteerden waren, hoe minder tevreden ze waren met hun leven. 

 

De vragenlijst was eerst voorgelegd aan de twee grote Nederlandse geadopteer-

denorganisaties, aan UAI, die kritisch staat ten opzichte van adoptie, en aan SiG, 

die positief is over adoptie. Beide organisaties merkten op dat geadopteerden eens 

ze volwassen worden, vaak anders denken over adoptie. Volgens UAI werden ze 

negatiever maar volgens SiG positiever.  
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4.1. Niet de leeftijd maar het jaar van adoptie 

Hoe ouder de geadopteerden waren, hoe positiever ze stonden tegenover adoptie. 

Het gaat blijkbaar niet over de leeftijd maar over het jaar van adoptie. Vanaf de 

jaren 90 zijn er enorme veranderingen geweest. De organisatie verbeterde met 

het Haags Adoptieverdrag en het Kinderrechtenverdrag. De binnenlandse wetge-

ving veranderde. Halfweg de jaren 80 kwam er ook meer kennis over afstand en 

adoptie en meer wetenschappelijk onderzoek. Sinds 1984 is er een Leerstoel Adop-

tie in Nederland. Adoptieouders werden beter voorbereid en vanaf 1994 is er ver-

plichte voorlichting. Er kwam ook meer gespecialiseerde nazorg. Gera ter Meulen 

vermoedt dat dit de reden is waarom geadopteerden die in latere tijden zijn gea-

dopteerd, tevredener zijn met hun adoptie. 

4.2. Misstanden bij interlandelijke adoptie? 

Het onderzoek keek in 2016 ook naar misstanden. Men vroeg aan de geadopteer-

den of ze waren teruggegaan naar het land van herkomst, en of ze gezocht hadden 

naar informatie over hun afstand en adoptie. 27 procent van de geadopteerden 

heeft dat gedaan. Bij 29 procent kwam de informatie niet overeen met wat hun 

adoptieouders hadden gekregen. Men kon niet uitmaken of dit om criminele, cul-

turele of veiligheidsoverwegingen voor de biologische moeders was gebeurd. De 

mate waarin de informatie niet overeenkwam, nam af in de loop van de tijd. Noch 

de commissie-Joustra, noch het onderzoek in België heeft het verloop in de tijd 

meegenomen. In de vroege jaren kwam de informatie – bijna 40 procent – inder-

daad vaak niet overeen. In de jaren 1985 tot 1991 begint dit te veranderen en in 

de laatste jaren blijkt de meest informatie overeen te komen. 

 

Er werden ook grote verschillen gevonden tussen de landen van herkomst. Voor 

Bangladesh kwam bijna 70 procent van de informatie niet overeen. Nederland 

heeft ook hele duidelijke maatregelen genomen en is met de adoptie uit een aantal 

landen gestopt. Het gaat wel over geregelde adopties, over zogenaamde zelfdoe-

ners zijn er geen gegevens. 

4.3. Wat zijn de effecten als een geadopteerde informatie vindt die (niet) klopt? 

Als er informatie werd gevonden die niet overeenkwam met wat er oorspronkelijk 

was verteld, had dat een significant effect op de beoordeling van de adoptie en op 

de tevredenheid met het leven. Als de informatie klopte, had het een positief effect. 

Er zijn geen significante verschillen tussen wie wel of niet contact had met familie 

of biologische ouders. Hier is nog heel weinig over bekend. Er is ook nauwelijks 

ondersteuning voor geadopteerden en de oorspronkelijke familie bij contact. Ook 

het expertenpanel heeft dat gesignaleerd. 

5. Adoptie en andere vormen van alternatieve zorg 

5.1. Beleid volgens het Haags Adoptieverdrag en de VN-richtlijnen voor 

alternatieve zorg 

Het Haags Adoptieverdrag pleit voor opvang in eigen gezin en netwerk, en als dat 

niet kan, voor binnenlandse adoptie of als laatste optie voor interlandelijke adoptie. 

Het verdrag heeft het enkel over adoptie en de andere vormen van opvang, zoals 

pleegzorg en tehuiszorg, worden niet meegenomen. In het Kinderrechtenverdrag 

heeft men dat voor zich uitgeschoven. Er is een speciale commissie opgezet die 

heeft geleid tot de VN-richtlijn voor alternatieve zorg voor kinderen die stelt dat 

een kind moet opgroeien in een gezin. Pleegzorg en tehuiszorg worden hierdoor 

naar achteren geschoven omdat ze geen permanentie in het gezin kunnen leveren. 

Het woord permanentie komt uit de Engelse literatuur. Vaak wordt er gesproken 

over stabiliteit van plaatsingen, maar dat zijn plaatsingen en permanentie heeft 



42 1127 (2021-2022) – Nr. 1 

Vlaams Parlement 

het ook over relationele stabiliteit, wat men in adoptie heeft. Het geeft zekerheid 

aan adoptieouders en kind waardoor het kind zich vrij kan ontwikkelen. 

5.2. Systematische review 

De VN hebben The Lancet Commissions die worden uitgenodigd om een overzicht 

te geven over een belangrijk onderwerp. Dat is ook gebeurd voor tehuiszorg. De 

review is gebaseerd op meer dan driehonderd studies gespreid over 65 jaar in meer 

dan zeventig landen. De conclusie is dat een verblijf in een tehuis desastreus is 

voor kinderen: “Evolutie heeft ons niet geschikt gemaakt voor tehuizen, we zijn 

gemaakt om ons te hechten aan een beperkte groep betrouwbare volwassenen, 

familie en gemeenschapsleven.”  

5.3. Minimaliseer blootstelling 

Men concludeert dat een verblijf in een tehuis sterk samenhangt met negatieve 

effecten op de ontwikkeling: groei, ontwikkeling van de hersenen, intelligentie en 

aandacht of hechting. Hoe jonger het kind en hoe langer het verblijf in een tehuis 

is, hoe erger de effecten zijn. De meest gevoelige periode voor negatieve effecten 

blijkt de leeftijd tussen 6 en 24 maanden te zijn. Als een kind nadien in een gezin 

terechtkomt, kan er een enorm herstel volgen, vooral in lichamelijke groei en groei 

van het brein. Maar er is een risico op blijvende beschadiging. 

5.4. Tijdskader 

Tijd is belangrijk. Beslissingen moeten de ontwikkelingssnelheid van het kind als 

leidraad nemen. Dan staat men voor een duivels dilemma: bij interlandelijke adop-

tie probeert men misstanden te voorkomen en duren procedures lang. Vlaanderen 

wil dat het herkomstland zegt of het ouders nodig heeft. Het is belangrijk dat er al 

rapporten van ouders in het herkomstland liggen, want het kind kan geen vertra-

ging verdragen. 

5.5. Subsidiariteit: binnenlands voor internationaal 

Het Haags Adoptieverdrag bepaalt dat men eerst binnenlands moet adopteren, 

maar dat is niet altijd even makkelijk. In bepaalde Aziatische landen is adoptie 

cultureel moeilijk. In Japan bijvoorbeeld is bloedverwantschap belangrijk. In China 

is het natuurlijk om te adopteren. Als het cultureel moeilijk ligt om te adopteren, 

leidt dat tot een tekort aan gezinnen. 

5.6. Bij interlandelijke adoptie 

Interlandelijke adoptie is lastiger: het zoeken is lastiger, contact is lastiger en iden-

titeitsontwikkeling is lastiger. Er zijn wel nieuwe inzichten dat een goede identi-

teitsontwikkeling mogelijk is als adoptieouders sensitief zijn. Preadoptietrauma’s 

spelen ook, net als verlies en rouw van een land en een cultuur. Goede nazorg voor 

adoptieouders en geadopteerden is nodig, evenals goede voorlichting voor adop-

tieouders. 

5.7. Misverstanden bij open adopties en contact met de biologische ouders 

Bij adoptie is er vaak ook contact met de oorspronkelijke familie. Er zijn tegen-

woordig veel open adopties en er wordt ook naar gestreefd. Open adopties leiden 

tot meer tevredenheid bij geadopteerden, biologische familie en adoptiefamilie. In 

Nederland is men bezig met een onderzoek naar de consequentie van meerouder-

adopties. Uit onderzoek blijkt evenwel ook dat contact met de oorspronkelijke fa-

milie niet altijd simpel is. Uit het onderzoek van Gera ter Meulen blijkt dat contact 

tussen volwassen interlandelijk geadopteerden en hun oorspronkelijke familie in-
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gewikkeld kon zijn, bijvoorbeeld door de taal, cultuur, afstand en problematiek. 

Maar ook voor binnenlands geadopteerden en voormalige pleegkinderen is contact 

met de oorspronkelijke familie vaak ingewikkeld.  

5.8. Kindbeschermingsmaatregel  

Adoptie heeft betere effecten dan pleegzorg omdat adoptie de hoogste mate van 

permanentie heeft. Pleegzorg kan ook permanentie hebben maar heeft het niet 

automatisch. Het laatste onderzoek naar pleegzorg en breakdown – ongewenste 

en ongeplande afbreuk van een plaatsing – toonde dat 29 procent van de kinderen 

in pleegzorg binnen de zes jaar een breakdown had meegemaakt. In pleegzorg 

maken kinderen eigenlijk altijd een breakdown mee want pleegzorg stopt als het 

kind volwassen is. Uit onderzoek blijkt dat dit een enorm risico is voor de ontwik-

keling van de volwassen pleegkinderen. Goede ontwikkelingen van kinderen die 

niet in hun oorspronkelijk thuis opgroeien hangen voor een groot deel af van goede 

adoptieouders en goede pleegouders. Zij zijn degenen die zich 24/7 over het kind 

ontfermen. 

5.9. Langetermijnuitkomsten voor pleegkinderen 

Adoptie en pleegzorg zijn een enorme ingreep in het leven van mensen maar er 

zijn nauwelijks evaluaties op lange termijn. In Zweden doet men een bevolkings-

onderzoek waar men kijkt naar socio-economische factoren als mensen volwassen 

zijn, tussen 28 en 35 jaar. De algemene bevolking werd vergeleken met interlan-

delijke geadopteerden, binnenlands geadopteerden, pleegkinderen en kinderen uit 

de jeugdzorg. Het blijkt dat pleegkinderen en kinderen met jeugdzorg meer ge-

bruikmaken van bijstand, arbeidsongeschiktheidsuitkeringen, criminaliteit, midde-

lengebruik of gebruik van antidepressiva, de algemene bevolking het minst, daarna 

interlandelijke geadopteerden en daarna binnenlands geadopteerden. 

6. Algemene inzichten 

Als een kind niet meer thuis kan wonen, geeft permanentie kinderen de beste optie. 

De uitkomsten in de huidige pleegzorg in westerse landen zijn op korte en lange 

termijn slechter dan adoptie door een gebrek aan permanentie. Tehuisopvoeding 

is de laatste optie. Interlandelijke adoptie geeft extra ingewikkeldheden maar de 

meeste geadopteerden ontwikkelen zich goed. Identiteitsvorming bij interlande-

lijke geadopteerden is een extra uitdaging. Hier is een belangrijke rol weggelegd 

voor adoptieouders en goede betrouwbare achtergrondinformatie. 

IX. Uiteenzetting door Yung Fierens, geadopteerde 

Yung Fierens is in 1976 geadopteerd uit Zuid-Korea. Ze feliciteert de Vlaamse Re-

gering met het nieuwe beleidskader voor interlandelijke adoptie. Het bevat heel 

wat zaken die ze als geadopteerde kan onderschrijven en waarover ze veel posi-

tieve reacties kreeg. De keuze om adoptiediensten niet langer actief op zoek te 

laten gaan naar nieuwe adoptiekanalen wordt positief onthaald, net als de extra 

controle op de zendende landen. Een groot deel van de volwassen geadopteerden 

in Vlaanderen pleit ervoor om die controles grondig aan te pakken. 

 

Yung Fierens geeft enkele aanbevelingen mee vanuit de ervaringsdeskundigheid 

van de slachtoffers van adoptiewantoestanden, van wie ook zij iemand is. Het is 

aangeraden om experten in te schakelen die een grondige kennis hebben van de 

cultuur, de sociale omgangsvormen en de tradities van een land. Ze pleit ervoor 

om ook gebruik te maken van de ervaringsdeskundigheid van geadopteerden die 

zelf al een zoektocht achter de rug hebben. Ze kunnen fraudepatronen herkennen. 

Hun ervaringen en wereldwijde netwerk kunnen van onschatbare waarde zijn. 
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Zelfs als men erin slaagt om nagenoeg perfecte procedures te ontwikkelen en aldus 

dossiers samen te stellen, moet men alert blijven voor de sociale, psychologische 

en emotionele gevolgen van interlandelijke adoptie, en dat niet alleen voor de ge-

adopteerden maar ook voor de eerste families die meestal geen enkele vorm van 

juridische of psychologische hulp hebben. Het zou dan ook logisch zijn dat die eer-

ste ouders dezelfde ondersteuning krijgen als adoptieouders en Vlaamse af-

standsouders. Ze vraagt aan de minister of dit standaard kan worden gerealiseerd, 

zelfs met terugwerkende kracht. Elke adoptie begint met ouders die door moeilijke 

omstandigheden hun kind niet zelf kunnen of mogen opvoeden, en die nergens 

vertegenwoordigd zijn. 

 

Ze doet een oproep om het niet-realistische concept van de adoptiedriehoek niet 

langer te gebruiken. Dit symbool wekt verkeerdelijk de indruk dat alle partijen die 

betrokken zijn bij interlandelijke adoptie, gelijke rechten hebben. 

 

Het is een nobel streven om de wantoestanden in de zendende landen aan te pak-

ken, maar ook in Vlaanderen ligt er nog werk op de plank. Ook in Vlaanderen moet 

men de risicofactoren als ontvangende regio durven te onderzoeken en te elimine-

ren. Ook hier zijn dezelfde actoren nog actief die mogelijk betrokken waren bij de 

wantoestanden. Indien dat niet gebeurt, zal er altijd een zweem van fraude hangen 

over interlandelijke adoptie. De sector moet bereid zijn zichzelf kritisch te laten 

doorlichten. Er zouden misschien ook verontschuldigingen kunnen komen voor de 

slachtoffers van fraude, de geadopteerden maar ook de eerste ouders en de adop-

tieouders. Hetzelfde kan ook worden gezegd van de overheid die ook bereid moet 

zijn om haar eigen rol tegen het licht te houden, excuses aan te bieden en in 

herstelmaatregelen te voorzien. 

 

Eind november 2021 ondertekenden ongeveer driehonderd Vlaamse geadopteer-

den een open brief over nazorg die werd gepubliceerd in De Morgen. Ze roepen op 

om een kwalitatief nazorgaanbod uit te bouwen. Geestelijke gezondheidszorg bij 

complexe trauma’s, zoals veroorzaakt door afgestaan en geadopteerd te worden, 

vraagt bijkomende en gespecialiseerde expertise. Het is noodzakelijk en logisch 

om adoptiesensitieve inhoud toe te voegen aan de bestaande psychosociale oplei-

dingen, en om ondersteuning voor therapeutisch ouderschap bij de opvang van 

kinderen met speciale zorgnoden te organiseren. Men vraagt ook om die nazorg 

op verschillende niveaus te organiseren, los van de adoptiediensten, want die wor-

den gewantrouwd door velen. Vertrouwen is een van de basisvoorwaarden voor 

het slagen van therapie of zorgtraject. 

 

De ondertekenaars vragen ook om meer aandacht voor het voorbereidingstraject 

van de kandidaat-adoptanten. Adoptie vertrekt altijd vanuit een kinderwens, en 

daar is niks mis mee. Het wordt enkel problematisch als men het definitief scheiden 

van moeders en kinderen relativeert of romantiseert. Als ongewenst kinderloze 

echtparen meer begrip zouden kunnen krijgen en vaker een beroep zouden kunnen 

doen op professionele hulp, zou dit tot evenwichtiger keuzes kunnen leiden. Naast 

een kinderwens is er vaak ook een zwangerschapswens, die bij adoptie niet wordt 

vervuld. Het schaduwverdriet heeft impact op het adoptiekind. Het is belangrijk 

dat hieraan in het voortraject aandacht wordt gegeven. De oproep tot nazorg houdt 

een goede voorbereiding in en een goede screening van kandidaat-adoptieouders, 

want het zou niet correct zijn te beweren dat adoptie enkel fout kan lopen door 

aanpassings- of hechtingsproblemen van het adoptiekind zelf. De onmiddellijke 

opvolging van adoptiekinderen is cruciaal voor hun verder emotioneel welzijn en 

hun ontwikkeling. De huidige begeleiding is te vrijblijvend en te summier om pro-

blemen snel en efficiënt te detecteren en een aangepast zorgtraject op te starten. 

 

Voor Yung Fierens is een van de belangrijkste aanbevelingen van het expertenpa-

nel de paradigmaverschuiving die moet plaatsvinden. Ze gelooft dat elke verande-

ring in het systeem moet komen vanuit een nieuw realistischer narratief. Er zijn 
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nog te veel geadopteerden voor wie de pijn en het lijden ondraaglijk zijn. Ondanks 

de positieve resultaten van tevredenheidsonderzoeken, is de trieste realiteit ook 

dat geadopteerden tot viermaal meer een suïcidepoging ondernemen en dat er 

bovengemiddeld veel geadopteerden zijn die te maken krijgen met verslavingspro-

blematiek en depressie. Het is een omvattend probleem en niet iets dat zich bij 

toeval op lokaal vlak afspeelt. 

 

Het klopt dat er in de diversiteit van adoptieverhalen ook veel liefde, warmte en 

schoonheid te ontdekken is. Niemand wil dat kinderen in instituten opgroeien maar 

er liggen nog veel mogelijkheden tussen kinderen laten verkommeren in tehuizen 

en ze weghalen uit hun cultuur en familie van oorsprong. Men moet oude, niet-

werkende structuren overboord durven gooien zodat er iets nieuw en beter kan 

komen. 

X. Vragen van de leden 

1. Vragen van Lorin Parys 

Lorin Parys merkt op dat Nederland een ander soort onderzoek heeft gedaan naar 

geadopteerden dan Vlaanderen. Hier is men op zoek gegaan naar een zestigtal 

mensen waarbij het fout is gelopen en waarbij men onderzoekt wat men hieraan 

kan doen. In het Nederlandse onderzoek zijn er 1155 geadopteerden ondervraagd. 

Een belangrijke bevinding is dat de grote meerderheid van de geadopteerden te-

vreden is over zijn adoptie. Een minderheid van 10 procent is niet tevreden. Kun-

nen die cijfers wat meer in hun context worden geplaatst? Hoe ouder, hoe meer 

tevreden, en hoe recenter, hoe correcter de informatie over de afkomst. Iedereen 

moet kunnen weten waar hij vandaan komt. 

 

Hoe ziet goede nazorg eruit? Yung Fierens legt de nadruk op kwalitatieve nazorg. 

Wat betekent het concreet? Wat kan het Vlaams Parlement doen om die mogelijk 

te maken? 

 

Het Vlaamse beslissingskader is goedgekeurd. Wat zijn volgens Gera ter Meulen 

de belangrijkste criteria om herkomstlanden te screenen om wantoestanden te 

voorkomen? Kan dit beslissingskader eraan bijdragen? Zijn er onvolkomenheden? 

 

Lorin Parys kan zich ten volle vinden in de VN-richtlijnen voor alternatieve zorg 

voor kinderen. Voor de N-VA-fractie is het belangrijk dat een kind in een stabiele 

gezinsomgeving kan opgroeien, eerst en vooral in het land van herkomst. Maar de 

N-VA staat ook achter de VN-richtlijn die zegt dat het beter is dat een kind kan 

opgroeien in een gezin, ook al is dat een gezin in een andere cultuur, dan in een 

tehuis. Uit elk onderzoek blijkt dat hechting fundamenteel is. 

 

Lorin Parys plaatst een kanttekening bij internationaal onderzoek dat pleegzorg op 

de voorlaatste plaats zet. In veel landen zijn pleegzorgsystemen immers anders. 

In de Angelsaksische landen bijvoorbeeld is pleegzorg meestal tijdelijk. In Vlaan-

deren kan men tot zijn 13 jaar bij pleegouders worden geplaatst waarna er om de 

drie jaar een bevestiging kan volgen. Maar relationele stabiliteit is belangrijk. 

 

Yung Fierens kijkt kritisch naar adoptie en het lid begrijpt dat vanuit wat zij heeft 

meegemaakt. Staat ze achter de VN-richtlijn voor alternatieve zorg voor kinderen? 

Vindt ze het verkieslijk dat een kind interlandelijk wordt geadopteerd in plaats van 

dat het wordt opgevoed in een tehuis in zijn oorspronkelijke cultuur? 

 

Hoe ziet Yung Fierens de bevinding van het rapport waarin wordt gesteld dat pleeg-

zorg en adoptie deels gelijk moeten lopen? 
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2. Vragen van Suzy Wouters 

Suzy Wouters zegt dat Gera ter Meulen in Nederland een uitvoerig onderzoek heeft 

gedaan maar heel wat kritiek heeft gekregen op de manier waarop het onderzoek 

is gebeurd. Zo zouden vooral jonge adoptiekinderen ondervraagd zijn die nog in 

het adoptiegezin wonen. Erkent ze dat jonge adoptiekinderen uit loyauteit mogelijk 

niet vrijuit spreken? In hoeverre heeft een jong kind een realistisch inzicht in wat 

het betekent om geadopteerd te zijn?  

 

Klopt het dat er weinig ruchtbaarheid is gegeven aan het onderzoek en dat de 

verspreiding van het onderzoek deels via adoptiediensten ging? 

 

Erkent ze dat persoonlijke gevoelens rond adoptie bij geadopteerden evolueren in 

de tijd naarmate men de volwassenheid bereikt en in andere levensfases terecht-

komt? Is dit voldoende meegenomen in die vragenlijst? 

 

Klopt het dat er vooraf kritiek was van geadopteerden op de wijze waarop de vra-

genlijst was samengesteld? Zo ja, waarom? Zo neen, waarom is die toets niet 

vooraf gemaakt? 

 

Klopt het dat het onderzoek is uitgevoerd in opdracht van de Nederlandse vergun-

ningshouders of adoptiediensten, en dat zij de leerstoel van de Universiteit Leiden 

hebben betaald? Zo ja, kan men dan spreken van een volledig onafhankelijk on-

derzoek? 

 

Klopt het dat het onderzoek vooral is gebaseerd op de structuren van eerdere on-

derzoeken van Juffer en Tieman? Hoe kijkt Gera ter Meulen naar de Zweedse on-

derzoeken van Lindblad en Vinnerljung die een totaal andere uitkomst laten zien?  

Er zijn relatief veel adoptieouders als onderzoekers actief in de adoptiewetenschap. 

Kan dit de objectiviteit ter discussie stellen? 

 

Is Gera ter Meulen van mening dat blanke adoptieouders die als onderzoekers op-

treden, voldoende de impact van onvrijwillige immigratie en de daarbij horende 

verandering van cultuur met de daaraan verbonden problemen, kunnen inschat-

ten? 

 

Suzy Wouters heeft Yung Fierens in kranten en weekbladen leren kennen als ie-

mand die op een gedreven manier opkomt voor de rechten van geadopteerden en 

ouders. Ze is vandaag de spreekbuis van veel volwassen geadopteerden. Suzy 

Wouters vraagt vanwaar de gedrevenheid komt. 

 

Er verlopen ook veel adopties goed. Hoe staat Yung Fierens hier tegenover? 

 

Yung Fierens heeft zelf in het oog van de storm gestaan. Wie of wat heeft haar 

kunnen ondersteunen? 

 

Waarom is erkenning van fraude zo belangrijk voor geadopteerden? Is het niet 

beter om het verleden te laten rusten? 

 

Veel geadopteerden vragen nazorg. Wat heeft Yung Fierens zelf gemist toen ze 

opgroeide of toen ze op zoek ging naar ondersteuning? Welke noden hebben an-

dere geadopteerden, maar misschien ook adoptieouders? 

 

Vindt Yung Fierens het niet belangrijk dat kinderen uit de armoede worden gehaald 

en door adoptie een beter leven kunnen krijgen? Zijn er situaties waarin ze adoptie 

aan te raden of aanvaardbaar vindt? 
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Hoe komt het dat het voor geadopteerden zo moeilijk blijkt te zijn om te vertellen 

hoe ze zich echt voelen als geadopteerde? 

3. Vragen van Maurits Vande Reyde 

Maurits Vande Reyde vindt het altijd interessant om gegevens uit wetenschappe-

lijke hoek te horen, net zoals ervaringen uit de praktijk. 

 

Gera ter Meulen is gedreven om wetenschappelijke inzichten en informatie te bren-

gen bij iedereen die met adoptie bezig is. Mensen hebben vaak weinig tijd om die 

wetenschappelijke inzichten door te nemen. Wat zou volgens haar het verschil in 

adoptiepraktijk zijn als mensen er wel meer tijd voor zouden hebben en meer in-

zicht zouden hebben in wat er wetenschappelijk vaststaat? Zou het beleid er dan 

anders uitzien? 

 

Voor veel kinderen maakt adoptie een wezenlijk verschil met de situatie waarin ze 

zouden zitten als ze in hun thuisland waren gebleven. Een aantal landen hebben 

een tijdelijke of definitieve stop op interlandelijke adoptie. Wat is het standpunt 

van Gera ter Meulen hierover? 

 

In Vlaanderen is beslist om interlandelijke adoptie enkel nog toe te laten als er 

bereidheid is tussen overheden om samen te werken. In de toekomst zal het over-

leg vooral gebeuren tussen het land van herkomst en Vlaanderen zelf. Biedt deze 

verandering voldoende garanties om wantoestanden te vermijden? Zijn er in de 

wetenschappelijke literatuur voorbeelden om een inschatting te maken? 

 

In hoeverre kan men kandidaat-adoptieouders naar pleegzorg leiden, want niet 

iedereen is daarin geïnteresseerd? Vaak is men ook niet voldoende geïnformeerd. 

Is toeleiding naar pleegzorg of eventueel samensmelting van adoptie en pleegzorg 

op bepaalde vlakken een goede zaak? 

 

Er is gewezen op het belang van nazorg. Verschilt de situatie in Nederland funda-

menteel met die in Vlaanderen? 

 

Maurits Vande Reyde zegt dat Yung Fierens sprak over het nauwer opvolgen van 

adoptiekanalen, het onderzoek naar de foutvraag, meer belang voor de nazorg en 

aandacht voor geadopteerde kinderen gedurende het hele traject. Het zijn zaken 

waarin er de afgelopen jaren een evolutie is geweest. Vindt Yung Fierens dat er 

toch nog veel aan moet gebeuren, of zijn er al serieuze stappen gezet en is de 

situatie verbeterd? Maurits Vande Reyde denkt dat er toch al heel wat is gebeurd 

en dat een aantal wantoestanden al zijn aangepakt. Zijn de zaken nog zo dat ze 

een vruchtbare adoptie in de weg staan? 

 

Iedereen veroordeelt de wantoestanden uit het verleden. Vindt Yung Fierens dat 

de overheid nog verdere stappen moet zetten? Hoe schat ze de situatie vandaag 

in? 

 

Yung Fierens sprak ook over wantrouwen tegenover de adoptiediensten vanwege 

hun rol in het verleden. Maurits Vande Reyde kan dit zeker begrijpen, maar hij 

vraagt welke actor dan de regie in handen moet nemen. 

 

Nazorg is cruciaal en in het verleden was daar te weinig aandacht voor. Welke 

lacunes zijn er nog in nazorg? Hoe kan men die remediëren? Is de nazorg vandaag 

beter geregeld dan in het verleden? 
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4. Vragen van Maxim Veys 

Voor Maxim Veys is adoptie ook vandaag niet fraudevrij. Zowel voor wensouders, 

adoptieouders, geadopteerden en eerste ouders is het belangrijk om te weten dat 

geen enkel kind onrechtmatig wordt weggenomen bij de eerste ouders. Vooruit ziet 

het als een gezamenlijke strijd om ervoor te zorgen dat alles aan het licht komt en 

in de toekomst frauduleuze adoptie niet meer mogelijk is. Vooruit wil kijken naar 

het verleden en de slachtoffers erkennen. Er moet worden ingezet op echte nazorg. 

In tegenstelling tot wat sommige adoptiediensten zeggen, trekt Vooruit de verha-

len over fraude en ontvoering niet in twijfel. Vooruit hoopt dat de andere fracties 

haar hierin volgen. 

 

Om welke reden is het ADOC in 2016 stopgezet? 

 

Er zijn al enkele methodologische vragen over het onderzoek van Gera ter Meulen 

gesteld. Oudere geadopteerden zouden minder tevreden zijn over hun leven en 

over adoptie. Welke leeftijden hebben de respondenten uit het onderzoek? In welke 

omstandigheden werden de vragen aan hen gesteld? 

 

Sommige geadopteerden zouden niet goed beseffen hoe een en ander kan worden 

geïnterpreteerd of waarvoor het onderzoek diende. Klopt het dat er kritiek geweest 

is op het onderzoek? Zijn er al debatten geweest over dit onderzoek? Hoe kijken 

andere academici naar het onderzoek? 

 

De meeste interlandelijke geadopteerden ontwikkelen zich goed, zegt Gera ter 

Meulen. Maxim Veys verwijst naar Scandinavische onderzoeken die spreken over 

hoge zelfmoordcijfers en een oververtegenwoordiging in verslaving en opnamecij-

fers. 

 

Hoe betrouwbaar zijn data uit de Chinese Volksrepubliek? 

 

Volgens Gera ter Meulen ligt het rapport-Joustra in lijn met haar onderzoek. De 

conclusie van het rapport-Joustra is een voorlopige adoptiepauze. Als Maxim Veys 

het goed begrijpt, trekt Gera ter Meulen die conclusie niet. Kan dat worden toege-

licht? 

 

Het gaat over een Nederlands onderzoek. In hoeverre kan dit worden doorgetrok-

ken naar Vlaanderen? Er zijn in Vlaanderen bijvoorbeeld amper open adopties. 

 

Een tehuis is niet bevorderlijk voor de ontwikkeling. Moet het beleid er dan niet op 

gericht zijn om gezinnen samen te houden en preventief te werken in plaats van 

kinderen klaar te maken voor adoptie en actief te zoeken naar kanalen en kin-

deren? 

 

Is er zicht op de geadopteerden die in een (semi-)residentiële setting terechtkomen 

omdat het niet lukt in het adoptiegezin? Bestaat er onderzoek of plant men daar-

over een onderzoek? 

 

Yung Fierens staat aan het roer van een belangengroep. Wat doet die precies? 

Vanwaar komen de middelen voor de werking? 

 

Wat is het verschil tussen de gewone therapeut of psycholoog en adoptiesensitieve 

nazorg? Nazorg moet onafhankelijk zijn, los van bestaande diensten. Hoe kan die 

dan toegankelijk worden gemaakt? 

 

De voorbereiding van kandidaat-ouders is ontoereikend, zegt Yung Fierens. Hoe 

zou die kunnen verbeteren? 
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Geadopteerden zijn experten geworden in zoektochten. Hoe verloopt zo’n zoek-

tocht? Wat moet men doen om zijn biologische familie terug te vinden? Welke 

hulpbronnen gebruikt men? Krijgt men ondersteuning van bijvoorbeeld het geboor-

teland? 

 

Yung Fierens heeft haar familie in Zuid-Korea teruggevonden. Hoe is die relatie 

nu? 

 

Welke actor is het best geschikt om nazorg te geven volgens beide sprekers? 

5. Vragen van Jeremie Vaneeckhout 

Jeremie Vaneeckhout wijst op het belang van deze hoorzittingen. Het gaat over 

een gevoelig en diepmenselijk thema. Hij heeft er al met heel veel mensen over 

gesproken en zijn conclusie is dat de meeste mensen deugen en in dit debat geen 

slechte bedoelingen hebben. 

 

Voor Groen moet het kind altijd centraal staan. Er is al vanuit wetenschappelijke 

hoek maar ook vanuit persoonlijke ervaring gewezen op wat de impact van adoptie 

kan zijn. 

 

Hij stelt Gera ter Meulen gerust: onderzoek wordt in deze commissie altijd in vraag 

gesteld. Hij vraagt in welke mate dit onderzoek, volgens de inschatting van Gera 

ter Meulen, kan worden overgezet naar Vlaanderen, zowel in het verleden als in 

het heden. Wat zijn gelijkenissen en verschillen? 

 

Het gaat altijd over een inschatting van wat (niet) problematisch is. Een op de drie 

geadopteerden blijkt verkeerde gegevens over hun adoptie te hebben gekregen. 

Jeremie Vaneeckhout vindt dit problematisch. Hoe kan men de kans op fouten mi-

nimaliseren? 

 

Yung Fierens wees op de betrokkenheid van de eerste ouders en vooral op de niet-

betrokkenheid. Hoe ziet ze dit concreet? Welke stappen kunnen er worden gezet? 

 

Hetzelfde geldt voor nazorg. Wat houdt die exact in? Welke actoren moeten die 

doen? Heeft Vlaanderen daarvoor de juiste expertise? Welke middelen zijn daar-

voor nodig? Wat is aanvaardbaar? Als er meer suïcidepogingen zijn en er meer 

verslavingsproblematiek is in bepaalde deelgroepen volgens bepaalde onder-

zoeken, dan moeten beleidsvoerders zich afvragen wat aanvaardbaar is. Als het 

kind centraal staat, is er weinig aanvaardbaar. 

 

Yung Fierens had het over de wantoestanden in het verleden en vraagt excuses en 

erkenning. Hoe ziet ze dat? Hoe ziet ze de rol van erkenning door anderen? 

 

Het nieuwe beslissings- en screeningskader is goedgekeurd. Er is theoretisch en-

thousiasme, in die zin dat de principes worden gedeeld. Jeremie Vaneeckhout is 

bezorgd over de handhaving en de controle. Welke garantie is er dat het principe 

van subsidiariteit ook in de praktijk wordt toegepast? Is het realistisch om te den-

ken dat het controleerbaar is? Als men denkt dat het kan, welke middelen en toe-

gang tot informatie zijn er dan nodig om te controleren? 

6. Vragen van Katrien Schryvers 

Volgens Katrien Schryvers is er nogmaals aangetoond dat adoptie gaat over diep-

menselijke ervaringen. Men mag niet blind zijn voor de enorme diversiteit met 

positieve en negatieve ervaringen. 
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Volgens Gera ter Meulen blijkt uit haar onderzoek dat het moment van de adoptie 

mee bepalend is voor de ervaring van de geadopteerde. Heeft men ook gekeken 

naar de leeftijd op het moment van adoptie? De laatste jaren is het aantal inter-

landelijke adopties sterk verminderd en de kinderen zijn vaak al ouder op het mo-

ment van adoptie of hebben special needs. Katrien Schryvers heeft bijvoorbeeld 

geen focus gezien op special needs. Is daar een afzonderlijke bevraging naar ge-

daan? Hoe staan zij daar tegenover? 

 

Men moet vermijden dat kinderen zeker voor lange tijd in een tehuis verblijven. 

Dat probeert men ook in Vlaanderen te doen, onder meer met het decreet van 

29 juni 2012 houdende de organisatie van pleegzorg. Wat is het advies van Gera 

ter Meulen over adoptie van oudere kinderen? 

 

Het wetenschappelijk onderzoek is uitgevoerd in Nederland. Jeremie Vaneeckhout 

heeft al gevraagd of dit over te zetten is naar Vlaanderen. Hoe kan men in de 

toekomst interlandelijke adoptie op een wetenschappelijke manier volgen? Wat is 

het kader daarvoor? Op welke manier kan dat het best gebeuren? 

 

Is er ook een onderzoek bij de adoptieouders gebeurd, want ook zij hebben uit-

eenlopende ervaringen? Ook voor hen is het zwaar als blijkt dat de informatie niet 

klopt. Hoe kan een dergelijk onderzoek worden uitgevoerd? 

 

Er zijn al heel wat vragen over de nazorg gesteld aan Yung Fierens. Is er een 

specifieke instantie die die nazorg zou moeten bieden, of kan die op meerdere 

plaatsen worden aangeboden? Sommige mensen voelen zich wel geholpen door de 

adoptiediensten omdat ze over veel informatie beschikken. 

 

De sector moet zich kritisch laten doorlichten. Katrien Schryvers meent dat Yung 

Fierens dan de verschillende adoptiediensten bedoelt. Het is nodig dat ze kritisch 

naar zichzelf kijken. Men evolueert nu naar één dienst en er worden een aantal 

randvoorwaarden gesteld. Wat is er nodig om in de toekomst zeker te zijn dat de 

eengemaakte adoptiedienst op een goede manier werkt en vertrouwen inboezemt 

bij alle betrokkenen? 

XI. Antwoorden van de sprekers 

1. Antwoorden van Gera ter Meulen 

Onderzoek 

 

Gera ter Meulen zegt het eens te zijn met wat Yung Fierens vertelt over nazorg. 

 

Het onderzoek is niet uitgevoerd bij jonge adoptiekinderen, maar bij volwassen 

geadopteerden. De jongsten waren 18 jaar. Er bestaat geen database van adressen 

van geadopteerden en evenmin van pleegkinderen. Daarom zijn er nauwelijks eva-

luaties van volwassen pleegkinderen. Er is een formele instantie voor nodig zoals 

het Centraal Bureau van de Statistiek in Nederland. De uitkomsten over de tevre-

denheid kwamen overeen. Er waren verschillen maar dat kwam omdat het Centraal 

Bureau voor de Statistiek meer oudere geadopteerden kon bereiken. 

 

Gera ter Meulen heeft de geadopteerden proberen te bereiken op drie manieren. 

Ze heeft samengewerkt met drie grote adoptieorganisaties, aangesloten bij 

EurAdopt. Om de geadopteerden te bereiken die zich meestal niet uitspreken, heb-

ben de adoptieorganisaties naar alle ouders van volwassen geadopteerden een 

brief gestuurd met de vraag om een link door te sturen naar hun volwassen ge-

adopteerde kinderen. Uit een korte vragenlijst voor de adoptieouders bleek dat 

zelfs wanneer de contacten slecht waren, adoptieouders brieven door bleken te 
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sturen naar hun kinderen. Daarnaast is aan UAI en aan SiG gevraagd om de vra-

genlijst te delen met hun achterban. Het is ook op websites gezet en gedeeld op 

sociale media. Zo kwam men aan ruim 1200 volwassen respondenten. 

 

De vragenlijsten zijn voorgelegd aan de twee geadopteerdenorganisaties en voor-

gestelde veranderingen zijn ook doorgevoerd. 

 

Suzy Wouters zei dat er weinig ruchtbaarheid aan het onderzoek is gegeven. Gera 

ter Meulen heeft tot vijf keer toe geprobeerd om met de geadopteerdenorganisaties 

de resultaten te bespreken, maar dat is niet gelukt. Toen heeft ze zich gericht op 

de wetenschappelijke publicatie, wat veel tijd vraagt. 

 

Er werd gezegd dat het onderzoek in opdracht van adoptieouders is gebeurd en 

betaald werd door adoptieorganisaties. De opdracht kwam vanuit EurAdopt maar 

EurAdopt heeft zich nergens met het onderzoek bemoeid. De adoptieorganisaties 

hebben alleen de brieven en mails aan de adoptieouders doorgestuurd. Het onder-

zoek is grotendeels gefinancierd vanuit het Leids Universitair Fonds en begeleid 

door een gerenommeerd wetenschapper, professor doctor Femmie Juffer, hoogle-

raar Adoptiestudies. Meer dan 50 procent van het werk is in eigen tijd gedaan. 

Schrijven van artikelen in de wetenschappelijke wereld gebeurt veel in eigen tijd. 

Zoals gebruikelijk is de publicatie gecontroleerd door twee peerreviewers. Het on-

derzoek maakt gebruik van gestandaardiseerde meetinstrumenten. De adoptieor-

ganisaties hebben geen enkele invloed gehad op de vragenlijsten. Het was een 

onafhankelijk onderzoek. 

 

Suïcidecijfers 

 

Er wordt verwezen naar professor Vinnerljung en de vreselijke cijfers over zelf-

moord bij geadopteerden. Gera ter Meulen heeft zelf met professor Vinnerljung ge-

sproken en men vond veel overeenkomsten in de resultaten. Professor Vinnerljung 

werkt ook veel met pleegkinderen. Hij zegt dat de binnenlandse geadopteerden 

van 30 en 40 jaar het even goed doen als de algemene bevolking, maar de pleeg-

kinderen doen het slecht. Voor hen zijn er hoge zelfdodingscijfers, ook als ze vol-

wassen zijn. De suïcidecijfers van geadopteerden, eens ze volwassen zijn, lopen 

terug naar die van de algemene bevolking. Gera ter Meulen zal de vragen aan 

professor Vinnerljung voorleggen. 

 

Toepasbaar op Vlaanderen 

 

Het onderzoek van Gera ter Meulen heeft een andere vraagstelling dan het onder-

zoek in Vlaanderen. In Vlaanderen is gekeken naar waar het fout is gegaan en wat 

er fout is gegaan. Beide onderzoeken leveren belangrijke informatie op en zijn 

nodig. Wel kan worden verwacht dat bij verbeterde regulering, voorlichting en na-

zorg ook in Vlaanderen de in latere periodes geadopteerden positiever staan ten 

opzichte van hun adoptie. 

 

Commissie-Joustra 

 

Er werd gevraagd of het onderzoek andere uitkomsten gaf dan de commissie-

Joustra. Het onderzoek waarnaar Gera ter Meulen verwijst bij de commissie-

Joustra is een apart onderzoek door het Centraal Bureau voor de Statistiek. De 

commissie-Joustra heeft specifiek gekeken naar misstanden over een bepaalde 

tijd. Gera ter Meulen heeft zelf vanuit wetenschappelijk oogpunt kritiek op wat de 

commissie-Joustra heeft gedaan. De commissie heeft misstanden onderzocht tot 

1996 en gezegd, maar niet wetenschappelijke onderzocht, in hoeverre er ook na 

1996 nog misstanden waren. De spreekster is positief over het feit dat de Neder-

landse minister excuses heeft aangeboden aan de geadopteerden voor het falen 

van de overheid en dat er een expertisecentrum wordt opgericht. Er vinden ge-
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sprekken plaats over hoe het expertisecentrum er moet uitzien. Er zal in ieder 

geval grote betrokkenheid van geadopteerden zijn en het zal een goede weten-

schappelijke basis krijgen. 

 

Nazorg 

 

Gera ter Meulen verwijst naar het Manifest over nazorg van EurAdopt. Ze heeft 

voor EurAdopt onderzocht hoe nazorg verloopt in elf Europese landen en wat adop-

tieorganisaties aan nazorg doen. Is die verankerd in de wet- en de regelgeving? 

Wat wordt er gedaan? Welke activiteiten zijn er? Op de website van EurAdopt kan 

men onder annex een overzicht vinden van nazorg in de verschillende Europese 

landen. Niet in Vlaanderen omdat Vlaanderen geen aangesloten organisaties bij 

EurAdopt heeft. Naar aanleiding van die enquête heeft EurAdopt een manifest op-

gesteld over wat voor hen goede nazorg moet inhouden.  

 

Er zijn zes minimumstandaarden: nazorg moet in de wet worden verankerd; na-

zorg moet door de staat worden gefinancierd; er moet continu onderzoek worden 

gedaan; er zijn competente professionals nodig; er moet nazorg komen voor de 

eerste families; en nazorg moet ten slotte wendbaar, dynamisch en altijd beschik-

baar zijn. 

 

Verblijf in een tehuis 

 

Uit onderzoeken blijkt dat verblijven in een tehuis grote impact heeft op intelligen-

tie, psychologische ontwikkeling en het leven aankunnen. Het gaat primair om per-

manentie of om de onvoorwaardelijke band die in een gezin kan worden op-

gebouwd. Dat is de basis waarop iemand kan ontwikkelen. In Nederland en Vlaan-

deren wonen nog steeds veel kinderen in een tehuis. Vlaanderen wil de pools voor 

pleegzorg en adoptie bij elkaar voegen, wat volgens Gera ter Meulen belangrijk is. 

Maar men moet er wel voor zorgen dat er ook bij pleegouders een mate van per-

manentie kan zijn. 

 

Gedwongen immigratie 

 

Ook jonge kinderen van immigranten worden vaak zonder inspraak meegenomen 

naar een andere cultuur waarin ze moeten opgroeien. Onlangs is een interessant 

onderzoek uit Italië gepubliceerd waarbij effecten van discriminatie op tweede ge-

neratie immigranten vergeleken is met geadopteerde leeftijdsgenoten. Beide ko-

men namelijk in een andere cultuur terecht. De geadopteerden deden het beter 

dan de immigrantenjongeren. Geadopteerde jongeren konden makkelijker terug-

vallen op de dominante cultuur van hun adoptieouders.  

 

Internationale samenwerking 

 

Samenwerken met andere landen is goed. Het Haags Adoptieverdrag heeft veel 

goeds gebracht. In zendende landen is er nu meer aandacht voor het zorgen voor 

de eigen kinderen, waardoor vooral de kinderen waar geen goede plek voor ge-

vonden kan worden (bijvoorbeeld door special needs) internationaal geadopteerd 

worden. Het Haags Adoptieverdrag heeft wel één groot nadeel: het gaat over ver-

trouwen tussen overheden. Als men misstanden vermoedt, moet men op vertrou-

wen afgaan. Gera ter Meulen heeft geen cijfers over China. Maar het verdrag heeft 

wel voor grote veranderingen gezorgd. 

 

Special needs 

 

Gera ter Meulen heeft onderzoek gedaan naar medische special needs bij adopties 

uit Taiwan. Ongeveer de helft van de kinderen had medische special needs, waar-

door kinderen met en zonder special needs goed vergeleken konden worden. Uit 
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de resultaten blijkt dat kinderen met een special need het psychisch praktisch even 

goed doen als kinderen zonder, maar ze hadden wel meer hulp nodig, zoals fysio-

therapie. Het voordeel van dit onderzoek was dat ze allemaal uit goede tehuizen 

kwamen en op vroege leeftijd waren geadopteerd. Verwaarlozing als gevolg van 

de special need speelde bij deze kinderen niet, in veel andere landen speelt dat 

wel een rol.  

 

Internationale vergelijkingen 

 

Volgens Gera ter Meulen kan men veel vergelijken bij interlandelijke adopties om-

dat veel landen uit dezelfde landen hebben geadopteerd. Ook veel problematieken 

komen overeen. Het zou goed zijn, en ook kostenbesparend, als de landen samen-

werken. Goede nazorg kan dan ook in andere landen worden gebruikt. 

 

ADOC 

 

Naar aanleiding van een privacyvraag van een adoptievader over de vragenlijst, 

realiseerde de Universiteit Leiden zich dat het ADOC als een zelfstandige stichting 

onder een vakgroep zat. Dat vonden ze geen goed idee en het ADOC moest stop-

pen. In die tijd werd het ADOC ook met donaties onderhouden, maar met het 

teruglopende aantal adopties liepen die ook terug. Het bestuur besliste om het 

ADOC te stoppen, maar het werk was nog niet klaar, en daarom is Gera ter Meulen 

als zelfstandig bureau doorgegaan. 

2. Antwoorden van Yung Fierens 

Opvang in een voorziening versus interlandelijke adoptie 

 

Voor Yung Fierens geniet opvang in een voorziening niet de voorkeur op (interlan-

delijke) adoptie. Er zijn tal van mogelijkheden tussen deze twee uitersten. Het is 

karikaturaal te stellen dat kinderen alleen maar in een voorzieningen kunnen op-

groeien als ze niet interlandelijk geadopteerd worden. Het volstaat te verwijzen 

naar de realiteit in Vlaanderen waar kinderen en gezinnen op verschillende vormen 

van zorg een beroep kunnen doen: pleegzorg of binnenlandse adoptie. Zo is het 

maatschappelijke debat gestart over meerouderschap. Het is goed dat er steeds 

wordt gezocht naar nieuwe en betere mogelijkheden. 

 

Herkomstlanden moeten worden gemotiveerd en ondersteund om een jeugdbe-

schermingsaanbod uit te bouwen dat vergelijkbaar is met dat van Westerse geïn-

dustrialiseerde landen. De wijze waarop Vlaanderen omgaat met kwetsbare gezin-

nen en minderjarigen heeft op een halve eeuw tijd ook een enorme evolutie door-

gemaakt. Andere landen kunnen – dankzij ondersteuning en hulp – een vergelijk-

bare stap zetten. 

 

Guidelines for the Alternative Care of Children van de Verenigde Naties 

 

In de Guidelines for the Alternative Care of Children van 2010 beschouwen de 

Verenigde Naties het vermijden van de scheiding tussen gezinnen en kinderen, en 

het bevorderen van ouderlijke zorg als de basis. Er moet met andere woorden 

geïnvesteerd worden in preventie en vroeginterventie. Interlandelijke adoptie 

wordt beschouwd als een ingrijpende en curatieve maatregel. Op basis daarvan 

verklaart Yung Fierens achter deze richtlijnen te staan. 

 

Drijfveren 

 

Yung Fierens heeft ontdekt dat ze als kind is ontvoerd. Haar biologische moeder 

heeft nooit ingestemd met adoptie. Ze heeft lang geworsteld met de emotionele 
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gevolgen van haar adoptie. De waarheid over haar adoptie had een verwoestend 

effect op haar adoptieouders. 

 

Het leven van haar eerste moeder is in die mate bepaald door wat haar is aange-

daan dat zij tot op vandaag een gebroken vrouw is. Zij leeft al meer dan 45 jaar 

met schuldgevoelens en het gevoel te hebben gefaald, wat de relatie met haar 

andere kinderen en kleinkinderen hypothekeert. Dat een kind op die wijze uit een 

familie wordt gehaald, raakt heel de familie. Dit trauma werkt ook door in de vol-

gende generaties, wat op zijn beurt negatieve gevolgen heeft op de samenleving. 

 

Yung Fierens benadrukt geen uitzondering te zijn. Honderden andere geadopteer-

den zijn ook slachtoffer van fraude. Het lijkt aangewezen een omvattend onderzoek 

te voeren om de exacte cijfers te kennen. Op die manier zal het ook duidelijk 

worden hoeveel geadopteerden België telt. Daar is immers nog nooit onderzoek 

naar gevoerd. 

 

Niemand wordt gelukkig van een adoptie zoals die van Yung Fierens. Een dergelijke 

adoptie zorgt alleen maar voor getraumatiseerde en verdrietige mensen. 

 

Spreekbuis 

 

Yung Fierens is zich ervan bewust dat ze kansen heeft gekregen en kunnen grijpen 

in dit leven. Ze kon tot aan hun overlijden rekenen op fantastische adoptieouders. 

Ze hebben haar vanaf het begin gesteund ook al was de realiteit achter haar adop-

tie voor hen vaak moeilijk. 

 

In een aantal gevallen is de schade zodanig dat er effecten zijn op het dagelijks 

functioneren van de geadopteerde. Van daaruit neemt ze graag de rol van spreek-

buis op zich. Het valt niet altijd mee om een kritische geadopteerde te zijn. Het 

vertrouwen van andere geadopteerden beschouwt ze als een eer.  

 

Het argument dat veel adopties goed zijn verlopen 

 

Yung Fierens beaamt dat veel adopties goed zijn verlopen. Veel adoptiekinderen 

zijn bij liefhebbende adoptieouders terechtgekomen die vanuit zuivere en goede 

bedoelingen gehandeld hebben. Het is belangrijk om een onderscheid te maken 

tussen procedures en het verloop ervan, en de warmte en liefde in een gezin. 

Kritische vragen stellen over het ene, impliceert geen kritische vragen over het 

andere. 

 

Zelfs een zogezegd perfect verlopen adoptieprocedure neemt niet weg dat een 

geadopteerde dagelijks en levenslang met de emotionele en psychologische gevol-

gen van die adoptie vecht. Het blijft zo dat een moeder en een kind gescheiden 

zijn van elkaar, wat complexe trauma’s kan veroorzaken. Een geadopteerde groeit 

op in een omgeving die van nature niet van hem/haar is. Dat brengt in de huidige 

gepolariseerde samenlevingen tal van uitdagingen met zich mee. Een correcte pro-

cedure wijzigt niets aan de confronterende vragen waarmee een geadopteerde een 

leven lang worstelt. 

 

Adoptie is altijd dubbel. Geadopteerden hebben vaak het gevoel gevangen te zitten 

tussen twee werelden. Het is moeilijk om deze zoektocht te starten en deze vragen 

hardop te stellen. De opmerking dat er veel goed is verlopen is kwetsend. Deze 

opmerkingen wekt bij geadopteerden de indruk dat hun verhaal, pijn, lijden en 

vragen er niet mogen zijn. 
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Oog van de storm 

 

Yung Fierens beaamt dat ze in het oog van de storm heeft gestaan. Het valt te 

betreuren dat een geadopteerde die kritisch is over interlandelijke adoptie, wordt 

weggezet als iemand die adoptieouders bekritiseert. Ze benadrukt dat dat absoluut 

niet het geval. 

 

Ze kan begrip opbrengen voor bepaalde opmerkingen. Het is voor heel wat mensen 

hard om te vernemen dat heel wat zaken verkeerd kunnen lopen bij interlandelijke 

adoptie. Wanneer iets verkeerd loopt, zijn adoptieouders onvrijwillig betrokken 

partij en moeten ze met de gevolgen ervan leven. Het is logisch dat niet iedereen 

wil horen dat adoptie, dat al meer dan een halve eeuw in het collectieve bewustzijn 

als een sprookje is verankerd, een verhaal wordt van criminele handelingen en 

illegale praktijken. Het is menselijk om zich daartegen te verzetten. 

 

De moeilijke, pijnlijke en confronterende getuigenissen van geadopteerden die 

slachtoffer zijn van wantoestanden, zijn daarom ook nodig. Veranderingen ten 

goede veronderstellen erkenning dat verandering nodig is. Dat kan pas als de illusie 

wordt vervangen door een realistische kijk. 

 

Naar voren treden was hard en moeilijk. Yung Fierens is bedreigd en uitgescholden. 

De talrijke en spontane reacties van andere geadopteerden motiveren haar om 

door te gaan. Ze is de voorbije tijd door heel wat adoptieouders gecontacteerd die 

willen luisteren naar deze pijnlijke verhalen om eruit te leren in het belang van hun 

gezin. 

 

Erkenning van fraude en de rol van de overheid daarin 

 

Er is tot op vandaag nog nooit een grootschalig onderzoek gevoerd naar de speci-

fieke fraudezaken. Nog nooit is een betrokkene bij illegale adoptiepraktijken aan-

geklaagd of veroordeeld. Er zijn nochtans veel namen bekend. Een aantal onder 

hen is nog actief in de adoptiesector. Als slachtoffer wordt dat als een groot onrecht 

ervaren. Het wordt juridisch onmogelijk gemaakt om daders van kinderhandel aan 

te klagen. Elk slachtoffer van een misdrijf verdient het om gehoord en erkend te 

worden. Erkenning is nodig om heling mogelijk te maken. 

 

Yung Fierens vraagt een opheffing van de verjaringstermijn bij adoptiewantoestan-

den. Dat is bijvoorbeeld ook het geval voor minderjarige slachtoffers van seksueel 

misbruik. Haar vragen daarover aan de federale minister van Justitie blijven even-

wel onbeantwoord. 

 

Ondersteuning en nazorg 

 

Yung Fierens heeft toen ze jonger was voornamelijk een gebrek aan begrip erva-

ren. Tot op vandaag gaan mensen ervan uit dat wie goed terecht is gekomen en 

maatschappelijk geslaagd lijkt geen reden tot klagen heeft. 

 

Haar adoptiegezin had ondersteuning van een therapeut die de onderliggende com-

plexe dynamieken van adoptie begrijpt, kunnen gebruiken. Daarnaast was ook 

praktische begeleiding en informatie nuttig geweest om gevoelens van onzekerheid 

en falen te besparen. 

 

Nazorg is van levensbelang voor geadopteerden. Wie geadopteerd is, is dat voor 

de rest van zijn/haar leven. In elke levensfase kunnen zaken voorvallen die raken 

aan pijnlijke thema’s. 

 

De behoefte aan nazorg is individueel en divers. Sommigen hebben doorgedreven 

en langdurige psychologische en psychiatrische hulp nodig. Anderen hebben be-
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hoefte aan lotgenotencontact. Er zijn vragen naar ondersteuning bij zoektochten, 

DNA-opsporing of rootsreizen. Soms wil men de cultuur van het herkomstland leren 

kennen of de taal leren spreken. 

 

Veel geadopteerden willen hun naam terug. Vaak is dat het enige tastbare dat ze 

meebrengen uit hun oorspronkelijke gezin of herkomstland. Die naam is hen toen 

ze klein waren ongevraagd afgenomen. Naamherstel moet voor geadopteerden 

gratis mogelijk zijn. Het zou een krachtig symbool van erkenning zijn. Naamver-

andering is mogelijk maar geadopteerden geven de voorkeur aan naamherstel. 

 

Adoptieouders melden dat de onmiddellijke opvolging en nazorg in gebreke blijven. 

Zij kampen bij jonge kinderen met praktische vragen. Hoe moet het haar van een 

Afrikaans kind verzorgd worden? Zijn er dermatologen met expertise over een ge-

kleurde huid? 

 

Het povere aanbod aan gespecialiseerde nazorg houdt gevaren in. Er is wildgroei 

aan lifestylecoaches die zich op geen enkele wijze kunnen beroepen op een goede 

opleiding of diploma. Ze verlenen nazorg en therapie louter op basis van eigen 

ervaring. Er moet kritisch nagedacht worden over de beroepstitel coach. Wat zou 

dat moeten inhouden? Aan welke voorwaarden moeten coaches voldoen? 

 

Een adoptiesensitieve therapeut beschikt over grondige kennis van de klassieke 

psychologie, en daarnaast ook over kennis van complexe trauma’s, de ontwikkeling 

van het jonge kind, familiedynamieken en systemisch werk. Dat alles wordt bij 

voorkeur gecombineerd met ervaringsdeskundigheid, want veel speelt zich op 

emotioneel niveau af. 

 

Geadopteerden en adoptiesensitieve therapeuten kunnen sensibiliseren in de rele-

vante opleidingen aan hogescholen en universiteiten. Ook de CAW’s kunnen inge-

schakeld worden. Ze zijn laagdrempelig en vlot bereikbaar in heel Vlaanderen. Ze 

beschikken over een goed uitgebouwde sociale kaart. CAW’s werken nauw samen 

met andere hulpverleners, rechtbanken en ziekenhuizen. CAW’s kunnen het aan-

gewezen eerste aanspreekpunt zijn. Adoptiesensitieve therapeuten kunnen voor 

ondersteuning zorgen in de opleiding van de CAW-medewerkers. 

 

Eén centraal nazorgpunt is niet aangewezen. Eén centraal punt is vaak moeilijk 

bereikbaar. Elke patiënt kan zijn hulpverlener of psycholoog vrij kiezen op basis 

van vertrouwen. Dat is voor geadopteerden niet anders. 

 

Nazorg via de adoptiediensten kan voor veel volwassen geadopteerden niet omdat 

het gevoel van veiligheid cruciaal is bij traumaverwerking. Deze aanpak biedt vol-

wassen geadopteerden weinig meerwaarde. Adoptiediensten zijn vaak loyaal aan 

de adoptieouders. Hoe authentiek kan een volwassen geadopteerde zijn tegenover 

de dienst die hem/haar naar Vlaanderen heeft gehaald en aldus problemen heeft 

bezorgd? Adoptiediensten beschikken niet over kennis over alle herkomstlanden 

want uit bepaalde landen worden er al jaren geen kinderen meer geadopteerd. 

 

De nazorg moet professioneel uitgebouwd worden. Geadopteerden wisselen ge-

middeld vier tot zeven keer van hulpverlener alvorens iemand met kennis van za-

ken te vinden. Yung Fierens had bij veel psychologen en therapeuten de indruk dat 

zij hun bijscholing gaf over adoptie. Ze schat al tussen de 8000 en 10.000 euro te 

hebben gespendeerd aan therapie en nazorg. 

 

Nu verloopt alles beter 

 

Er is opgemerkt dat veel geadopteerden gelukkig zijn. De vraag is gesteld of de 

spreekster niet begaan is met kinderen in armoede. Yung Fierens is van oordeel 

dat elke ervaring telt. Ze benadrukt ongelukkig noch ondankbaar te zijn. Haar 
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dankbaarheid geldt niet voor de wijze waarop haar adoptie tot stand is gekomen 

of voor het feit dat zij geadopteerd is, maar wel voor de wijze waarop ze haar leven 

na haar adoptie heeft kunnen leiden. Daaraan hebben de adoptie en de betrokken 

adoptiedienst geen verdienste. 

 

De opmerking dat alles inmiddels beter verloopt, vindt de spreekster gevaarlijk 

omdat ze de indruk wekt dat fraude niet langer voorvalt bij interlandelijke adoptie. 

Er is nog fraude aan het licht gekomen in adopties die onder het huidige systeem 

en na het Haags Adoptieverdrag tot stand zijn gekomen. 

 

Veel hangt af van de wijze waarop het verleden wordt afgebakend. Hoeveel jaar 

geleden moet een adoptie hebben plaatsgevonden om als acceptabel te worden 

beschouwd? In 2015 nog zijn vijf Congolese kinderen naar België gekomen die 

uiteindelijk ontvoerd bleken te zijn. 

 

Ook van belang is het feit dat Yung Fierens pas op haar dertigste de waarheid heeft 

ontdekt over haar adoptie. De meeste wantoestanden zijn aan het licht gekomen 

omdat een geadopteerde zelf op onderzoek is gegaan. Veel wantoestanden zullen 

eeuwig onder de radar blijven omdat ze niet onomstotelijk bewezen kunnen wor-

den. Dat betekent evenwel niet dat de fraude niet plaatsvond. 

 

Enkel na verloop van tijd zal blijken of de meest recente adopties fraudevrij zijn 

verlopen. Het zou Yung Fierens niet verbazen mochten hierover over enkele jaren 

opnieuw krantenberichten verschijnen. 

 

Ze weerlegt de stelling dat kritische geadopteerden niet begaan zijn met kwetsbare 

kinderen. Kinderen moeten in hun leven alle mogelijke kansen krijgen zonder dat 

ze daarvoor hun herkomstgezin of -land moeten verliezen. Voor die paar kinderen 

die dankzij interlandelijke adoptie gered worden blijft er een veelvoud in ellende 

achter. Het zal nooit mogelijk zijn om al deze kinderen naar Vlaanderen te halen. 

De mogelijkheid van interlandelijke adoptie belet investeringen in een beter lot 

voor kwetsbare kinderen in het herkomstland. Duurzame oplossingen genieten de 

voorkeur omdat ze mens en samenleving in hun geheel ten goede komen in plaats 

van een paar uitverkorenen. 

 

Waarom valt het geadopteerden moeilijk te vertellen hoe ze zich voelen? 

 

Adoptie leidt tot dualiteit. Adoptiekinderen zijn loyaal aan hun adoptieouders. Er 

wordt van hen een grote mate van dankbaarheid verwacht jegens adoptieouders 

en maatschappij. 

 

Geadopteerden weten dat praten over hun innerlijke strijd mensen zal teleurstel-

len. Voor adoptieouders betekent een ongelukkig kind dat ze gefaald hebben als 

opvoeder. Omdat adoptieouders een voorbereidingstraject moeten volgen zijn de 

verwachtingen hoog. Door die voorbereiding kunnen adoptieouders de indruk krij-

gen dat ze volleerd zijn en gewapend tegen wat kan mislopen. Als het adoptiekind 

desondanks toch met bepaalde zaken kampt, kan dat voor teleurstelling zorgen. 

 

In welke situaties is adoptie aanvaardbaar? 

 

In een aantal situaties is adoptie aanvaardbaar. Bijvoorbeeld als een kind een lang-

durige, urgente en levensnoodzakelijke medische behandeling nodig heeft die niet 

mogelijk is in het herkomstland. Of wanneer het vaststaat dat een kind geen op-

vangmogelijkheden heeft in eigen land. Als adoptie kan plaatsvinden zoals binnen-

landse adoptie in Vlaanderen georganiseerd is, kan het eveneens. De biologische 

moeder krijgt begeleiding en bedenktijd. Het moet gaan om een open adoptie met 

verplicht en gecontroleerd behoud van contact. Adoptieouders worden geselec-
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teerd op basis van hun therapeutische ouderschapskwaliteiten. Er is verplichte in-

tensieve voorbereiding en opvolging van het adoptiegezin. 

 

Als aan deze voorwaarden wordt voldaan, kan interlandelijke adoptie een moge-

lijkheid zijn. Yung Fierens blijft er echter naar streven dat kinderen in eigen land 

opgevangen kunnen worden in eigen gezin, door familie of een pleeggezin dat op 

hulp en ondersteuning kan rekenen. 

 

Landen moeten worden geholpen en gestimuleerd om een eigen en goed functio-

nerend jeugdbeschermingssysteem uit te bouwen. Nu besteedt Vlaanderen jaar-

lijks 1 miljoen euro voor het organiseren van 23 interlandelijke adopties. Met dat 

budget kunnen ettelijke interventies georganiseerd worden in de herkomstlanden. 

Daarnaast geldt dat opvoeden in veel herkomstlanden op basis van een gemeen-

schapsvisie verloopt. Familie, buren en vrienden staan er vaak mee in voor de 

opvoeding van kinderen. Dat moet voor zo veel mogelijk kinderen mogelijk ge-

maakt worden. Adoptie mag nooit nog een doel op zich worden. 

 

Adoptiebelangengroep 

 

De adoptiebelangengroep bestaat voornamelijk uit interlandelijk geadopteerden uit 

diverse herkomstlanden maar ook uit adoptieouders. De groep organiseert infor-

mele activiteiten en informatiesessies over het welzijn van geadopteerden met ex-

perten inzake psychosociale ondersteuning en zorg, of over DNA-opsporing en 

zoektochten. Er wordt heel wat informatie gedeeld op sociale media. 

 

De belangengroep mag ondanks de grote ervaringsdeskundigheid niet als hulpver-

lener optreden. Er wordt wel werk gemaakt van een eigen sociale kaart om te 

kunnen doorverwijzen naar professionals die door de belangengroep zijn goedge-

keurd. 

 

Het Steunpunt Adoptie heeft op basis van een projectvoorstel wat financiële on-

dersteuning toegekend, maar de belangengroep draait voornamelijk op basis van 

vrijwilligheid zonder bijkomende middelen. Omdat deze situatie niet eeuwig houd-

baar is, zou financiële ondersteuning welkom zijn. 

 

Voorbereiding van kandidaat-adoptieouders 

 

Geadopteerden en ervaren deskundigen kunnen worden ingezet in de voorberei-

ding van kandidaat-adoptieouders. Eerste ouders zouden uitgenodigd moeten wor-

den om hun verhaal te delen. De belangengroep heeft in verschillende herkomst-

landen contact met verenigingen die het lot van afstandsouders behartigen. 

 

Zoektochten 

 

De vraag of geadopteerden experten zijn in zoektochten, is individueel. Geadop-

teerden vinden hun familie soms terug dankzij sociale media. Het internationale 

netwerk waar de belangengroep deel van uitmaakt is behulpzaam. Ook internatio-

nale DNA-databanken leveren resultaat op. Er wordt een beroep gedaan op lokale 

media in het land van herkomst. Soms duikt er nieuwe informatie op tijdens een 

contact met een plaatselijke adoptiedienst, sociale instelling of weeshuis. 

 

Een aantal herkomstlanden zoals Zuid-Korea, biedt ondersteuning. In andere lan-

den is dat absoluut niet het geval omdat geadopteerden er genegeerd worden 

waardoor ze geen enkel steun- of aanspreekpunt vinden. Het lijkt aangewezen om 

met behulp van diplomatieke diensten te lobbyen voor ondersteuning. 

 

Yung Fierens heeft haar familie teruggevonden in Zuid-Korea. Ze zijn erin geslaagd 

een relatie op te bouwen al verliep dat allesbehalve eenvoudig. Een reünie is geen 
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spookje. Een reünie is nooit een einde maar het begin van een nieuw hoofdstuk in 

een adoptietraject. Wat jarenlang vast en verstopt zat, komt tijdens een reünie 

vaak met een enorme kracht vrij. Na de eerste ontmoeting met haar Zuid-Kore-

aanse familie was er 15 jaar geen contact. Het is vlak voor Kerstmis 2021 hersteld. 

Haar Zuid-Koreaanse moeder heeft veel tijd nodig gehad. Naast een moeder en 

soms een vader, zijn er vaak nog broers en zussen. Generatiegenoten smeden 

gemakkelijker banden, maar dat maakt het nog emotioneler omdat ze des te har-

der beseffen wat ze gemist hebben. 

XII. Uiteenzetting door Annelies Van Boven en Veronique 

Van Craen van de Vereniging voor Adoptiekind en Gezin 

(VAG vzw) 

1. VAG vzw 

Annelies Van Boven is adoptiemoeder en heeft drie kinderen geadopteerd, één 

buitenlands en twee binnenlandse adoptiekinderen. Ze is vrijwilliger bij VAG sinds 

het moment dat de oudste zoon in het gezin is gekomen. 

 

VAG staat voor Vereniging voor Adoptiekind en Gezin. Het is een vereniging van 

en voor geadopteerden en hun adoptieouders. Men werkt voor 100 procent met 

vrijwilligers: kandidaat-adoptieouders, adoptieouders en geadopteerden. De be-

langen van het adoptiekind staan centraal. VAG ijvert al meer dan 30 jaar voor een 

goede voorbereiding, een eerlijke adoptieprocedure en kwalitatieve nazorg. VAG 

probeert adoptiegezinnen te ondersteunen en nazorg te bieden vanuit ervarings-

deskundigheid. 

 

VAG zorgt voor ontmoeting en vorming met een aanbod voor groot en klein. Het 

doel is mensen samen te brengen die op een of andere manier te maken hebben 

met adoptie. Een tweede pijler is informeren via onder andere een magazine en 

een boekendienst. 

2. Aanbevelingen 

2.1. Het belang van het kind staat centraal 

VAG vindt het belangrijk dat interlandelijke adopties in 2022 enkel en alleen nog 

maar in het belang van het kind gebeuren. Het uitgangspunt moet steeds het kind 

en zijn context zijn: de familie, het land en de cultuur waar het kind wordt geboren. 

Welke noden hebben het kind en de familie? Kan er ondersteuning worden gege-

ven? Als na een weloverwogen beslissing adoptie wordt gekozen als beschermings-

maatregel, zijn openheid en traceerbaarheid belangrijk. Alle mogelijke informatie 

en documenten moeten zorgvuldig worden bewaard. Elk vermoeden van wanprak-

tijk is ontoelaatbaar. Het belang van het kind betekent ook de nodige zorg aan het 

kind en zijn context geven: geboortefamilies, geadopteerde en adoptieouders. 

Goede voorbereiding en goede nazorg zijn belangrijk. 

2.2. Debat met alle betrokken partijen om tot een nieuw en beter adoptiebeleid 

te komen 

VAG waardeert het enorm dat het expertenpanel een onderzoek heeft uitgevoerd 

naar interlandelijke adoptie. Het eindresultaat is een waardevol instrument om het 

debat voor vernieuwing van het adoptiebeleid te voeren. Ook het huidige adoptie-

landschap moet onder de loep worden genomen, met zijn minpunten maar ook 

met zijn goede punten. Een vernieuwd beleid moet tot stand komen met input van 

professionals, experten en ervaringsdeskundigen. Ervaringsdeskundigen zijn ge-

adopteerden, geboorteouders, kandidaat-adoptieouders en adoptieouders. De ge-
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adopteerde komt op de eerste plaats en verdient respect voor zijn of haar stem. 

Elk verhaal en elke persoon is uniek, maar iedereen is het erover eens dat geadop-

teerden moeten worden gehoord en dat er nazorg moet zijn.  

 

VAG wil constructief deelnemen aan dit debat. De noden van geadopteerden, van 

biologische ouders en adoptieouders zijn nauw met elkaar verbonden en zeker niet 

tegenstrijdig. 

2.3. Een toegankelijk, kwalitatief en ondersteunend nazorgbeleid 

Veronique Van Craen is geadopteerd uit de Filippijnen toen ze ongeveer 6 maanden 

was.  

 

VAG wil een toegankelijk, kwalitatief en ondersteunend nazorgbeleid dat gericht is 

op de adoptiedriehoek: geadopteerde, eerste ouders en adoptieouders. 

 

Ieder adoptiekind heeft een rugzak met behoefte aan specifieke ondersteuning. Ze 

heeft zelf een aantal psychologen geconsulteerd, op zoek naar iemand met kennis 

over adoptieproblematieken. Ze heeft ook aansluiting gevonden bij Adopted People 

United, een praatgroep georganiseerd door geadopteerden voor geadopteerden. 

Ook voor adoptieouders is goede nazorg belangrijk. Betere begeleiding zorgt er-

voor dat ze hun adoptiekinderen beter kunnen begeleiden omdat ze soms voor 

uitdagingen komen te staan waarmee ze niet bij iedereen terechtkunnen. Een klas-

siek voorbeeld is de vraag naar de oorspronkelijke ouders waarmee sommige adop-

tieouders moeilijk kunnen omgaan waardoor er grote impact op de geadopteerde 

kan zijn. Ervaringsdeskundigen kunnen hierbij goede inzichten geven. 

 

VAG vindt het belangrijk dat de nazorg doorloopt tot aan de meerderjarigheid. Zelf 

heeft Veronique Van Craen tot haar 18 jaar niet de vrijheid gevoeld om erover te 

kunnen praten. Nazorg moet ook gratis en laagdrempelig zijn. Ook voor de eerste 

ouders zijn begeleiding en nazorg belangrijk. Ondersteuning bij de zoektocht naar 

de biologische familie is wenselijk. 

2.4. Excuses voor de wanpraktijken in het verleden en erkenning van de fouten 

Uit respect voor alle geadopteerden en hun geboorte- en adoptiefamilie, vindt VAG 

het nodig dat er door de overheid publiekelijk erkend wordt dat er fouten en wan-

praktijken gebeurd zijn. Naast erkenning is een ongelimiteerde nazorg voor ge-

adopteerden en verwanten nodig als zij dat wensen. Er moet niet enkel worden 

geluisterd, maar ook daadwerkelijk iets worden gedaan met de aanbevelingen. 

2.5. Transparante en eerlijke informatie 

Transparante en eerlijke informatie verschaffen aan kandidaat-adoptieouders is 

belangrijk, zegt Annelies Van Boven. Kandidaten moeten vanaf het begin correct 

worden geïnformeerd over de procedure en de wachttijd, die transparant en eerlijk 

moeten verlopen. Er is sprake van om een gezamenlijke pool van kandidaat-ouders 

voor adoptie en pleegzorg aan te leggen. Tot vandaag werden beide strikt geschei-

den. Toekomstige ouders maakten een bewuste keuze. VAG vindt beide waarde-

volle beschermingsmaatregelen maar er zijn verschillen. Verwachten dat kandi-

daat-adoptieouders zomaar overstappen naar pleegzorg, is niet vanzelfsprekend. 

Er moet stevig worden geïnvesteerd in informeren en sensibiliseren. 

 

Kandidaat-adoptieouders moeten worden geïnformeerd over de veranderingen die 

er in het adoptiebeleid zullen komen. Het is belangrijk om te weten welke impact 

dat zal hebben op een lopende adoptieprocedure. 
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2.6. Definitie van adoptabiliteit en kwetsbare kinderen 

Er is een duidelijke beschrijving nodig van welke kinderen er nog via interlandelijke 

adoptie kunnen worden geadopteerd. Kandidaat-adoptieouders kunnen op die ma-

nier goed worden voorbereid zodat deze kinderen terechtkomen in een geschikt 

gezin dat voldoende veerkrachtig en weerbaar is. 

2.7. Open adoptie 

In het eindrapport van het expertenpanel wordt onder meer de nadruk op open 

adoptie gelegd. VAG staat achter de principes van open adoptie. Het loont zeker 

de moeite om na te gaan hoe dit kan worden opgenomen in de vernieuwde adop-

tieprocedure. 

2.8. Inzagerecht 

Inzagerecht is opgenomen in de huidige wetgeving, maar het kan nog concreter 

worden uitgewerkt. Op het moment van inzage moet psychologische ondersteuning 

worden aangeboden. 

3. Conclusie 

Ter voorbereiding van deze presentatie heeft VAG gesproken met adoptieouders, 

kandidaat-adoptieouders en geadopteerden, en geluisterd naar wat er leeft bij hen. 

Volgende noden komen steevast terug: zorg, erkenning en ondersteuning in de 

ruime zin van het woord. Er is veel ervaringsdeskundigheid bij kandidaat-adoptie-

ouders en geadopteerden. In een veilige omgeving is ook dialoog mogelijk met de 

geboorteouders om hun input te krijgen. 

 

Een verbeterd adoptiebeleid is volgens VAG enkel mogelijk als alle betrokken par-

tijen worden gehoord zodat kennis, expertise en ervaringsdeskundigheid gebun-

deld kunnen worden. De stem van de geadopteerde is hierbij uiterst belangrijk. 

Voor er wordt overgegaan tot adoptie, moet er grondig worden geëvalueerd of dit 

de beste beschermingsmaatregel is voor het kind. Er moet aandacht zijn voor 

transparantie en traceerbaarheid. Het gaat erom een warme en goed voorbereide 

thuis te vinden voor kwetsbare kinderen die vervolgens een levenslange, laag-

drempelige en kwalitatieve nazorg moeten kunnen krijgen. 

XIII. Uiteenzetting door Vicky Vanmarcke, adoptieouder 

1. Inleiding  

Vicky Vanmarcke is adoptieouder van de 12-jarige Molène uit Haïti, die ruim zeven 

jaar in België is.  

 

Adoptie kent vele verschillende verhalen. In het onderzoek en de aanbevelingen 

mist Vicky Vanmarcke een meer gedifferentieerd perspectief op adoptie en op de 

huidige maatschappelijke context waarin interlandelijke adopties plaatsvinden. De 

aanbevelingen geven de indruk dat openheid en transparantie een noodzakelijke 

nieuwigheid zijn. Vicky Vanmarcke wil in haar getuigenis concreet maken hoe 

openheid en transparantie bij hen reeds van bij het begin aanwezig waren, maar 

ook welke partners er nodig zijn om dat te kunnen realiseren. Ze zal ook een aantal 

aanbevelingen formuleren. 

2. Context 

Haïti ratificeerde het Verdrag van Den Haag op 1 april 2014. De eerste ouders 

moeten meermaals voor de rechtbank verschijnen om de beslissing om hun kind 
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voor adoptie af te staan, te bekrachtigen. Als de rechtbank het kind adoptabel heeft 

verklaard, zoekt het IBESR, de Haïtiaanse centrale autoriteit die verantwoordelijk 

is voor de adopties, een gepast kandidaat-adoptiegezin. De bemiddeling verliep via 

Ray of Hope. De procedure duurde zesenhalf jaar, van de aanmelding bij Kind en 

Gezin tot de aankomst. Na de aardbeving in 2010 legde Kind en Gezin de adoptie 

bijna twee jaar stil. Men wou zeker zijn dat de kinderen adoptabel waren, maar het 

IBESR startte toen ook met de hervorming van de adoptieprocedure. Er verliep ook 

anderhalf jaar tussen de toewijzing en de aankomst. 

 

Molène woonde de eerste drie maanden in het gezin van oorsprong. Daarna ging 

ze naar een opvangtehuis waar ze meer dan vier jaar verbleef tot haar aankomst 

in België in 2014. Sinds 2018 heeft ze opnieuw contact met haar eerste ouders. 

 

Was er een alternatief voor de adoptie van Molène? De vader heeft in een video-

gesprek verklaard dat er meerdere redenen zijn waarom ze is afgestaan. Er werd 

eerst een familieraad gehouden waarin de situatie werd besproken, maar men vond 

geen alternatief. De vader informeerde zich ook over het tehuis waar Molène uit-

eindelijk is terechtgekomen. Hij zei dat als dit niet was gebeurd, ze wellicht gestor-

ven zou zijn. Molène afstaan, was en is nog steeds een weloverwogen beslissing 

van de familie. 

3. Open adoptie als basisrecht en ingesteldheid 

Open adoptie is een ingesteldheid bij adoptieouders en een fundamenteel basis-

recht voor het kind. Vicky Vanmarcke vindt het een essentieel onderdeel in de 

voorbereidingscursus voor kandidaat-adoptieouders, in de verdere adoptieproce-

dure en de nazorg. Bij elke stap moeten ouders ondersteuning kunnen krijgen. In 

het gezin van Vicky Vanmarcke is deze openheid verweven in het dagelijkse leven. 

Molène weet van in het begin wat er over haar context bekend is. Ze weet waar 

haar documenten liggen, en weet dat ze mag bellen met de adoptiedienst als ze 

vragen heeft. Ze wil zelf haar jaarlijks verslag opstellen. Haar biologische familie, 

het tehuis en Haïti zijn een deel van haar identiteit. Daarnaast is ze een gewone 

12-jarige puber. 

 

Molène vroeg als 4-jarige al om haar familie te zoeken, en werd betrokken bij alle 

stappen die de adoptiedienst hiervoor ondernam. Ze heeft zelf van haar vader ge-

hoord waarom ze werd afgestaan. Het contact wordt zo veel mogelijk onderhou-

den. Ze wordt zich stilaan ook bewust van de moeilijkheden in haar land en de 

impact op haar leven. 

4. Open adoptie vraagt informatie en (blijvende) ondersteuning 

Open adoptie vraagt informatie en blijvende ondersteuning, anders lukt het niet. 

Alle informatie doorgegeven door het IBESR en het tehuis, blijkt te kloppen. Er is 

een verslag van het IBESR met de motivering voor de toewijzing van Molène aan 

Vicky Vanmarcke. Haar geboortedatum is een inschatting. Er is in Haïti een vaste 

contactpersoon die de lopende adoptiedossiers mee opvolgt. Ze zocht af en toe het 

tehuis op om foto’s en een verslag door te sturen over Molène. Alles bleek waar-

heidsgetrouw te zijn. 

 

De adoptiedienst Ray of Hope gaf uitgebreide informatie over de manier waarop 

de info ter plekke wordt verzameld, en over de partners waarmee men samen-

werkt. De intensieve samenwerking met het tehuis en het feit dat er reeds een 

werkbezoek was geweest, maakte het gedetailleerd. Zo waren er bijvoorbeeld 

vaste begeleiders, werd er veel gezongen maar was er gebrek aan activiteiten en 

aangepast spelmateriaal. Deze informatie is belangrijk om als ouder op bepaalde 

moeilijkheden te kunnen inspelen of om ze in hun context te kunnen plaatsen.  
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Vicky Vanmarcke merkt dat men in Haïti open adoptie waardeert en op bepaalde 

vlakken zelfs verwacht. Zo is de tweede voornaam van Molène haar Haïtiaanse 

familienaam. Het opvangtehuis was een actieve partner in de zoektocht naar de 

familie van Molène. Het land verwacht een jaarlijks ontwikkelingsverslag dat zowel 

bij het IBESR als in het tehuis wordt bijgehouden. 

 

In de nazorg blijft er behoefte aan contact met en ondersteuning door verschillende 

diensten, en dit op de manier, de momenten en in die situaties dat men het per-

soonlijk nodig vindt. Zo heeft het Steunpunt Adoptie een breed aanbod aan vor-

ming en projecten. Voor hulp bij persoonlijke vragen is een laagdrempelig en nabij 

contact essentieel. De adoptiedienst speelt hierin een cruciale rol omdat die elke 

situatie kent. Zo kan men op vraag van het kind of de adoptieouders werken, want 

de noden kunnen erg verschillen. Deze hulp is levenslang nodig. 

 

De adoptiedienst heeft een jarenlange expertise opgebouwd, onder meer door sta-

biele en continue contacten aan te gaan met de overheidsdienst, de tehuizen en 

ngo’s in Haïti. De vruchten van deze contacten zijn concreet voelbaar, onder meer 

in de zoektocht naar de eerste ouders. Het was belangrijk in de zoektocht naar de 

eerste ouders. Door de intensieve samenwerking met de contactpersoon ter 

plaatse, het tehuis en connecties kon men de vader van Molène ontmoeten. Dit 

kan men niet op zijn eentje doen. Door het opgebouwde netwerk is het ook moge-

lijk om snel nieuws te krijgen als er iets gebeurt in het land. Zonder hulp van deze 

betrokkenen zou het voor niemand mogelijk zijn om dit op zijn eentje uit te zoeken 

omdat er te veel factoren zijn die een rol spelen en die men onvoldoende kan 

inschatten. Er zou ook gevaar zijn dat men met corruptie te maken krijgt.  

 

Vicky Vanmarcke hoopt dat er in de toekomst blijvend kan worden geïnvesteerd in 

ondersteunende diensten voor alle adoptiegezinnen, en in duurzame en stabiele 

banden met alle herkomstlanden om ervoor te zorgen dat open adoptie in de rea-

liteit mogelijk blijft. 

5. Open adoptie vraagt een ruime blik van de overheid 

Minister Wouter Beke stelt een nieuw beslissingskader voor interlandelijke adopties 

voor. Verschillende elementen zijn een verderzetting van principes die al worden 

gehanteerd zoals het belang dat elk land een aantal basisrechten onderschrijft en 

het subsidiariteitsprincipe hanteert. 

 

Haïti heeft het Verdrag van Den Haag al in 2014 ondertekend. De overheidsdienst 

IBESR werkt volgens een aantal vaste procedures. Het dossier van het kind bevat 

informatie op verschillende terreinen. De eerste ouders moeten meermaals een 

beslissing bekrachtigen voor de rechtbank. 

 

Het beslissingskader schenkt aandacht aan het motiveren van de kosten die een 

adoptie met zich meebrengt. Vicky Vanmarcke kreeg bij de ondertekening van de 

bemiddelingsovereenkomst bij Ray of Hope een duidelijk overzicht van de verschil-

lende soorten kosten alsook op welke momenten er een afrekening zou volgen. 

Ray of Hope stopte de samenwerking met een tehuis toen na controle bleek dat 

het na de aardbeving in 2010 een significante verhoging van de prijs vroeg die 

onvoldoende verantwoord werd. 

 

In het beslissingskader van de minister wordt ook over het belang van een jeugd-

beschermingssysteem gesproken en het consequent toepassen van het subsidiari-

teitsprincipe. Als men dit probeert te vertalen naar Haïti, zijn er toch een aantal 

bezorgdheden en vragen. In Haïti zijn er complexe problemen. Er is geen sprake 

van een welvaartsstaat en er is een gebrek aan instituties. Dit is net waarom on-

dersteuning van gezinnen en kinderen er zo moeilijk ligt. In Haïti bestaat zorg 

voornamelijk uit mantelzorg. Gezinnen en buurten zorgen voor elkaar en er zijn 
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familieraden. Kinderen die niet in de eigen familie kunnen worden opgevangen, 

komen in een tehuis terecht of op straat, soms zelfs in prostitutie of in slavernij. 

Als men met een westerse bril zegt dat er een diversiteit aan jeugdbeschermings-

maatregelen moet zijn of een goedwerkend systeem van gezondheids- en welzijns-

zorg, dan wordt het moeilijk. Is adoptie in deze landen net niet zinvol als een 

menswaardig initiatief of beschermingsmaatregel voor kinderen voor wie er geen 

andere optie is? In de eigen cultuur wordt er immers wel een subsidiariteitsprincipe 

gehanteerd. Het IBESR bewaakt de procedures ernstig en kan de adopties ethisch 

verantwoorden. Vicky Vanmarcke hoopt dat men deze bezorgdheden meeneemt 

en dat er ruimte is voor verdere dialoog met de herkomstlanden vooraleer beslis-

singen worden genomen over verdere samenwerking. 

 

Er is al gesproken over de impact van een plaatsing in een tehuis. Molène verbleef 

in een goed tehuis, maar toch was er impact op hechting en op omgaan met emo-

ties en met anderen. Het is niet in het belang van het kind dat het zo lang duurt 

vooraleer een procedure kan worden afgerond. 

6. Open adoptie is iets anders dan gedeeld ouderschap, meerouderschap 

of pleegzorg 

Vicky Vanmarcke is het er helemaal mee eens als men hiermee de erkenning van 

de eerste ouders bedoelt en het open zijn over alle informatie die er is. Gedeeld 

ouderschap of partners in de opvoeding is in de context van een interlandelijke 

adoptie niet realistisch. Gedeeld ouderschap vraagt nabijheid en een actieve rol 

van alle partijen in de dagelijkse realiteit. Hoe kan men dit doen als contact niet 

evident is en de eerste ouders in de eerste plaats proberen te overleven? Men moet 

ook oppassen voor onduidelijkheid voor het kind en voor onrealistische verwach-

tingen. Of het gevoel te moeten kiezen als het psychologisch noch juridisch duide-

lijk is wie welke rol speelt in de opvoeding. 

 

In de aanbevelingen van het expertenpanel wordt ervoor gepleit om volle adoptie 

in de toekomst niet meer toe te staan. Haïti bepaalde zelf dat Molène onder het 

statuut van gewone adoptie valt. Ook met een juridisch volle adoptie kan een open 

adoptie perfect worden gecombineerd omdat het een attitude en een ingesteldheid 

is. 

 

Bij een gewone adoptie wordt enkel de band met de adoptieouders wettelijk er-

kend, en niet de andere familiebanden. Voor grootouders ligt het soms erg gevoelig 

dat dit kleinkind geen juridische erkenning krijgt. Men kan ook niet op dezelfde 

manier erven als biologische kleinkinderen. Ook voor het kind kan het kwetsend 

zijn. Ze vraagt om ook deze invalshoek mee te nemen. 

 

Tot slot wil ze nog even ingaan op het verschil tussen pleegzorg en adoptie. Vicky 

Vanmarcke heeft vragen bij de idee om een pool te maken van kandidaat-pleeg- 

en -adoptieouders. Adoptie en pleegzorg zijn fundamenteel verschillend in doel-

stelling. Pleegzorg is een tijdelijk engagement. Adoptie is een onvoorwaardelijk en 

blijvend engagement. Het zijn twee verschillende vormen van ouderschap die ook 

een andere invulling en een ander juridisch kader vragen. 

XIV. Uiteenzetting door Leena de Bakker, geadopteerde 

Leena de Bakker zegt dat er veel verschillende verhalen zijn en dat haar verhaal 

slechts een van de vele is. Haar getuigenis zou er op een ander moment van haar 

leven waarschijnlijk ook anders uitzien. 

 

Ze is geboren in India en thuisgekomen in Berlaar bij drie oudere broers, waarna 

nog meer broers en zussen zouden volgen. Er zijn zeventien kinderen, van wie er 
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veertien nog in leven. Enkele kwamen via pleegzorg bij de familie terecht, andere 

kwamen als transitkinderen om hun wachttijd tot adoptie te overbruggen. 

 

Leena de Bakker was een gewoon kind, dat wist dat ze geboren was uit een andere 

moeder. Er werd haar verteld dat haar biologische moeder niet voor haar kon zor-

gen en dat ze te vondeling werd gelegd bij de zusters van Moeder Teresa. Via De 

Vreugdezaaiers belandde ze in Vlaanderen. 

 

In haar belevenis is de les biologie ‘Wat heb je van wie?’ een van de triggers van 

een helse rollercoaster. Er volgden diepe dalen, fundamentele eenzaamheid en 

donkere gedachten. Existentiële vragen hielden haar dag en nacht bezig en ze kon 

er nergens mee terecht. Nochtans hadden haar ouders altijd gezegd dat ze met 

haar vragen bij hen terechtkon, maar ze kon het niet omdat zij hen niet durfde 

teleurstellen. Hoe ondankbaar zou ze dan niet zijn? 

 

Op de werkvloer als verpleegkundige kreeg ze dagelijks te horen hoe dankbaar ze 

zou moeten zijn. Ze vraagt zich af waarom ze dankbaar moet zijn voor een leven 

waarnaar ze niet vroeg. Eigen aan een wegwerpkind, dacht ze toen. 

 

De afwijzing die adoptie met zich meebrengt, heeft zich in haar ziel genesteld. Het 

verdriet en de fundamentele eenzaamheid die ermee gepaard gaan, blijven haar 

plots overvallen. Ze heeft het gevoel altijd extra haar best te moeten doen omdat 

ze een tweede leven heeft gekregen. 

 

Op school zat ze slecht in haar vel. Via de school kon ze naar een psycholoog die 

er geen snars van begreep. Er was gelukkig een leerkracht met wie er wel een 

connectie was. Als puber zocht ze troost in destructieve wegen die tot niets leidden, 

besefte ze later. Als 16-jarige ging ze mee op tentenkamp met de Interdiocesane 

Jeugddienst. Ze leerde er af en toe iets te zeggen over wat haar bezighield. Ze 

leerde er ook haar hartsvriendin kennen die haar het boek De genezing van de 

krekel van Toon Tellegen gaf. Ook muziek was in die tijd een krachtbron. Ik reis 

onrustig en onzeker, tussen de liefde en de leegte van Stef Bos is haar lijfspreuk. 

Moeke Liliane toonde haar de weg naar de hulpverlening waar ze met weerstand 

naartoe ging. Ze gaf veel geld uit aan therapeuten om zichzelf te leren kennen. 

 

Stilaan begon het te dagen als men haar aanspraak op haar menszijn, met 

trauma’s die iedereen heeft. Het duurde 36 jaar vooraleer ze geloofde en door-

voelde dat ze mocht zijn wie ze was. Haar hoofdtrauma startte in het prille begin 

van haar leven: het adoptietrauma. Fundamenteel, zichtbaar en voelbaar voor de 

rest van haar leven en op verschillende momenten van haar leven.  

 

Iedereen krijgt op zijn manier moeilijkheden mee in het leven en iedereen gaat er 

op een andere manier mee om. Trauma’s zijn verwerkbaar en kneedbaar. Het is 

een lastige weg en het vraagt moed om dit proces aan te gaan. De professionelen 

op haar weg gaven haar inzichten in trauma, deden aan educatie, en leerden ver-

wachtingen van de wereld en zichzelf beter begrijpen. De familieopstellingen gaven 

haar kostbare inzichten die ze op geen enkele andere manier zou hebben gevon-

den. Het is een proces van jaren en een individueel proces. Er is geen stappenplan 

om het leven te leven, laat staan om een geadopteerde door het leven te loodsen. 

 

Ze ging met een vriendin voor de eerste keer naar India toen ze 21 jaar was, voor 

drie weken. Nadien ging ze voor een jaar om het land beter te leren kennen. India 

is een ongelooflijk complex land en ze begrijpt het nog steeds niet. Een deel van 

haar is er thuis, maar ook hier is ze thuis. Er is India in haar en er is Vlaanderen 

in haar. Hoe anderen haar percipiëren, laat ze aan hen over. Zolang ze weet wie 

ze is, overtuigd kiest voor wat ze wil en zichzelf in de ogen kan kijken, omringd 

door vrienden en familieleden, heeft ze een rijkelijk leven. 
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Er waren veel moederfiguren in haar leven. Veertig jaar lang zocht ze naar haar 

‘ama’. Nu ze kan omarmen dat ze haar nooit zal kennen, geeft het haar rust. Ze 

kan het nu zeggen zonder afbreuk te doen aan de warme zorg die ze kreeg van 

haar ouders. Het is niet kiezen tussen de biologische ouders of de ouders nu. Het 

is een en-enverhaal. 

XV.Vragen van de leden 

1. Vragen van Suzy Wouters 

Wat steeds terugkomt in de hoorzittingen, is volgens Suzy Wouters dat het adop-

tiebeleid moet worden verbeterd, dat de stem van de geadopteerde cruciaal is in 

het debat, dat transparantie noodzakelijk is en dat kwalitatieve nazorg o zo be-

langrijk is. 

 

De voorzitter van VAG is kandidaat-adoptievader. In hoeverre staan de belangen 

van geadopteerden en eerste ouders centraal? Hoe verhouden zij zich tot de be-

langen van kandidaat-adoptanten die VAG vertegenwoordigt? Hoeveel volwasse-

nen geadopteerden vertegenwoordigt VAG? Welke plaats hebben de eerste ouders 

in de visie, de werking en de activiteiten? 

 

VAG zegt dat een goede voorbereiding nodig is. Wat houdt dat in? Wat heeft 

Annelies Van Boven als adoptieouder gemist in de voorbereiding? Welke punten 

zijn nog vatbaar voor verbetering? 

 

Voor Annelies Van Boven ligt de nadruk op eerlijkheid over het informeren van 

kandidaat-adoptieouders. Heeft ze zelf als ervaringsdeskundige het gevoel dat dit 

nu niet het geval is? In hoeverre is het mogelijk transparant te zijn en is het in het 

belang van kandidaat-adoptanten nu men gaat voor een onzekere, langdurige en 

onduidelijke procedure? 

 

Door internationale berichtgeving weet men dat adoptie uit Haïti niet onbesproken 

is. Haïti organiseerde zelfs een conferentie over kinderhandel. In 2017 kwam aan 

het licht dat ongeveer 100 miljoen dollar aan Haïtiaanse weeshuizen werd gedo-

neerd. Toch is het land er niet in geslaagd om adopties compleet fraudevrij te laten 

verlopen en blijven misbruiken in tehuizen schering en inslag. Gaat Vicky Vanmarcke 

ermee akkoord dat uitgerekend landen zoals Haïti aan extra controles onderworpen 

moeten worden? 

 

Vicky Vanmarcke zegt in haar presentatie dat gedeeld ouderschap of partners in 

de opvoeding niet mogelijk zijn. Hoe heeft ze hier zekerheid over? Waar haalt ze 

deze informatie? Hoe kan dat worden bevestigd? 

 

Vicky Vanmarcke spreekt over bescherming van kinderen en adoptieouders tegen 

wanpraktijken. Hoe denkt ze dat de eerste ouders kunnen worden beschermd te-

gen wanpraktijken? Ze vertelde dat eerste ouders vaak niet voor hun kinderen 

kunnen zorgen omdat ze zelf amper kunnen overleven. Hoe draagt adoptie dan bij 

tot verbetering van hun levenskansen? 

2. Vragen van Jeremie Vaneeckhout 

Jeremie Vaneeckhout dankt de sprekers dat ze de moed en de energie vinden om 

hun verhaal te brengen. Na deze kwetsbare menselijke verhalen voelt hij niet de 

behoefte om diepgaande vragen over de casussen te stellen. Meer en meer stelt 

hij vast dat de politiek hier zorgzaam mee moet omgaan. Er zijn veel goede be-

doelingen, diepmenselijke behoeften en vragen maar toch blijven er openstaande 

vragen en wonden waarmee het beleid aan de slag moet. 
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Jeremie Vaneeckhout wil een aantal punten verder uitdiepen. Er is de adoptiedrie-

hoek. Er is eerder al gezegd niet de illusie te koesteren dat eerste ouders dezelfde 

rol kunnen spelen. Moeten de eerste ouders in het kader dat wordt uitgewerkt, 

extra worden meegenomen? Moet het een voorwaarde voor interlandelijke adoptie 

zijn? 

 

VAG probeert het perspectief van de geadopteerde en de adoptieouder in een or-

ganisatie mee te nemen. Dat moet soms tot knelpunten leiden. Hoe vindt VAG 

hierin de balans? Hoe vinden geadopteerden en ouders de balans om beide per-

spectieven te garanderen en beide groepen de nodige nazorg te bieden in alle 

vrijheid en ruimte? Hoe zorgt men ervoor dat mensen niet uit elkaar drijven? 

 

Zorg en nazorg, ook interdisciplinair, komen altijd naar voren. Hoe aanklampend 

moet de nazorg zijn? 

 

Er is verwezen naar jeugdbeschermingsmaatregelen en de praktische toepassing 

van het kader dat minister Wouter Beke heeft uitgewerkt. Hoe toepasbaar is dit in 

de praktijk? In welke mate biedt dit kader meerwaarde in de realiteit? 

3. Vragen van Freya Van den Bossche 

Freya Van den Bossche dankt Leena de Bakker om haar verhaal te delen. Ze voelt 

een zekere nederigheid om op basis van dit verhaal aanbevelingen te formuleren 

van wat een overheid anders kan doen. Welke zaken zou Leena de Bakker zelf 

veranderen? Zijn er aspecten waarover ze zou twijfelen? 

 

Het verhaal is voor iedereen anders. Wat had Leena de Bakker op welk moment in 

de tijd kunnen helpen? Is het überhaupt mogelijk om iets te doen waardoor de 

zoektocht en de pijn minder lang duren? 

4. Vragen van Lorin Parys 

Lorin Parys dankt de sprekers voor hun getuigenis en bijdrage. Het is een belang-

rijk en menselijk dossier. 

 

Hij sluit zich aan bij de vragen van de collega’s. Hij vraagt aan Annelies Van Boven 

hoe goede nazorg er concreet moet uitzien. Welke stappen moet het Vlaams Par-

lement zetten om dat mogelijk te maken? 

 

Lorin Parys is tevreden dat Vicky Vanmarcke zei dat open adoptie mogelijk moet 

zijn omdat hij er zelf een groot voorstander van is. Een belangrijke voorwaarde 

voor hem is dat beide partijen het ermee eens moeten zijn. 

 

Er is een theoretisch kader goedgekeurd om na te gaan of de samenwerking met 

een aantal landen kan worden verdergezet. Men moet opletten om niet te veel door 

een westerse bril te kijken naar wat een bepaald land doet. In het debat wordt 

vaak het argument van paternalisme en kolonialisme gebruikt, maar men moet 

opletten dat men niet net hetzelfde doet door een land van oorsprong een jeugd-

beschermingssysteem op te leggen zoals Vlaanderen het wil. Een goed jeugdbe-

schermingssysteem in Vlaanderen is niet hetzelfde als wat een ontwikkelingsland 

als een goed systeem ervaart. Hoe zal dat in de praktijk worden gebracht? 

 

Hij is tevreden met de aandacht voor de blik van het kind, bijvoorbeeld tijdens de 

wachttijd, en met de nuance dat adoptie en pleegzorg niet hetzelfde zijn. Afsluitend 

vraagt hij wat het Vlaams Parlement moet doen om nazorg beter te maken in de 

praktijk? 
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5. Vragen van Maurits Vande Reyde 

Alle vragen die Maurits Vande Reyde wou stellen, zijn al gesteld. Hij heeft nog een 

algemene vraag over de nazorg. Er is al vaak gezegd dat die ontbrak, zeker in het 

verleden, en ook nu blijken er nog lacunes te zijn. Welke zaken kunnen er verbe-

teren? Op welke manier kan nazorg beter, zowel voor de adoptieouders als voor 

de kinderen? 

 

Vicky Vanmarcke sprak over open adoptie. Heeft de begeleiding die ze kreeg, haar 

eerder aangemoedigd om het traject van open adoptie te volgen? Moet Vlaanderen 

nog stappen zetten om open adoptie mogelijk en beter te maken? 

6. Vragen van Katrien Schryvers 

Katrien Schryvers dankt de sprekers voor hun interessante en aangrijpende bij-

drage. Het gaat over een debat dat vaak gepolariseerd is, maar vandaag heeft ze 

genuanceerde en realistische getuigenissen gehoord. 

 

Vicky Vanmarcke doet concrete suggesties voor open adoptie zoals open adoptie 

in de voorbereiding bespreekbaar maken zodat kandidaat-adoptanten er een rea-

listische kijk op krijgen. Ze pleit ook voor blijvende ondersteuning bij open adoptie. 

Wie geeft het best die blijvende ondersteuning en aan wie? Moeten op een bepaald 

moment de biologische ouders betrokken worden? 

 

Er is al vaak gezegd dat het verblijf in tehuizen zo kort mogelijk moet zijn. Hoe 

kan men ervoor zorgen dat de adoptieprocedure zo snel mogelijk verloopt maar 

dat er toch voldoende zekerheden zijn ingebouwd? 

 

Bij adoptiekinderen beginnen de meeste vragen te komen tijdens de adolescentie. 

Is er een mogelijkheid om zich daarop voor te bereiden? 

 

Leena de Bakker is lang op zoek geweest naar de nodige begeleiding. Het is volgens 

haar een en-enverhaal. Heeft ze een concrete aanbeveling om die begeleiding op 

een goede manier op te zetten zonder dat men die zoektocht helemaal alleen moet 

doen? 

XVI. Antwoorden van de sprekers 

1. Antwoorden van VAG 

VAG vzw 

 

Annelies Van Boven benadrukt dat VAG een vrijwilligersvereniging is. In het be-

stuur zitten kandidaat-adoptieouders, geadopteerden en adoptieouders. Momen-

teel zijn de voorzitter, de penningmeester en de secretaris kandidaat-adoptieou-

ders en adoptieouders. Er zijn ongeveer vijfhonderd leden, vooral gezinnen, die 

een bijdrage betalen waarmee de werking wordt betaald. Ze krijgen het adoptie-

magazine waarin alle stemmen aan het woord komen en een aantal vaste rubrie-

ken zijn. De leden bestaan uit adoptieouders, geadopteerden, kandidaat-adop-

tieouders en professionelen uit de sector. 

 

Het is belangrijk om in de voorbereidingsfase zo veel mogelijk getuigenissen te 

horen. In de procedure moet duidelijk en transparant zijn wat de verschillende 

stappen zijn en hoe men doorstroomt naar de verschillende fasen. 

 

Hoe vindt VAG de balans tussen de geadopteerden en de adoptieouders? Aanvan-

kelijk waren er vooral adoptieouders, maar intussen zijn veel vrijwilligers volwas-
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sen geadopteerden. De belangen zijn dezelfde. Door naar elkaar te luisteren en 

elkaar beter te begrijpen, vindt men de balans. Het taboe doorbreken en zaken 

bespreekbaar maken, zijn belangrijk en geven nieuwe inzichten. 

 

Nazorg 

 

Het is belangrijk dat nazorg laagdrempelig is zodat iedereen de stap durft te zetten 

om nazorg te vragen. De laatste jaren is er meer ingezet op nazorg, zoals met de 

adoptiekaart, maar dat moet nog meer worden versterkt. Er is het Steunpunt 

Adoptie en het waardevolle project ‘a-Buddy’. Naar het Afstammingcentrum zou-

den meer middelen mogen gaan. Aan de adoptiebureaus zijn psychologen verbon-

den om gezinnen te ondersteunen die al een procedure hadden opgestart. Al deze 

initiatieven mogen nog worden versterkt. Ze mogen ook laagdrempeliger worden 

want voor volwassen geadopteerden die niet meer aan een dienst verbonden zijn, 

zou coaching van en door geadopteerden goed zijn. Bij nazorg is ook een lange-

termijnvisie belangrijk zodat er een duurzame en veilige vertrouwensband kan ont-

staan. Mensen vinden die vertrouwd zijn met adoptieproblematiek, trauma’s of 

verdriet, zijn moeilijk te vinden. 

 

Catherine Hoefnagels zegt dat het kindgerelateerd is of nazorg aanklampend moet 

zijn of niet. Men moet ervoor zorgen dat het aanbod er is en er open over zijn, 

maar mag het niet opdringen aan de kinderen. 

 

Open adoptie 

 

Open adoptie is mooi maar er moet rekening worden gehouden met het land van 

herkomst en zijn cultuur. In China bijvoorbeeld is open adoptie absoluut niet mo-

gelijk, onder andere omdat kinderen wettelijk niet te vondeling mogen worden ge-

legd. 

2. Antwoorden van Vicky Vanmarcke 

Haïti 

 

Suzy Wouters vraagt of er extra controles nodig zijn in Haïti ter bescherming tegen 

wanpraktijken. Vicky Vanmarcke vindt dat ze daar weinig algemene uitspraken 

over kan doen. Ze leest het ook maar heeft er zelf geen ervaring mee en kent 

persoonlijk niemand die wanpraktijken heeft meegemaakt. Het is haar ervaring dat 

beslissingen van eerste ouders meermaals worden gecheckt, wat belangrijk is. De 

vader van Molène was goed geïnformeerd over de gevolgen van adoptie en wou 

contact blijven houden. Het opsporen van ouders gebeurt niet zomaar. Ze worden 

ondervraagd om na te gaan of de gekregen info klopt. Bij de toewijzing van Molène 

heeft Vicky Vanmarcke ook een aantal vragen gesteld die gecheckt zijn in het te-

huis of in het IBESR. 

 

Wanpraktijken moeten worden vermeden met behulp van transparante procedures 

die de overheid controleert, zowel in het land van herkomst als in Vlaanderen. 

Hetzelfde geldt voor het adoptabel zijn van de kinderen. Het is belangrijk dat over-

heden kunnen samenwerken in een stabiel en continu netwerk met betrouwbare 

partners en door ter plaatse te gaan. 

 

Ondersteuning eerste ouders 

 

De eerste ouders ondersteunen is afhankelijk van de situatie. Voor Vicky Vanmarcke 

is het belangrijk dat ouders worden geïnformeerd over de gevolgen van hun be-

slissing en dat men nagaat of er alternatieven zijn. Dat dient door het herkomstland 

zelf te gebeuren. Ze weet echter niet in hoeverre alternatieven altijd realistisch 

zijn. 
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Het is belangrijk dat er ondersteuning is om met elkaar een contact uit te bouwen. 

Bij hen is het contact geleidelijk opgebouwd zodat het kind ook tijd heeft om te 

verwerken. 

 

Wensen van eerste ouders en geadopteerden kunnen verschillen. Wat gaat men 

doen als eerste ouders geen contact meer wensen, of als een geadopteerde op een 

bepaald moment beslist om zijn ouders niet op te sporen? 

 

Nieuw kader 

 

Lorin Parys had het over het jeugdbeschermingssysteem en de westerse bril. Dat 

is inderdaad een moeilijke zaak. In Haïti worden de kinderen vooral ondersteund 

in de buurt en zorgen gezinnen voor een deel voor elkaar, maar in het land is er 

duidelijk gebrek aan eerstelijns- en tweedelijnsdiensten die professioneel worden 

georganiseerd door de overheid. Er zijn wel ngo’s die initiatieven nemen. Binnen-

landse adoptie bestaat er, maar is vermoedelijk vrij beperkt. Ze heeft geen weet 

van een juridisch kader voor pleegzorg. Er is de culturele context en het is moeilijk 

om te zeggen wat precies zou helpen. Vicky Vanmarcke vindt het goed dat er in-

ternationale afspraken zijn en dat elk land een aantal basisrechten onderschrijft, 

maar het is ook goed om in dialoog te gaan met het herkomstland en samen te 

werken. 

 

Er kan samenwerking zijn voor de controle op de afkomst van de kinderen, op het 

adoptabel zijn en op de procedures. Er kan samen worden nagegaan hoe wanprak-

tijken kunnen worden uitgesloten en welke alternatieven er mogelijk zijn. Het op-

leggen van westerse kaders zou niet werken, wel samenwerken vanuit vertrouwen 

en respect voor de eigenheid en de cultuur van het land. 

 

Bepaalde gevraagde veranderingen zijn niet realistisch, zolang er geen politieke 

stabiliteit is in een land. De internationale gemeenschap moet bereid zijn om lan-

den te ondersteunen en de schrijnende ongelijkheid aan te pakken. Zich zonder 

meer terugtrekken uit landen, betekent kinderen met noden in de steek laten. 

Vicky Vanmarcke is daar geen voorstander van. 

 

Nazorg 

 

Hoe kan men de nazorg verbeteren, en ouders en kinderen beter ondersteunen? 

Eén vorm van nazorg is het nagaan van roots en het onderhouden van contact met 

de eerste ouders. Een andere vorm is nazorg in België voor geadopteerden en 

adoptieouders: bijvoorbeeld medische en psychologische ondersteuning. 

 

Het opsporen van roots en het onderhouden van contact met de eerste ouders, 

vertrekt vanuit het dossier. Het vraagt ook een duurzaam netwerk en betrouwbare 

contacten in het herkomstland. Men deelt op dat moment persoonlijke informatie 

en dan is het belangrijk dat men vertrouwen kan hebben in de partners die bege-

leiden. 

 

Het is ook nodig om stabiliteit en continuïteit te hebben in de contacten om te 

vermijden dat men telkens opnieuw zijn verhaal moet doen. De mogelijkheid tot 

DNA-onderzoek kan ook zinvol zijn in bepaalde situaties. Nazorg is ook belangrijk 

voor geadopteerden die uit landen komen vanwaar er inmiddels geen adopties 

meer zijn. 

 

Vicky Vanmarcke pleit voor diversiteit en mogelijkheden in nazorg, zowel voor ge-

adopteerden als voor adoptieouders. Elke persoon heeft een andere context en 

noden. 
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Hulp moet laagdrempelig, nabij en flexibel zijn. Nazorg moet gebeuren door dien-

sten waar een geadopteerde of een adoptieouder het volle vertrouwen in heeft of 

zich goed bij voelt. Nazorg zou levenslang moeten zijn, zeker voor geadopteerden, 

maar ook voor ouders.  

 

Misschien moet er in de toekomst meer samenwerking worden gestimuleerd tussen 

de verschillende actoren. Ze vindt het persoonlijk een voordeel dat de adoptie-

dienst het adoptieverhaal kent, het rootsonderzoek kan ondersteunen en kan door-

verwijzen voor bepaalde vragen. 

 

Ook voor psychologische ondersteuning is een divers aanbod aan te bevelen. Een 

goede therapeut moet inzicht hebben in de impact van eerste levenservaringen, 

trauma, verlies, hechting enzovoort. Geadopteerd zijn is een wezenlijk onderdeel 

van de identiteit, maar een geadopteerde is ook meer dan zijn adoptie. 

 

Open adoptie 

 

Hoe zou men open adoptie beter kunnen realiseren? Vicky Vanmarcke vindt het 

een ingesteldheid die men van ouders mag verwachten en misschien zelfs eisen. 

In de voorbereidingscursus komt dit voor een deel aan bod, maar er is nog ruimte 

voor optimalisatie door bijvoorbeeld mensen te laten getuigen. Voor Vicky Vanmarcke 

mag het een criterium zijn om mensen te selecteren. 

 

Procedure  

 

De vraag naar evenwicht tussen de procedures die soms lang duren en het correcte 

verloop is een terechte maar moeilijke vraag. Het is een spanningsveld. Niemand 

wil wanpraktijken. Voor het goed controleren van alle stappen moet de dialoog met 

het land worden aangegaan. Ook in België mag de procedure kritisch worden be-

keken. Misschien zijn er hier ook mogelijkheden om de procedure wat te verkorten. 

 

Adolescentie 

 

Hoe kan men anticiperen op de adolescentie? Ouders moeten constant hun voel-

sprieten opzetten en aanvoelen waarop ze moeten inspelen. Soms is er hulp nodig, 

bijvoorbeeld van de adoptiedienst of de psycholoog. 

3. Antwoorden van Leena de Bakker 

Eerste ouders 

 

Leena de Bakker zegt dat de situatie van de eerste ouders verschillend kan zijn, 

ook van land tot land. Het klinkt utopisch om de eerste ouders te betrekken, maar 

het zou voor haar heel wat zorgen hebben weggenomen. Het is soms moeilijk om 

aan informatie te geraken. Informatie wordt soms ook vernietigd. 

 

Bij adoptie zal er altijd een puzzelstuk ontbreken. Er worden in België ook mensen 

geboren die hun biologische ouders niet kennen. Uiteraard wil ze haar biologische 

ouders kennen maar het is onzeker wat er dan volgt. Er is al veel veranderd bij 

adoptie. Vroeger werden gevoelens niet zo uitgesproken, nu is meer bespreekbaar. 

 

Nazorg 

 

Nazorg is individueel en kan men niet verplichtend maken, maar een uitnodiging 

tot nazorg kan wel. Er is geen stappenplan om het leven te leven. Een jaarlijkse 

uitnodiging waar men al dan niet op ingaat, behoort tot de mogelijkheden. 
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Wat zou ze veranderen als ze aan de knoppen zat? Ze heeft er jaren over gedaan 

om te aanvaarden dat het een en-enverhaal is. Het is een innerlijk proces geweest 

dat ze heeft moeten doormaken. 

 

Misschien moet er in een tegemoetkoming worden voorzien voor mensen die op 

zoek willen gaan naar hun roots in hun land van herkomst. De hoge kosten kunnen 

voor sommigen een drempel zijn. 

 

Voor een puber zijn ouders niet het eerste aanspreekpunt, maar wel bijvoorbeeld 

vrienden. Een centraal aanbod zou belangrijk kunnen zijn, waar men de mogelijk-

heid heeft om andere geadopteerden, een ervaringsdeskundige of een therapeut 

te spreken. In verschillende fasen van haar leven was ze blij dat ze bij andere 

mensen terechtkon om niet altijd het hele verhaal te moeten vertellen. Het is een 

individueel proces, te vergelijken met een rouwproces. 

 

Leena de Bakker is lid van het ethisch comité dat bewust wil nadenken en verschil-

lende stemmen en invalshoeken wil horen. Benoemen, erkennen en voor een 

plaats zorgen waar zaken zich centraliseren, zou al veel betekenen. 

 

Veronique Van Craen zegt dat ze zich in het verhaal van Leena de Bakker kan 

vinden. Er zijn veel stemmen in adoptie. Op de Filippijnen is gelogen over haar 

dossier. Toen ze dat te weten kwam was dat een slag in haar gezicht. Openheid en 

eerlijke communicatie met de herkomstlanden zijn belangrijk. 

 

 

Stefaan SINTOBIN, 

voorzitter 

 

Lorin PARYS 

Katrien SCHRYVERS 

Freya VAN DEN BOSSCHE, 

verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

ADOC  Adoptie Driehoek Onderzoeks Centrum 

CAW  centrum algemeen welzijnswerk 

DMO  dienst voor maatschappelijk onderzoek 

EurAdopt Europese vereniging van adoptieorganisaties 

FCA  Federale Centrale Autoriteit 

IBESR  Institut du Bien Etre Social et des Recherches 

IVRK  Internationaal Verdrag inzake de Rechten van het Kind 

MOA  Maatschappelijk Onderzoek voor Adoptie 

ngo  niet-gouvernementele organisatie 

OCJ  ondersteuningscentrum jeugdzorg 

SiG  Stichting Interlandelijk Geadopteerden 

UA  Universiteit Antwerpen 

UAI  United Adoptees International 

UNDS  United Nations Development System 

UNICEF  United Nations Children’s Fund 

VAG  Vereniging voor Adoptiekind en Gezin 

VCA  Vlaams Centrum voor Adoptie 

VN  Verenigde Naties 

 


